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صنعت طیور  ز یر تیـغ 
قیمت گذاری دستوری 

در »میز اقتصاد« روز گذشــته، یکشــنبه ۱۱ آذرماه ۱۴۰۳ به 
موضوع تأثیر قیمت گذاری دستوری بر صنعت طیور و چالش های 
آن پرداخته شــد.داوود رنگی، رئیس هیئت مدیره فدراســیون 
طیــور درمورد تأثیر قیمت گذاری دســتوری بر صنعت طیور و 
چالش های آن بیان کرد: قیمت گذاری دستوری یک عارضه ای 
اســت که اقتصاد کشــور ما در سطح کلان گرفتار آن است و این 
فقط منحصر به صنعت مرغ و مرغداری نیست و بنده هم قبول 
دارم که مردم از این موضوع ناراضی هستند که به قیمت اعلام 

شــده دولت، مرغ به دســت مردم نمی رسد. شاید ۴۰ سال است 
کــه ایــن چالش بین دولــت و بخش تولیدکننده وجود دارد که 
دســت از سر قیمت گذاری برداشــته شود. چون قیمت ها تابع 
عرضه و تقاضا و فراوانی و کمبود کالاست. به همین دلیل، وقتی 
قیمت گذاری دســتوری درنظر گرفته می شــود به ویژه برای 
شــرکت هایی که حســابداری شفاف دارند و در بورس هستند و 
مالیــات خــود را پرداخت می کنند آنهــا نمی توانند از اقتصاد 

دستوری و قیمت های تحمیلی فرار کنند...

»نقش اقتصاد«  از  نگاه کارشناسان به چالش های پیش روی صنعت طور گزارش می دهد؛

مجید گودرزی
 کارشناس مسکن

ناکامی دستگاه های نظارتی 
در بازار اجـاره بها

پریسا حاجی محمدی
DBA دکتری کسب و کار حرفه ای

امیرحسین روان
مهندس معماری

 هوش مصنوعی، دگرگون کننده 
چشم انداز شهری!

 اتفاق باورنکردنی در نیروگاه های کشور

  ۶۰ درصد سوخت 
هـدر می رود

سفیر ایران در عربستان سعودی: 
منطقه در یک دگردیسی قرار دارد

 تهران - ریاض 
در مسیرنظم نوین  منطقه

 سامانه خودنویس دست واسطه گران
 را از بازار ملک کوتاه کرد

پایان  انحصار دلالان از 
بازار مسکن

در گفتگو با یک وکیل دادگستری بررسی شد:

تعیین مهریه سقفی؛ 
راهکار یا بحران ساز؟

رئیس سازمان محیط زیست: فرسایش خاک 
در ایران ۷ برابر متوسط جهانی است

خاک ایران 
در  وضعیت هشدار

نایب رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس در گفتگو با »نقش اقتصاد« تاکید کرد

 افزایش قیمت بنزین
 در دستور کار نیست

صف وام فرزندآوری ۴۲۴ هزار نفری شد

کاهش ۳۰ درصدی پرداخت تسهیلات فرزندآوری در سال ۱۴۰۳

دکتر جعفر قادری نایب رئیس کمیسیون 
اقتصادی مجلس، در خصوص جلسه 
غیرعلنی مجلس که دیروز برگزار شد، 
توضیحاتی ارائه داد. این جلسه که به 

مناسبت روز مجلس با حضور اعضای دولت 
برگزار شد، با هدف ایجاد هماهنگی و تفاهم 

میان قوای سه گانه شکل گرفت. قادری 
تأکید کرد که این نشست ها تلاش دارند تا 

وحدت نظر میان مسئولان اجرایی و ...
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دبیر سندیکای صنعت برق ایران گفت: تبلور کمبود 
انرژی در برق و گاز حاصل یک چهار ضلعی نامنظمی 
است که یک رأس آن سوخت است و اضلاع دیگر 
این چهارضلعی، پول، مدیریت و آب اســت.مهدی 
مسائلی دبیر سندیکای صنعت برق ایران در جلسه 
اتــاق بازرگانــی با بیان اینکه اگرچــه خیلی ها از 
»ناترازی انرژی« می گویند، ولی بهتر است به جای 

»ناترازی« از »کمبود« انرژی بگوییم...
7
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سیدمهدی حسینی
 تحلیلگر بازار انرژی

  اعتیاد ایران
وسیـه  به گـاز   ر

 فولاد مایه رفاه یا رقیب پایداری 
زیست محیطی؟!
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نوبت اول

روابط عمومی شرکت نفت فلات قاره ایران

شــرکت نفت فلات قاره ایران در نظر دارد فراخوان فوق الذکر را از طریق ســامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار نماید. کلیه مراحل برگزاری فراخوان از دریافت و تحویل 

اسناد فراخوان تا بازگشایی پیشنهادات از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir و شماره فراخوان 2003093631000260 

انجام خواهد شد. پیشنهاددهندگان در صورت عدم عضویت قبلی در سامانه، نسبت به ثبت نام و دریافت گواهی امضای الکترونیکی اقدام نمایند. ضروری است در مناقصه 

عمومی دو مرحله ای  با ارزیابی کیفی  بصورت یکپارچه و فشرده در سامانه ستاد بارگذاری گردد.

اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار: تلفن:  23942624 -021

اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه:

مرکز تماس: 41934-021      دفتر ثبت نام : 85193768 و 88963737

تاریخ انتشار نوبت اول: 1403/09/12-تاریخ انتشار نوبت دوم: 1403/09/19

FLS-۰34۰۰74 مناقصه عمومی دو مرحله ای یکپارچه و فشرده شماره
 GATE VALVE

شناسه آگهی: 1837۶17 شماره میم الف: -1

شرکت نفت فلات قاره ایران 

)دو مرحله ای - نوبت دوم(

شرکت مخابرات ایران ) منطقه خوزستان(

شــرکت مخابرات ایران )منطقه خوزســتان( در نظر دارد: انجام عملیات حفاری و کابل کشــی طرح فیبرنوری سایت های فاز 9 سیار شهرستان های اهواز، 
حمیدیه، سوسنگرد، هویزه، شیبان و کارون را از طریق مناقصه واگذار نماید. 

متقاضیان جهت کسب اطلاعات بیشتر به سایت مخابرات ایران به آدرس tci.ir و مخابرات منطقه خوزستان به آدرس kz.tci.ir مراجعه کنند. 

آگهی مناقصه عمومی شماره  4۰3/52

)دو مرحله ای - نوبت دوم(

شرکت مخابرات ایران ) منطقه خوزستان(

شــرکت مخابرات ایران )منطقه خوزســتان( در نظر دارد: انجام عملیات حفاری و کابل کشی طرح فیبرنوری سایت های فاز 9 سیار شهرستان های آبادان، 
خرمشهر، شادگان، ماهشهر، بندرامام )ره( و هندیجان را از طریق مناقصه واگذار نماید. 

متقاضیان جهت کسب اطلاعات بیشتر به سایت مخابرات ایران به آدرس tci.ir و مخابرات منطقه خوزستان به آدرس kz.tci.ir مراجعه کنند. 

آگهی مناقصه عمومی شماره  4۰3/51

قفل بانک ها بر بازار مسکن

بانک هــا در پرداخت تســهیلات ســاخت 
مسکن قفل سنگینی زده اند که بازار مسکن 

را به رکود کشاند.
 در طی چند سال گذشته میزان رکود بازار 
مسکن تا به این میزان افزایش نیافته بود و 
ما شــاهد افزایش چشــم گیر رکود در بازار 

خریدو فروش مسکن هستیم.
در ایــن بیــن بانــک مرکــزی بــا اعمال 
سیاســت های انبســاطی، کل ســاختار 
تسهیلاتی را برای تمام بنگاه های اقتصادی 

قفل کرده است.
در حال حاضر عدم همکاری بانک ها باعث 
شده که قیمت تمام شده ساخت مسکن به 
دلیل طولانی شــدن مدت زمان ســاخت 

افزایــش یابــد و همین امر باعث شــده که 
متقاضیان و خریداران مسکن نگران شوند.

بانــک ها  تســهیلاتی را هــم که  به صورت 
عمومی در ساختار بانکی برای حوزه مسکن 
و ســاختمان تعریف شــده  از سال گذشته 

قفل کرده است.
تــا امروز تامین نقدینگــی برای خریداران 
مسکن از سال ۸۸ با سیاست های اشتباهی 
که توسط دولت وقت و مجلس شکل گرفت  
نه تنها بنگاه های تولید مســکن را به سمت 
تعطیلــی کشــانده، بلکه ســاختار اقتصاد 
مسکن کشور را هم دچار چالش کرده است.

فرشید پورحاجت
دبیرکانون سراسری 

انبوه سازان 

و صنعت دار
 در مرز 

ورشکستگی

 »نقش اقتصاد« از حذف ارزترجیحی 
و چالش های پیش روی صنعت دارو و 

تجهیزات پزشکی  گزارش می دهد

جهش پیشرفت در این شهر 
بسیار عجیب است

سرخ رود به روایت یک وزیر :

خبر نگار محمد فاضل آبرون:  وزیر میراث فرهنگی ، صنایع دستی و گردشگری پس از بازدید از 
پروژه های سرخرود خاطر نشان کرد :» جهش عجیبی در این شهر در حال شکل گیری است 
و به همین جهت اطمینان دارم در آینده اینجا یکی از مراکز مهم گردشــگری ایران و حتی 

جهان بشمار خواهد آمد
به گزارش خبرنگار ما دکتر صالحی امیری که از ســوی معاون پارلمانی خود ، نماینده مردم 
محمود آباد در مجلس شــورای اســلامی ، شــهردار و اعضای شورای اسلامی شهر سرخ رود و 

جمعی دیگر از مقامات شهری و استانی همراهی می شد پس از بازدید از
 چند پروژه و از جمله راه ســاحلی به طول ۴۵۰۰ متر گفت : خوشــبختانه با اســتقبال خوب 
سرمایه گذاران ما شاهد اجرای پروژه های بسیار خوبی در سرخ رود هستیم و همینجا تاکید 
میکنم و اطمینان میدهم با حضور نماینده منطقه برای احداث جاده ای از آمل به سرخ رود 
با وزیر محترم کشاورزی گفت و گو خواهم داشت چون از طریق چنین جاده ای گردشگران 
با ســهولت به دریا و ســاحل دسترســی پیدا خواهند کرد و بستر حضور گردشگران بیشتری 
فراهم خواهد آمد .  وزیر میراث فرهنگی ، صنایع دستی و گردشگری آنگاه با اشاره به قابلیتهای 
ســرخ رود در حوزه صنعت گردشــگری اهمیت گردشــگری دریا محور را مورد توجه قرار داد و 
خاطر نشان کرد : سرخ رود در این حوزه نیز ظرفیت بالایی دارد و میتواند گام های بلندی در 
این خصوص بردارد خاصه آنکه فرایند توســعه در ســرخ رود نســبت به شهرهای دیگر سرعت 

بیشتری دارد و این امر میتواند جایگاه سرخ رود را در صنعت گردشگری ارتقا بخشد
این گزارش حاکی اســت در ابتدای بازدید دکتر صالحی امیری از پروژه های ســرخ رود دکتر 
کبود فیروز جایی شهردار این شهر گزارشی از اقدامات عمرانی و طرح های گردشگری شهرداری 
وشورای اسلامی شهر سرخ  ارائه کرد که با استقبال خوب وزیر و تجلیل ایشان مواجه گردید.

صالحی امیری پس از ارائه گزارش مهندس کبود فیروز جایی و اقدامات موثر ایشان گفت
 باور دارم در سفر آینده سرخ رود  یکی از مراکز اصلی جذب گردشگر هم در سطح ملی و هم 
بین المللی خواهد شد.وی آنگاه با اشاره به اقتصاد دریا محور در سرخ رود خاطر نشان ساخت 
در آینده  میتوان به راه اندازی کشتی دریایی از سرخ رود به انزلی  در راستای صنعت گردشگری 

دریایی اقدام کرد .



دولت و مجلس مصمم برای خدمت به مردم هستند
پزشکیان: 

گروه سیاســی: نشست مشــترک مجلس و دولت دیروز با حضور 
اعضای کابینه در مجلس شورای اسلامی به صورت غیرعلنی برگزار 
بود. در این نشست وزرای کابینه دولت و روسای کمیسیون های 

تخصصی مجلس شورای اسلامی به ارائه گزارش پرداختند.
 مسعود پزشکیان پس از برگزاری نشست مشترک مجلس و دولت 
به مناسب فرا رسیدن روز مجلس شورای اسلامی در صحن علنی 
مجلس، با تبریک روز مجلس، گفت: یاد شهید مدرس و قهرمان 
آزادی، استقلال و مردانگی را که الگوی مردمداری و مردم مداری 

بود، گرامی می دارم.
وی ادامه داد: حدود سه ساعت خدمت نمایندگان بودیم و درباره 
مشکلات حرف زدیم. مجلس و ما )دولت( مصمم هستیم در خدمت 
مردم باشیم. تلاش خواهیم کرد مشکلات مختلف را با همراهی و 
همفکری از پیش رو برداریم و تلاش می کنیم وفاق و وحدت را به 

عنوان میثاق مشترک داشته باشیم.
رئیــس جمهــور اظهار کرد: اگر ما بتوانیم با وحدت گام برداریم 
هیچ مشکلی نیست که نتوانیم آن را حل کنیم. یک مشکلی که 
وجود دارد ابتدا به من نوعی باز می گردد؛ اگر با هم باشــیم و بر 
اســاس تجربه و علم حرکت کنیم خواهیم توانست دغدغه های 
مــردم را حــل کنیم. در دنیا برای حل مشــکلات صدها راه حل 
وجــود دارد. اگــر بخواهیم گزارش ســاده ای از ۱۲۰ روزی که 
مســئولیت گرفتیم بدهیم، اول تــلاش کردیم هیات دولتی را 
معرفی کنیم که تا جای ممکن وفاق در آن باشــد. ســعی کردیم 
بــه دور از جنــاح از همــه ســلایق و جناح ها بــا در نظر گرفتن 

توانمندی ها استفاده کنیم.
پزشــکیان در ادامه تصریح کرد: باید از مجلس تشــکر کنیم که به 
شــکل بی ســابقه ای کمک کردند که وزرا رأی اعتماد بگیرند. این 
قــوت قلبــی بود کــه بتوانیم راه را ادامه دهیم. در وهله دوم برخی 
مسائل و گرفتاری ها را حل کردیم. مشکل پرستاران، گندم کاران 
و بازنشستگان را تلاش کردیم و حل کردیم. تلاش کردیم به موقع 
بودجه را آماده کرده و به شــما ارائه دهیم. باز باید از شــما تشــکر 
کنیم. همراهی شــما در بررســی کارشناسی و رأی شما به کلیات 
بودجه جای تشــکر دارد. همراهی کردید و بودجه را با اشــکالاتی 
که در ذهن داشتید، پذیرفتید. در روند بررسی تلاش خواهیم کرد 

مشکلات را حل کنیم.
رئیس جمهور ادامه داد: باید دســت به دســت هم دهیم و ناترازی 
ها و مشــکلات را حل کنیم. این امکان پذیر نیســت مگر با کمک 
شــما، مردم و روحانیت. امیدوار هســتم با کمک شما بتوانیم برای 
ناتــرازی هــای موجود راه چاره پیدا کنیم. باید به همزبانی و نگاه 

مشترک برسیم. در مباحث خارجی تلاش کردیم تا جای ممکن 
روابط خود را با همسایگان اصلاح کنیم. در این گفت و گو ها نگاه 
و سیاســت خود را اعلام کردیم. ما به دنبال گســترش جنگ و 
خونریزی نیستیم. آن هایی که در دنیا و منطقه جنگ را گسترش 
می دهند همان هایی هســتند که شــعار آزادی و دموکراسی سر 
می دهند. به عنوان یک انســان، فارغ از اینکه رئیس جمهور یک 
کشور هستم، وقتی می بینم کشوری بمب را بر سر کودکان و زنان 
می ریزد و قتل عام می کند و بیش از ۱۰ هزار نفر کودک را کشته 

و دنیا صرفاً نظاره گر است، شرم آور است.
وی تاکید کرد: تعجب می کنم چگونه می گویند ما حقوق بشر را 
رعایت می کنیم؟ آیا آنان حق دارند به ما بگویند حقوق بشــر را 
رعایت می کنید؟ در جنگ با زن و کودک و بیمارســتان و مســجد 
چه کار دارید؟ این ها مرد نیستند و بویی از انسانیت نبرده اند. این 
فاجعه در منطقه با پشــتیبانی آمریکا و تســلیحات آنان است. ما 
چشم طمعی به تمامیت ارضی کشوری نداریم. کشورهای منطقه 
می توانند خودشان مشکلات خود را حل کنند و نیازی به حضور 

بیگانگان نیست.
کشورهای اسلامی اجازه ندهند آمریکا و اسرائیل از وضعیت  ��

سوریه سوءاستفاده کنند
پزشکیان افزود: با گفت وگو می توان برداشت های غلط را حل کرد. 
در منطقه در وضعیت بهتری هستیم. برای اولین بار همه کشورهای 
منطقه تجاوز اســرائیل به ایران را محکوم کردند. امیدوار هســتیم 
مشکلی که در سوریه ایجاد شده، کشورهای اسلامی مداخله کرده 
و اجازه ندهند آمریکا و اسرائیل از این وضعیت سوء استفاده کنند. 
قدردان همکاری و همراهی شما هستیم و امیدواریم بتوانیم با هم 

این مشکلات را حل کنیم.
قالیبــاف: حتماً بر کالابرگ به خصوص 5 دهک پایین جامعه  ��

متمرکز خواهیم بود
در همین حال محمدباقر قالیباف در پایان نشست مشترک مجلس 
و دولت که به مناسبت روز مجلس برگزار شد، با خیرمقدم به رئیس 
جمهور و اعضای هیات دولت گفت: امروز اولین روز بررسی بودجه 
در صحن مجلس اســت که مصادف با حضور اعضای هیات دولت 

شد که درباره موضوعات اقتصادی صحبت شد.
وی افزود: در این چهار سال که مجلس بودم، امروز یکی از جلسات 
کــم نظیــر بین دولت و مجلس با محوریت موضوعات اقتصادی و 
گره گشــایی از زندگی مردم با تاکید بر حل مشــکلات اقتصادی و 

معیشتی بحث شد.
رئیس مجلس شــورای اســلامی گفت: نکاتی که اینجا مورد بحث 
قرار گرفت و در برنامه هفتم هم پیش بینی شده، در اولویت کاری 
ما است؛ ما در حوزه معیشت به خصوص برای ۵ دهک پایین جامعه 
متمرکز به کالا برگ خواهیم شد تا بتوانیم از آن ها هدفمندتر در 

مقابل تورم حمایت کنیم.
وی با اشــاره به اهمیت موضوع مســکن گفت: موضوع مسکن باید 

در اولویت باشد که در این جلسه مورد بحث قرار گرفت.
قالیباف درباره مباحث مطرح شده در حوزه انرژی گفت: ما در این 
حوزه دو بحث مصرف بالا داریم؛ یک زمانی پرمصرفی است که در 
اســلام حرام اســت و مردم هم باید برای صرفه جویی کمک کنند 
امــا زمانــی هدر ر ۴ فــت داریم که باید با کمک دولت و مجلس و 
همکاری مردم از آن جلوگیری شــود چون ســرمایه ها نه تنها هدر 
رفته که به خاک، آب و هوا صدمه زده و باعث آلودگی صوتی هم 

می شود.
رابطه دولت و مجلس یک رابطه پایدار، همراه و هماهنگ است ��

وی با تاکید بر اینکه موضوع اشتغال در اولویت است، گفت: کار را 
باید با هماهنگی و همدلی پیش ببریم.

قالیبــاف بــا تاکید بر اینکه رابطه دولت و رابطه مجلس یک رابطه 
پایدار، همراه و هماهنگ است، گفت: قطعاً بدون همدلی و بدون 
همــکاری، هم افزایــی صورت نمی گیرد و ما به این هم افزایی نیاز 
داریم که ذی نفع نهایی این هم افزایی مردم هســتند. امیدوارم 
مردم با بودجه سال آینده و در ادامه کار شاهد کاهش آثار تورمی 
و ثبات اقتصادی به خصوص برای سرمایه گذاران و امنیت سرمایه 
باشــند. در این باره بعداً مفصل تر و در جلســه سران موضوعاتی را 

به اطلاع مردم می رسانیم.
قالیباف رییس مجلس در جلسه صحن علنی با بیان اینکه موضوع 
مسکن از اولویت بحث دولت و مجلس بود، گفت: حتماً بر کالابرگ 

به خصوص ۵ دهک پایین جامعه متمرکز خواهیم بود.
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آسیب های قانون حجاب به چهرهٔ ایران!

قانون حجاب مجلس محدودیت های جدی برای گردشگران 
خارجی درنظر گرفته اســت. از توقیف گذرنامه تا اخراج از 
کشور که هرکدام می تواند نتایج بسیار زیان باری برای اقتصاد 
گردشــگری و وجههٔ ایران در جهان به دنبال داشــته باشد. 
اگرچه هنوز این قانون به شــرکت های هوایی و گردشگری 
ابلاغ نشــده اما در صورت اجرا، موجب چالش های اساســی 

در این صنعت خواهد شد.
هوشنگ پوربابایی، وکیل، درباره اخراج گردشگر خارجی با 
توجه به قانون حجاب به »انتخاب«، گفت: »دو موضوع در 
بحث گردشــگر خارجی وجود دارد. تردیدی نیســت که در 
قانون ما رعایت حجاب براســاس ماده ۶۳۸ الزامی اســت. 
شــهروند خارجــی نیز باید قانــون را رعایت کند. اما یکی از 
نکاتی که منتقدین به آن اشاره می کنند همین مسئله است 
که قانون ممکن اســت آثار اجتماعی منفی به دنبال داشته 
باشد. قانون نباید آسیب های زیادی ایجاد کند. درست است 
که شــهروند خارجی باید حجاب را رعایت کند اما توقیف 
گذرنامه که ممکن اســت مدت ها طول بکشــد و اخراج آن 
فرد، آســیب های زیادی به چهرهٔ ایران وارد می کند. در این 
صورت گردشگری نیز به شدت آسیب می بیند. می توان به 
گردشــگر تذکر داد که رعایت حجاب الزامی است اما اجبار 

فرد و اخراج آن، نتایج بسیار منفی دارد.«
 چیزی ابلاغ نشده است ��

حرمــت الله رفیعــی رئیس انجمن صنفــی دفاتر خدمات 
مســافرهوایی و گردشــگری ایران، درباره قانون حجاب و 
محدودیت گردشگران خارجی گفت: »تا الان این قانون به 
صورت گمانه زنی است و به ما هم هیچی ابلاغ نکرده اند که 
بــه زیرمجموعه هــا ابلاغ کنیم. فکر نمی کنم درباره حجاب 
بتوانند کاری کنند. هرچقدر حساسیت ایجاد کنند موجب 
تنش خواهد شــد. باید با فرهنگ ســازی این کار را کنند و با 
زور نمی توان توریست را با حجاب کرد. اگر گردشگر ورودی 
بخواهیم به ایران بیاوریم، گردشگر به قوانین کشورها احترام 
می گذارد. ما مســافر به عراق و عربســتان می بریم و قوانین 
آنجــا را رعایــت می کنند. توریســت ها نیز بــه ما احترام 

می گذارند.«
 توریست های قانون مدار ��

امیرپویان رفیعی شــاد، رئیس هیئت مدیره انجمن صنفی 
دفاتر ســفر و گردشگری، درباره توقیف گذرنامه شهروندان 
خارجــی در صورت عدم اجــرا حجاب به »انتخاب« گفت: 
»درباره حجاب بخشــنامه ای به ما نرسیده است. تا به امروز 
گزارشــی مبنی بر عدم رعایت قوانین توســط توریست ها و 
افرادیکه به ایران ســفر می کنند هم گزارش نشــده اســت. 
رعایت قوانین توسط توریست ها خیلی بیشتر از مردم است. 

توریست ها مبتنی بر قوانین به ایران سفر می کنند.«
کامبیــز نوروزی، حقوق دان هم درباره قانون حجاب، گفت: 
قانون حجاب بیش از هرچیز شدیداً متأثر از سیاست است. 
در ایران سیاســت هیچ قاعده و اصل و معیاری ندارد. قانون 
حجاب فقط و فقط یک کار سیاسی محض است، به همین 
دلیــل در ایــن قانون حقوق ملت و اصول حقوق و شــرایط 
اجتماعی به هیچ عنوان رعایت نشــده اســت. مقررات این 
قانون عملًا غیرقابل اجراســت و آنقدر این قانون با شــرایط 
اجتماعی ما در تضاد است که اگر درصد کوچکی از آن اجرا 
شــود، می توان بحران های شــدید اجتماعــی را برای آن 

پیش بینی کرد.
وی درباره فقدان منطق شرعی و حقوقی برای اجرایی کردن 
قانون حجاب بیان کرد: کیفر نقدی که برای بانوان گذاشته اند، 
مشخص نیست بر چه منطقی است. قانون فقط با ترس اجرا 
نمی شود. اگر قانون بوی عدالت ندهد و مبتنی بر عقلانیت 
نباشــد، بی هیچ تردیدی به بحران می انجامد و این قانون 
تمام این شــرایط را دارد. این قانون پایه شــرعی هم ندارد و 
مبتنی بر نظرات یک گروه کوچک سیاســی اســت که رأی 
مردم را هم ندارند. چنین قانونی محکوم به شکست است.

نوروزی درباره عدم اجرا قانون حجاب توســط دولت گفت: 
برای الزام آور شــدن یک قانون، رئیس مجلس باید آن را به 
رئیس جمهور ابلاغ کند. بعد از آنکه به رئیس جمهور ابلاغ 
شد و رئیس جمهور از ابلاغ آن به دستگاه ها خودداری کرد، 
رئیس مجلس می تواند راســا آن را به دســتگاه ها بسپرد. به 
نظر می رسد مجلس و رئیس مجلس وارد یک بازی سیاسی 
شده که رئیس جمهور را در یک موقعیت دوگانه قرار دهد. 
اگر رئیس جمهور آن را ابلاغ کند مورد اعتراض رأی دهندگان 
اســت، اگر ابلاغ نکند، جریــان اصولگرا برای دولت چالش 
آفرینــی می کنــد. این کار مجلس یک ترفند برای مقابله با 

پزشکیان و جامعه است.
قانون مصوب مجلس، مجوز تذکر حجاب به بانون ایرانی  ��

توسط اتباع بیگانه را صادر کرده
اما از سوی دیگر روز شنبه نایب رئیس کمیسیون فرهنگی 
مجلس با تکذیب خبری مبنی بر مجوز دادن به اتباع خارجی 
برای تذکر حجاب به بانوان ایرانی، اعلام کرد که تنها افرادی 
که تابعیت ایرانی دارند می توانند در این زمینه اقدام کنند. 
این در حالی است که برخلاف ادعای نایب رئیس کمیسیون 
فرهنگی مجلس، بر اســاس متن قانون حجاب که توســط 
مجلس تصویب شده، اتباع بیگانه می توانند به بانوان ایرانی 
تذکر حجاب بدهند و این موضوع متخص بانوان غیرایرانی 
نیســت.بر اساس قانون مذکور، مجوز گروه های مردمی امر 
به معروف و نهی از منکر زبانی و نوشتاری در حدود مواد )۴( 
)۵( و )۶( قانون حمایت از آمران به معروف و ناهیان از منکر 
مصــوب ۲۳/۱/۱۳۹۷ بــرای مؤسســین دارای »تابعیت 
جمهوری اسلامی ایران« صادر می شود اما در تبصره همین 
ماده، به صراحت ذکر شده که »شرط مذکور در این بناد در 
خصوص مهاجرین یا اتباع بیگانه در صورت دارا بودن مجوز 

اقامت رسمی از وزارت کشور اعمال نمی شود.«
به بیان ســاده تر، مجوز تذکر حجاب به بانوان ایرانی توســط 
اتباع بیگانه نیز صادر شده و تنها شرط آن نیز داشتن اقامت 

قانونی است.

عباس عراقچی وزیر امور خارجه در مراسم گرامیداشت نیروی دریایی 
گفت: دیپلماسی راه کم هزینه تر و راه بهتری برای رسیدن به اهداف 
است ولی واقعیت این است که دیپلماسی متکی به قدرت های درونی 

کشور است که می توند جلو برود.
او افــزود: دیپلماســی را مولفه هــای قدرت ملــی حمایت می کنند. 
دیپلماسی و میدان در یک جهت حرکت می کنند و دیپلماسی بدون 
میــدان ناتــوان اســت.عراقچی گفت: قدرت و میدان با اســتفاده از 
دیپلماسی مسیر خودش را پیدا می کند و در مجموع اهداف و حیثیت 
ملی تأمین می شــود.وزیر امورخارجه همچنین تاکید کرد گروه های 

تکفیــری و حامیــان آنها باید بدانند که در مقابل نیروهای مقاومت و 
نیروهایی که برای عزت و شــرف کشورشــان می جنگند راه به جایی 
نخواهنــد برد.عراقچــی گفت: ثابت شــد که چگونــه آمریکا، رژیم 
صهیونیستی و گروه های تکفیری در یک جهت حرکت می کنند و این 
یک واقعیت تاریخی است.وزیر امور خارجه کشورمان در حاشیه مراسم 
بزرگداشــت روز نیروی دریایی ارتش گفت: امروز عازم دمشق هستم 
تا حامل پیام جمهوری اسلامی به دولت سوریه باشم؛ »ما قاطعانه از 
ارتش و دولت سوریه حمایت می کنیم.«»اسماعیل بقائی«، سخنگوی 
وزارت امور خارجه جمهوری اســلامی ایران روز شــنبه اعلام کرد که 

سید عباس عراقچی وزیر امور خارجه کشورمان برای رایزنی در مورد 
مســائل منطقه ای به ویژه تحولات اخیر، به زودی عازم چند کشــور 

منطقه خواهد شد.
به گفته بقائی، وزیر امور خارجه برای گفتگو با مقام های ســوریه روز 
یکشنبه به دمشق می رود. وی از آنجا به آنکارا سفر خواهد کرد و بعد 

از رایزنی با مقام های ترکیه عازم مقصد بعدی سفر خواهد شد.
بقائــی همچنیــن راجع به وضعیت کارکنان کنســولگری جمهوری 
اسلامی ایران در حلب گفت: سرکنسول و کلیه اعضای سرکنسولگری 

جمهوری اسلامی ایران در حلب در سلامت کامل هستند.

عراقچی: حامل پیام ایران به دولت سوریه هستم

گروه سیاســی: رابطه ایران و عربســتان از اهمیت 
ویژه ای برخوردار اســت، آن هم در شــرایطی که 
منطقه تنش های متعددی را پشت سر می گذارد و 
معادلات موازی در جریان است. شرایط با توجه به 
انتخاب دونالد ترامپ به ســمت ریاست جمهوری 
امریکا و نقشــه هایی که اســرائیل در پیش خواهد 
داشــت از حساسیت بیشــتری برخوردار است. با 
علیرضا عنایتی ســفیر ایران در عربستان سعودی 
در مورد وضعیت رابطه ایران و عربستان با توجه به 

مسائل منطقه گفتگویی کردیم.
این گفتگو را در ادامه بخوانید:

اخیراً نشســت اضطراری ســازمان همکاری  ��
اسلامی برگزار شد، به نظر شما این نشست که به 
صورت اضطراری برگزار شد دستاوردی داشت یا 

نه؟
ایران به عنوان عضو مؤســس ســازمان همکاری 
اسلامی با حضور و مشارکت فعال و ارائه پیشنهادهای 
متعدد در نشســت ســران نقش مهمی در تقویت 
ادبیات قطعنامه مصوب ایفا کرد. برگزاری نشست 
فوق العاده ســران نشــان داد که مساله فلسطین و 
محکومیت جنایت های رژیم صهیونیستی علیه غزه 
و لبنــان و دیگــر کشــورهای اســلامی همچنان 

مهم ترین مساله جهان اسلام است.
مهم ترین دســتاوردهای نشست فوق العاده سران 

را می توان به این شرح برشمرد؛

• درخواست از جامعه بین المللی برای اجرای مفاد 
رأی مشــورتی دیوان بین المللی دادگســتری ۱۹ 
جولای ۲۰۲۴ با هدف پایان دادن به اشغال اراضی 

فلسطینی توسط اسرائیل
• محکومیت جنایات اســرائیل در غزه در بســتر 
جنایت نســل کشــی. در واقع ایــن عبارت برای 
نخســتین بار در مصوبه ســران سازمان همکاری 

اسلامی اشاره می شود
• درخواســت برای قراردادن شــهرک نشین های 

اسرائیلی در فهرست گروه های تروریستی
• تلاش برای تعلیق عضویت رژیم اسرائیل در مجمع 

عمومی و تمامی نهادهای زیر مجموعه آن
• درخواســت برای تحریم صادرات و انتقال سلاح 

به اسرائیل
• درخواست از دیوان بین المللی کیفری برای صدور 
فوری حکم دســتگیری مقامــات نظامی و دولتی 

اسرائیل برای جرائم ارتکابی علیه مردم فلسطین
• هشدار نسبت به نقض حاکمیت وتمامیت ارضی 

ایران
انتخاب دونالد ترامپ در امریکا به نظر می رسد  ��

معادلات منطقه را به ســمت جدیدی خواهد برد؟ 
می خواستم نظر شما را بدانم. اساساً ترامپ یک و 

دو فرق دارند؟
مجموعه راهبردها و سیاست های کلان دولت های 
دموکرات یا جمهوری خواه آمریکا در ادوار گذشته 
در غرب آســیا بر اصول و مبانی سیاســی- امنیتی 
مشــخصی پایه گذاری شــده است از جمله تأمین 
حداکثری امنیت رژیم صهیونیستی به منظور ادامه 
بقای آن و تأمین امنیت انرژی برای تأمین اهداف 

اقتصادی و تجاری غرب.
ترامپ ۲۰۱۶ برای کشــورهای منطقه مانند سایر 
بازیگران، ناشــناخته و غیرقابل پیش بینی بود اما 
ترامپ ۲۰۲۵ با سابقه و کارنامه ای از دوره اول برای 
کشــورهای منطقه آشناتر است. همانطور که او در 
کمپیــن انتخاباتی خود گفته راهبرد آمریکا اول را 
پی خواهد گرفت یعنی تمام سیاست ها و راهبردهای 
داخلــی و خارجی مبتنی بــر تأمین منافع آمریکا 
اســت. گرچه ترامپ دور دوم شباهت ها و احتمالاً 
تفاوت هایی با ترامپ دور اول خواهد داشت اما باید 
گفت شــرایط منطقه با حدود یک دهه گذشــته 

حداقل در ۳ ویژگی متفاوت است.
۱( اینکــه کشــورهای منطقــه به دنبــال تقویت 
مناســبات چند وجهی خود با ســایر قدرت های 
بین المللی برآمده اند علیرغم اینکه ارتباطات خود 

را با مجموعه غرب حفظ کرده اند. 
۲( کشورهای منطقه اقتصاد، پیشرفت، رفاه وتوسعه 
پایدار منطقه را به عنوان چشــم انداز و نقشــه راه 

خــود طرح ریزی کرده انــد و اکنون عبارت امنیت 
توســعه محور در کنار امنیت ژئوپولتیک محور به 

صورت جدی مطرح است.
۳( مناســبات ایران و کشــورهای شورا با توسعه و 
تعمیق سیاست همسایگی بر مدار گفتگو و همکاری 
می چرخــد و ایران و عربســتان تعریف جدیدی از 
مناسبات را تجربه می کنند. دو کشور طی یکسال 
گذشــته با دقت لازم این روابط را ســامان داده و 
سازمان بخشیده اند به نحوی که به قول آقای دکتر 
عارف در ملاقات اخیر با ولیعهد عربستان گسترش 

روابط دو کشور مسیری برگشت ناپذیر است.
توافق ابراهیم در دســتور کار دولت قبل ترامپ  ��

بود. به نظر شــما این توافق این دور هم در دستور 
کار خواهد بود یا نه؟

همانطور که گفته شد تأمین حداکثری منافع رژیم 
صهیونیستی جزئی از راهبردهای کلان دولت های 
ادواری آمریــکا در منطقــه بوده اســت. آنچه که 
مشــخص شــده این است که اشــغالگری، تجاوز، 
نسل کشــی و توافقات ســازش بدون رسیدگی به 
مطالبات اصلی مردم فلسطین، نتوانسته برای رژیم 
صهیونیستی امنیت ایجاد کند. توافق ابراهیم بعد 
از چهار سال نشان داد که حتی روند سازش با این 
رژیم در سیاســت های توسعه طلبانه و نژادپرستانه 
باند حاکم بر سرزمین های اشغالی تاثیری نگذاشته 
است و کشورها و مردم منطقه نظاره گر جنایات یک 
ســال اخیر بوده اند. رژیمــی که حتی به نهادهای 
امدادرســان سازمان ملل توجهی ندارد چه لزومی 
می بینــد که بــه قطعنامه ها و توافقاتی که خواهان 
پایان اشغالگری است، وقعی بگذارد. توافق ابراهیم 
نفعی برای ملت فلسطین و خللی در سیاست های 
نژادپرستانه اسرائیل نداشته است این واقعیت امروز 

منطقه است.

رابطه ایران و عربســتان اگرچه از بن بســت  ��
سال های قبل درآمده اما هنوز به سطح همکاری 
قابل قبولی نرسیده است. به نظر شما عمده دلیل 
این وضعیت که پیشرفت قابل ملاحظه ای در رابطه 
تهران-ریاض دیده نمی شــود، چیســت؟ در 
رایزنی های مقامات ایرانی و عربســتانی چه افقی 

در رابطه دو کشور اسلامی طراحی شده است؟
یکسال و سه ماه از موعد از سرگیری رابطه ایران و 
عربستان می گذرد. در این مدت، اقدامات متعددی 
در سطوح مختلف بین دو کشور صورت گرفته است. 
درست است که در بخش اقتصادی و تجاری نیازمند 
تلاش بیشــتر و دستاوردهای ملموس تری هستیم 
امــا در بخش های سیاســی، دفاعــی، اجتماعی و 
کنســولی پیشــرفت های خوبی داشتیم. برخی از 
رخدادها در مناسبات ایران و عربستان، برای اولین 
بار طی چند دهه اخیر صورت می گیرد. ســفرهای 
عمره و پروازهای مســتقیم انجام می شود. رایزنی 
وزرای خارجــه دو کشــور و وزارت خارجه های دو 
کشــور به صورت مســتمر ادامه دارد. وزرای ایرانی 
در قالــب تعاملات چندجانبه، دیدارهای دوجانبه 
خوبی با همتایان ســعودی خــود دارند. توافقات 
رســانه ای و اندیشکده ای اخیر بین دو کشور، راه را 
برای عمومی شــدن روابط فراهم می کند. علیرغم 
آنچه گفتم ظرفیت های ایران و عربســتان فراتر از 
این ها است و ما هنوز در ابتدای راه هستیم. به نظرم 
ما در مرحله نوینی از مناسبات منطقه ای قرار داریم. 
منطقه به نوعی در یک دگردیســی قرار دارد. ما با 
همکاری ایران و عربستان و سایر کشورهای منطقه، 
نظم نوینی شــکل خواهیم داد و منطقه خود را با 
منطق همســایگی خواهیم ســاخت و نظم نوین 

منطقه از درون منطقه شکل می گیرد.

زینب اسماعیلی
روزنامه نگار

تهران - ریاض 
 در مسیر 
نظم نوین  
منطقه

سفیر ایران در عربستان سعودی: 
منطقه در یک دگردیسی قرار دارد



 گرانی دارو دغدغه کارگران و بازنشستگان
سال آینده دارو دوباره گران می شود

نسرین هزاره مقدم
روزنامه نگار

گروه اقتصادی: با حذف ارز ترجیحی، دارو گران می شود؛ طبیعی ست وقتی 
قیمت تمام شده دارو در کارخانجات با نرخ جدید محاسبه شود و از سوی 
دیگر، واردات کالای اصلی یعنی دارو با ارز آزاد انجام شــود، قیمت ها به 

شیوه ای غیرقابل انتظار افزایش می یابد.
وقتی شــروع به صحبت می کند، نگرانی از تمام وجناتش بیرون می زند؛ 
ســر را که بالا می گیرد و به هر طرف که می چرخاند، تا دوردســت ها جز 
نگرانی و اضطراب چیزی نمی بیند: »هزینه های دوا و درمان زندگی را از 

ما گرفته است....«.
خیلی اتفاقی، با بازنشسته حداقل بگیر کارگری برخورد کردیم که فرزندش 
مبتلا به یک بیماری خودایمنی ســت؛ بیماری ای که اگر درمان نشــود به 
فلج کامل منتهی می شود؛ فرزند این بازنشسته از بد روزگار و بسیار اتفاقی، 
به بیماری ای مبتلا شــده که پزشــکان برای آن داروهای خارجی مؤثر و 
باکیفیت تجویز کرده اند؛ این دارو از شمول بیمه پایه خارج است و سقف 
بیمه تکمیلی هم به شدت محدود: »هر ماه یک سوم یا یک چهارم حقوقم 
را برای آمپول های خارجی می دهم، بستگی دارد حال بچه ام چقدر خراب 

باشد....«.
این بازنشســته می گوید که اگر دارو از این گران تر شــود باید شــاهد آب 
شــدن فرزندش باشــد، چون نه چیزی برای فروش دارد نه درآمدی که 
بتواند صرف کند: »همین امروز هم نمی پوشــیم و نمی خوریم تا پســرم 

زنده بماند....«.
اما قرار اســت دارو گران تر از این شــود؛ کاهش ارز ترجیحی در بودجه 
۱۴۰۴، دامان یکی از اصلی ترین نیازمندی های زندگی مردم یعنی »دارو« 
را گرفته است؛ پنج شنبه هشتم آذر، وزیر بهداشت از حذف ارز ترجیحی 
دارو از ســال آینده خبر داد؛ ظفرقندی گفت: ارز ترجیحی دارو از ســال 
آینده حذف خواهد شد و وزارت بهداشت در حال آماده سازی برنامه های 

لازم برای مدیریت این تغییر است.
با حذف ارز دولتیِ دارو، قطعاً قیمت مصرف کننده به میزان قابل توجهی 
افزایش می یابد و وقتی دولت از اعتبار ارز ترجیحی در بودجه ســال بعد 
کاسته، چطور قرار است »برنامه های مدیریتی« داشته باشد؟ چرخه دارو، 

از واردات گرفته تا تولید در داخل، با ارز آزاد به گردش درمی آید و آنچه 
به دست مردم می رسد، دارو به قیمت هایی ست که شاید چند صد درصد 
گران تر از امروز اســت. از ســوی دیگر؛ خروج داروهای خارجی، داروهای 
پرمصرف و بسیاری از اقلام دیگر از شمول بیمه پایه، یک هزینه سربار به 
بیمه شدگان صندوق ها به خصوص کارگران شاغل و بازنشسته تحمیل 
کرده که این ســربار ســنگین با بیمه تکمیلی هم رفع و رجوع نمی شود؛ 
سقف پرداختی بیمه تکمیلی محدود است و در نهایت پرداخت از جیب 
یا Out Of Pocket بیمه شدگان افزایش یافته است؛ اگر بیمار خاص 
در خانه داشته باشی باید ماهی چند میلیون تومان فقط برای دارو بپردازی، 
سایر هزینه های درمان به کنار، فقط هزینهٔ ماهانهٔ داروهایی که پزشکان 
متخصص برای بیماری های خاص تجویز می کنند، با داشتن بیمه پایه و 

بیمه تکمیلی، چند میلیون تومان است!
در چنین اوضاع دردآوری ســت که دولت در لایحه بودجه ۱۴۰۴ میزان 
ارز ترجیحی کالاهای اساسی را ۳ میلیارد دلار کاهش داده است و حالا 
با احتیاط تمام و با پیش کشیدنِ بحث آماده سازی برنامه های مدیریتی، 
صحنــه را بــرای یک نمایش آمده می کند: دولت برای اینکه مخارج خود 
را با هزینه کردن از جیب مردم کاهش دهد و از کســری بودجه ســنگین 
خود بکاهد، ارز دولتی را از سبد داروهای مردم برمی دارد! بازهم پولدارها، 
یک درصدی هــا، نهادهای خــاص و بودجه های خاص تکان نمی خورند، 

فقط مردم عادی از دارو و درمان محروم می شوند!
»علیرضا حیدری« کارشناس رفاه و تأمین اجتماعی در این رابطه می گوید: 
با حذف ارز ترجیحی، دارو گران می شود؛ طبیعی ست وقتی قیمت تمام 
شــده دارو در کارخانجات با نرخ جدید محاســبه شــود و از سوی دیگر، 
واردات کالای اصلی یعنی دارو با ارز آزاد انجام شود، قیمت ها به شیوه ای 

غیرقابل انتظار افزایش می یابد.
به اعتقاد این کارشناس تأمین اجتماعی، دولت باید راهکارهای جبرانی 
در نظر بگیرد وگرنه مردم به خصوص طبقات فرودست در تأمین نیازهای 
دارویی به گرفتاری بســیار دچار می شــوند. حیدری، راهکار جبرانی را 
یارانه پردازی در نقطه مصرف می داند و می گوید: بایستی در نقطه مصرف، 
در داروخانه، جایی که نسخه های دارویی تأمین کالا می شود، یارانه داده 

شود یعنی بخشی از هزینه های نسخه ها را دولت برعهده بگیرد.

او با بیان اینکه »مسئله اصلی، کاهش اعتبار ارز ترجیحی در سال ۱۴۰۴ 
اســت« اضافه می کند: ارز ترجیحی کالاهای اساســی در مجموع از اقلام 
خوراکی گرفته تا دارو، از ۱۵ میلیارد دلار به ۱۲ میلیارد دلار کاهش یافته 
و مفهوم این کاهش جز این نیســت که یکســری اقلام از ســبد حمایتی 
خارج می شــوند. حذف ارز ترجیحی دارو در این بســتر قابل ارزیابی ست. 
خلاصهٔ ماجرا این است که قرار است در سال آینده، داروها به قیمت فعلی 

توزیع نشود و حتماً افزایش قیمت خواهیم داشت.
به گفته حیدری، دولت عموماً برای جبران کسری بودجه دست به حذف 
یارانه ها می زند و تجربه نشان داده در سال های اخیر هیچ زمان یارانه زدایی 
موفق نبوده، حتی کســری بودجه دولت را به شــیوه ای ماندگار جبران 
نکرده فقط موجب تشدید بحران معیشت مردم به خصوص مزدبگیران 

شده.
دولت به دنبال کاهش مخارج خود به ســاده ترین شــکل ممکن اســت؛ 
برداشــت از جیب مردم، دم دســتی ترین راه حل اســت و به خواص ضرر 
نمی زند! وقتی تمام راه ها به جیب مردم ختم می شــود، ســخن از تدوین 
برنامه های مدیریتی، فقط یک ادعاســت با هدفِ خالی نماندن عریضه؛ 
همیــن امــروز مردم از تورم و گرانی دارو و کمبود آن به ســتوه آمده اند. 
براساس گزارش اخیر مجلس شورای اسلامی در دو سال گذشته هزینه 
دارو برای بیماران بیش از ۱۱۰ درصد افزایش داشــته و نزدیک به ۱۵۰ 
قلم داروی پرمصرف، دارای کمبود جدی بوده و ۶۵ قلم دارو در شرایط 
کمبود حاد قرار دارند. کمیسیون بهداشت و درمان مجلس از سال ۱۴۰۱ 
تا پایان ۱۴۰۲ گزارش داده است که در طول اجرای طرح دارویار علاوه 
بر گرانی با کمبود دارو مواجه بوده ایم. حداقل برای ۱۶ درصد از مجموعه 
اقلام دارویی مشــمول طرح دارویار، پوشــش افزایش قیمت ناشــی از 
مابه التفاوت ارزی انجام نشــده و در نتیجه این افزایش قیمت به جیب 

بیماران تحمیل شده است.
تحمیل افزایش قیمت به جیب مردم، روندی توقف ناپذیر اســت که در 
سال آینده شتاب می گیرد؛ بازنشسته ای که فرزندی نوجوان و بیمار در 
خانه دارد؛ مثل میلیون ها شهروندِ دیگر نگران است؛ چشم انداز روبرو راه 
امید را سد کرده؛ او با وجناتی سرشار از اضطراب می گوید: چرا بعدِ سی 

سال کارگری، باید شاهد گریانِ آب شدن فرزندم باشم؟!

توزیع گسترده کره در فروشگاه های سراسر کشور

دبیر انجمن صنفی صنایع لبنی با اشاره به توافق این انجمن با انجمن شیر خشک برای تأمین خامه و چربی 
مورد نیاز کارخانجات لبنی گفت: طی دو هفته اخیر تولید و عرضه کره در کشور افزایش یافت و امید است 

به زودی مشکل کمبود کره در بازار رفع شود.
رضا باکری افزود: افزایش شــدید قیمت جهانی کره و چربی حیوانی باعث شــد تا صادرات کره افزایش یابد 

به طوری که طی شش ماه نخست سال جاری به میزان ۱۲ ماه سال گذشته کره از کشور صادر شد.
وی تأکید کرد: اصلاح قیمت پایه صادراتی باعث می شود که صادرات کره نیز تعدیل شود تا کمبودی برای 

تأمین کره در فروشگاه های کشور وجود نداشته باشد.

احکام جدید بازنشستگان لشگری چه زمانی صادر می شود؟

بازنشستگان لشگری، از عدم صدور احکام متناسب سازی انتقاد کردند؛ این بازنشستگان با بیان اینکه ماه هاست 
یک میلیون تومان به عنوان علی الحساب متناسب سازی می گیریم، خواستار تهیه جداول و صدور احکام جدید 
برمبنای آن ها شدند. پیگیری های ما از کانون بازنشستگان تأمین اجتماعی نیروهای مسلح و همچنین صندوق 
بازنشستگی لشگری نشان می دهد که تهیه جداول نهایی شده و به اتمام رسیده منتها صندوق در تلاش برای 
تأمین اعتبار است؛ پس از اختصاص اعتبار مناسب، احکام حقوقی جدید بازنشستگان بر مبنای متناسب سازی 
صادر و بارگذاری خواهد شــد. در عین حال، زمان دقیق صدور احکام مشــخص نیســت؛ در صورتی که کار تا 

پایان آذر به سرانجام نرسد، این بازنشستگان بار دیگر علی الحساب دریافت خواهند کرد.
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 مردم به خرید طلای دست دوم 
روی آورده اند

اقتصادآنلاین: »عزیز ابوالحسنی« با اشاره به بی ثباتی بازار 
طلا گفت: به همین دلیل اجرت ساخت ها بالا رفته و مردم 
هم طلای دست دوم یا آب شده را که ارزش افزوده ندارد 
و نهایتاً" ۲ درصد سود دارد، به عنوان پس انداز خریداری 

می کنند که صرفاً" اندوخته ای داشته باشند.
ابوالحســنی با بیان اینکه رکود عجیبی در بازار فعلی طلا 
حاکم اســت، افزود: الان معاملات متوقف شــده »یعنی 
خریدار و فروشنده هر دو مردد هستند« و خرید و فروشی 

ندارند تا ببینند چه اتفاقات و شرایطی پیش می آید.
وی عمــده مشــکل واحدهــای صنفی طلافروشــان را 
ناهمخوانی ضریب های مالیاتی با درآمد فعالان این صنف 
اعلام کرد و گفت: مالیات ها ســه برابر دوره ای شــده که ما 
)۹ درصــد از اصــل طلا( با اجرت و ســود می فروختیم، 
درحالیکه الان دیگر اصل طلا محاســبه نمی شود و فقط 
از اجــرت و ســود داریم مالیات می دهیــم و این یکی از 
معضلات بســیار ســنگین برای صنف ما اســت که همه 
واحدهــای صنفی را ناراضی کرده و شــرایط را برای آنها 

سخت کرده است.
رئیــس اتحادیــه طلا و جواهر و زیورآلات کرج با تاکید بر 
اینکه این مشــکل را باید دولت حل کند، گفت: وقتی که 

درآمدی نیست چه مالیاتی باید پرداخت کنیم؟
ابوالحســنی در خصوص حراج ســکه گفت: اگر این کار به 
واقعیت بپیوندد حباب سکه را می گیرد، همانطور که الان 
حباب ربع سکه را گرفته است. سکه ربع حدود ۱۰ میلیون 
تومان حباب داشت، الان با ۱۴ میلیون و ۶۰۰ هزار تومان 
تقریباً می توان گفت که حباب صفر شده است. من با این 
موضوع موافق هستم چرا که به نفع مصرف کننده می شود.

ابوالحســنی با تاکید بر اینکه نوسانات بازار آسیب زیادی 
به طلافروشــان زده اســت، افزود: واحدهایی که توان و 
استطاعت مالی کمی دارند نمی توانند در مقابله نوسانات 
بازار مقاومت کنند و دوام بیاورند در نتیجه مجبور می شوند 
که پروانه خود را ابطال کنند و از این صنف خارج شوند.

صادرات حبوبات آزاد شد

ایلنا: وزارت صمت در نامه ای با موضوع صادرات حبوبات 
و برخــی از محصولات کشــاورزی از آزادســازی موقت 
صادرات این اقلام خبر داد.در بخشی از متن این نامه آمده 
است: پیروی نامه صادره از سوی هیات تخصصی صنایع 
و بازرگانی دیوان عدالت اداری و نامه دفتر حقوقی سازمان 
توسعه تجارت ایرات و نامه معاون توسعه بازرگانی وزارت 
جهاد کشاورزی صادرات کالای یارانه ای یادشده با رعایت 

سازوکارهای پیش بینی شده مجاز است.

کاهش قیمت برنج طی روزهای آینده

ایسنا: طی دو ماه گذشته با کاهش عرضه برنج خارجی به 
بازار، نرخ ها در چند مرحله افزایش یافتند. برنج هندی و 
پاکستانی از کیلویی ۵۰ هزار تومان به ۷۰- ۷۵ هزار تومان 
افزایش پیدا کرده است و برنج هندی نیز حدود ۲۰ هزار 
تومان در هفته جاری افزایش قیمت داشــته و زمینه آن 
نیز خیلی کم شــده از ۶۰ تومان به ۸۰ تومان رســیده و 
برنج پاکستانی نیز افزایش قیمت ۸۵ هزار تومان را تجربه 
کرده است. این در حالیست که تغییر قیمت های رخ داده 
در برنــج خارجــی، برنج ایرانی را نیز تحت تأثیر قرار داده 
اســت و برنج طارم دم ســیاه هاشمی از ۱۱۵ هزار به ۱۱۹ 

هزار تومان افزایش یافته است.
با برداشــته شدن ممنوعیت واردات از ابتدای ماه جاری، 
برنج موجود در گمرکات وارد بازار شــده اســت و به گفته 
محمــد مختاریانی-رئیــس انجمــن تولیدکنندگان و 
تامین کنندگان برنج- از اول آذرماه برنج هایی که در گمرک 
مانده بودند می توانســتند دیگر وارد کشــور شوند و این 
برنج ها به صورت تدریجی وارد بازار می شــوند و قیمت ها 
را می تواننــد به تدریــج و در کوتاه مــدت تغییر دهند و به 
گفته فروشــندگان و توزیع کنندگان برنج، از آغاز واردات 
تاکنون حدود ۲۰ هزار تومان هر کیلو برنج کاهش قیمت 
داشته و قیمت عمده برنج هندی ۴۸ تا ۵۰ هزار تومان و 
برای مصرف کننده ۵۵ هزار تومان است و برنج پاکستانی 

نیز با قیمت ۵۷ هزار تومان به فروش می رسد.
علاوه بر این ۳۰ هزار تن برنج وارداتی توســط شــرکت 
بازرگانی دولتی جهت تنظیم بازار نیز موجود است که با 
نرخ ۴۶ هزار و ۸۰۰ تومان به دســت بنکداران و با قیمت 
۵۰ هزار تومان به دســت مصرف کنندگان می رســد و با 
توجه به اینکه واردات برنج های خارجی آغاز شــده است، 
حدود ۴ الی ۵ درصد نیز برنج ایرانی افت قیمت را تجربه 

می کند.
خبر جدید که پس از واردات برنج اهمیت دارد این است 
که از روز شنبه ثبت سفارش برنج از سر گرفته شده و در 
این مرحله ۲۰۰ هزار تن ثبت ســفارش برنج آغاز شــده 
است؛ اما بر اساس قوانین برنج هایی که الان ثبت سفارش 

می شوند حداقل یک ماه دیگر وارد بازار خواهند شد.
به گفته رضا کنگری با توجه به عرضه ای که این روزها در 
بازار داریم در کوتاه مدت شاهد کاهش قیمت این محصول 

خواهیم بود.

هشداروزارت کار درباره یک پیام جعلی

ایرنا: وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی هشدار داد: پیامک 
ارســالی با مضمون اعطای وام ۳۰ میلیون تومانی بدون 
ســود و ضامن جعلی اســت و ربطی به وزارت کار ندارد 
بنابراین توصیه می شود افراد از کلیک بر روی لینک های 

مشکوک پرهیز کنند.

بازتاب

احمد دســتمالچیان ســفیر اسبق ایران در لبنان و اردن در گفتگو 
با مهر با بیان اینکه تحولات سیاســی و منطقه ای در اقتصاد مؤثر 
اســت؛ به موضوع هیجانی بودن افزایش قیمت ها به ویژه نرخ ارز 
اشــاره کرد و گفت: یکی از راهبردهای دشــمن ایجاد تزلزل در 
بازارهای مختلف به ویژه بازار ارز است و با توجه به تأثیراتی که بازار 
ارز بر ســایر بازارها ایجاد می کند، اصولاً دشــمن تلاش می کند از 
این محور اقتصاد ایران را تحت الشــعاع قرار دهد؛ اما خوشــبختانه 

موفق نمی شود.
وی در این باره تاکید کرد: ایجاد اخلال در نظم اقتصادی و افزایش 

نرخ ارز همواره یکی از اهداف مهم دشمن بوده است، اما به واسطه 
عملکرد صحیح بانک مرکزی و رصد و نظارتی که طی بیش از یک 
ســال گذشــته داشته؛ در نرخ ارز شوک های بسیار سنگینی ایجاد 
نشده و این در حالی است که شاهد حوادث سیاسی متعددی در 

منطقه بوده ایم.
سفیر اسبق ایران در لبنان و اردن معتقد است: اینکه بازار ارز طی 
ماه های گذشته که جبهه مقاومت از لبنان تا سوریه و عراق و غزه 
دستخوش تحولات بسیاری بوده و ایران نیز در بحبوحه رویارویی 
با دشــمن قرار داشته، مانند ســال های گذشته دچار بحران های 

عمیقی نشــده است؛ نشــان از مدیریت بانک مرکزی بر بازار ارز و 
تکامل شــناخت مردم نســبت به آثار تحرکات سیاسی بر بازار ارز 

دارد.
به گفته این کارشــناس سیاســت خارجی، بازار ارز پس از حوادث 
سوریه با اینکه تکانه های کوچکی داشته، اما دستخوش تغییرات 
شــدیدی نشــده که اقتصاد را در وضعیت منفی قرار دهد؛ بنابراین 
در قائله سوریه هم قیمت ها مانند دوره های گذشته در این یکسال 
اخیر؛ به سطح قبلی بازمی گردد یا دست کم نوسان زیادی نخواهد 

داشت.

پایان اخلال در بازار ارز پس از قائله سوریه

 دولت نباید 
سر تولیدکننده 

منت بگذارد 
که ارز ترجیحی 

می دهد و به 
این بهانه، 

قیمت خود را 
به تولیدکننده 

تحمیل کند. 
چون دولت 

وظیفه دارد که 
کالا و خوراک 

مردم را تأمین 
کند

در »میز اقتصاد« روز گذشته، یکشنبه ۱۱ آذرماه 
۱۴۰۳ به موضوع تأثیر قیمت گذاری دســتوری بر 

صنعت طیور و چالش های آن پرداخته شد.
داوود رنگی، رئیس هیئت مدیره فدراسیون طیور 
درمــورد تأثیر قیمت گذاری دســتوری بر صنعت 
طیــور و چالش های آن بیــان کرد: قیمت گذاری 
دســتوری یک عارضه ای است که اقتصاد کشور ما 
در سطح کلان گرفتار آن است و این فقط منحصر 
به صنعت مرغ و مرغداری نیست و بنده هم قبول 
دارم که مردم از این موضوع ناراضی هستند که به 
قیمــت اعلام شــده دولت، مرغ به دســت مردم 

نمی رسد.
 شــاید ۴۰ ســال است که این چالش بین دولت و 
بخش تولیدکننده وجود دارد که دســت از ســر 
قیمت گذاری برداشــته شود. چون قیمت ها تابع 
عرضه و تقاضا و فراوانی و کمبود کالاست. به همین 
دلیل، وقتی قیمت گذاری دســتوری درنظر گرفته 
می شــود به ویژه برای شرکت هایی که حسابداری 
شــفاف دارند و در بورس هســتند و مالیات خود را 
پرداخــت می کننــد آنهــا نمی تواننــد از اقتصاد 
دســتوری و قیمت هــای تحمیلی فــرار کنند و 

نتیجه اش می شــود که مابه تفــاوت قیمت بازار و 
دســتوری از صنعــت خــارج می شــود. یعنــی 
تولیدکننده، مرغ را به واســطه ای می فروشــد و 
واسطه هم، آن را در بازار می چرخاند و مابه تفاوت 
ایــن قیمت که باید بــه جیب تولیدکننده برود به 

جیب واسطه می رود.
 رئیــس هیئت مدیره فدراســیون طیور گفت: در 
حال حاضر، ما گرفتار فرسودگی صنایع مرغداری 
هســتیم و ماشین آلات گران هستند؛ به طوری که 
نمی توانیم آنها را خریداری کنیم و با این قیمت های 
دســتوری نه تنها سرمایه گذاری صورت نمی گیرد 
بلکه با فرار ســرمایه روبه رو هســتیم. علاوه بر این 
که، وقتی تولیدکننده بتواند با قیمت بازار به فروش 
کالای خود بپردازد طبیعتاً دولت می تواند مالیات 
خود را بگیرد و رانت و فرار مالیاتی هم، کم می شود 
و طبق محاســباتی که داشتم، دیدم به خاطر این 
موضوع، ســرمایه های زیادی از این صنعت خارج 

می شوند.
رنگی تصریح کرد: مشــکلی که با دولت داریم این 
است که وقتی برای تعیین قیمت جلسه می گذاریم 
قیمت هــا بــر مبنــای خواســت تولیدکننده یا 
واقعیت های بازار تعیین نمی شوند و در این میان، 
باید توجه کرد کشــوری که ۴۰-۴۲ درصد تورم 
دارد چگونه می تواند قیمت ها را تثبیت کند؟ علاوه 
بر این که ما در بخش کارگری نیز، با مشــکلاتی 

روبه رو هستیم.
رئیس هیئت مدیره فدراسیون طیور یادآور شد: ۳ 
ســال اســت که دولت قیمت علوفه را تثبیت کرده 
است ولی همین کالا به دلیل وارد شدن در کشور 
زیر قیمت بازار است؛ به طوری که عرضه زیاد شده 
و تقاضا در جای خود باقی مانده اســت و کمتر از 
نرخ مصوب به فروش می رسد.در ادامه، عبدالمحمد 
صداقت فرد، سرپرســت دفتــر طیور وزارت جهاد 
کشــاورزی بیان کرد: الان قیمتی که به ســازمان 
حمایت اعلام شــده قیمت کارشناســی بوده که از 
صنعت اســتعلامات صورت گرفته و وزارت جهاد 
کشــاورزی متولی تولید است. یعنی وزارت جهاد 
کشــاورزی قیمت مرغ زنــده را تا درب مرغداری 
پیشــنهاد می دهــد و قیمــت بــازار برعهده این 
وزارتخانه نیست و اگر قیمت را قبول نداشته باشیم 
اعــلام می کنیم ولی تنظیم دهنده و مصوب کننده 
آن، ستاد تنظیم بازار است.صداقت فرد گفت: قیمت 
جوجــه یک روزه به صورت تنظیم بازار، ۲۴ هزار و 

۹۰۰ تومــان و نــرخ مرغ زنده ۶۳ هزار تومان اعلام 
شده و حداکثر قیمت در بازار، ۹۰ هزار تومان است 
و این قیمت ها کارشناســی هســتند و مشکلی در 
بازار به وجود نمی آید.در ادامه، رنگی، رئیس هیئت 
مدیره فدراسیون طیور افزود: واقعیت بازار درمورد 
قیمت های اعلام شده چیز دیگری است و ما حتی 
۶ ماه پیش، جوجه ها را با قیمت های خیلی پایینی 
می فروختیــم.در ادامه، محمدرضا صدیق پور، دبیر 
انجمــن تولیدکنندگان جوجه یک روزه اظهار کرد: 
وقتی تولیدی ارز ترجیحی دریافت می کند باید به 
واقعیت های بحث توجه شود. چون وقتی در سال، 
۱۰-۱۱ میلیارد دلار از این ارز برای یارانه ســفره 
مردم استفاده می شود قطعاً باید با دید کارشناسی 
بــرای چنین موضوعاتی جلــو برویم؛ به طوری که 
واقعیت هــا در تعیین قیمت درنظر گرفته شــوند. 
مثلًا درمورد جوجه یک روزه، همیشه برای یکهزار 
تومان با دســتگاه های قیمت گذاری اختلاف نظر 
داریم و اعتراض ما به جلسات تنظیم بازار این است 
که افرادی در آن جا حضور پیدا می کنند که ما اصلًا 
خبــر نداریــم آنها اطلاعاتی از آمــار تولید دارند یا 
خیر؟! دبیر انجمن تولیدکنندگان جوجه یک روزه 
گفت: تیم تخصصی باید در آن جا شــرکت کند تا 
دفاعیات لازم برای واقعیت های بازار را داشته باشد 
ولی این که بگوییم قیمت دســتوری اســت امکان 
دارد با بحث ارزی، جایگاهی نداشته باشد. او ادامه 
داد: اگرچه اقلامی به صورت ارز ترجیحی در اختیار 

مــا قرار می گیرند ولی باید هزینه ها نیز محاســبه 
شوند که در این صورت، قطعاً تولیدکننده هم تولید 

را در شرایط مطلوبی انجام خواهد داد.
صدیق پور تأکید کرد: ابتدای ســال گذشته، مردم 
برای خرید مرغ در صف بودند و دلیلش فشــارها 
بود و این واقعیت ها درنظر گرفته نمی شــدند. اما 
در یک سال اخیر، مرغ به وفور در اختیار مردم قرار 
گرفته و نتیجه این اســت کــه فضای تولید آماده 
اســت و فقط باید ریل گذاری اقتصادی اش در نظر 
گرفته شود که قطعاً با دولت جدید به این موضوعات 
توجه بیشــتری خواهد شد و می توانیم نوید دهیم 
کــه از محــل تولید داخل، تولید دی ماه ما بیش از 
۱۵۲-۱۵۳ میلیون جوجه یک روزه خواهد بود که 
کل مرغ شــب عید امســال را در شرایط مطلوبی 
تأمین خواهد کرد ولی درخواســت می کنیم برای 
یکهزار و دو هزار تومان، شرایط را بلاتکلیف نگذارند 
و شــرایط بــازار را درنظــر بگیرند؛ چراکه در حال 
حاضر، متأسفانه قیمت مرغ زیر قیمت کارشناسی 
قــرار گرفته اســت و اگر بــه موقع، قیمت ها اعلام 

شوند قطعاً شرایط ما باثبات تر خواهد بود.
در ادامــه، داوود رنگــی، رئیــس هیئــت مدیره 
فدراسیون طیور افزود: دولت نباید سر تولیدکننده 
منــت بگــذارد که ارز ترجیحــی می دهد و به این 
بهانــه، قیمت خود را به تولیدکننده تحمیل کند. 
چون دولت وظیفه دارد که کالا و خوراک مردم را 

تأمین کند.

صنعت  طیور  
زیر تیـغ 
قیمت گذاری 
دستوری

»نقش اقتصاد«  از  نگاه کارشناسان 
به چالش های پیش روی 
صنعت طور گزارش می دهد؛

مجتبی خسروجردی
روزنامه نگار



تأیید ۷ هزار داوطلب ردشده در گزینش معلمی

ایرنــا: وزیــر آموزش و پرورش با اعــلام تأیید صلاحیت هفت هزار نفر از 
کسانی که در گزینش معلمی رد شده بودند، گفت: این افراد با توجه به 
ظرفیت ردیف اســتخدامی ســال جاری یا ســال آینده جذب خواهند 
شــد.»علیرضا کاظمی« درباره بررسی مجدد پرونده متقاضیانی معلمی 
که در گزینش رد شــده بودند، گفت: پرونده گزینش تمام کســانی که به 
نتیجه گزینش خود معترض بودند، در حال بررسی مجدد است و تاکنون 
بیش از ۱۵ هزار پرونده مورد بررســی قرار گرفته اســت.وزیر آموزش و 
پرورش افزود: از ۱۵ هزار پرونده مورد بررســی، تاکنون صلاحیت هفت 
هزار نفر تأیید شــده اســت و پیش بینی می شود در ادامه بررسی ها تعداد 
تأیید صلاحیت شده ها افزایش یابد.وی با تاکید بر اینکه زمینه جذب این 
افراد در حال فراهم شدن است، ادامه داد: در حال بررسی هستیم که اگر 
ردیف استخدامی از قبل وجود داشته باشد، از آن استفاده کنیم و در غیر 
این صورت در ردیف استخدامی سال آینده این افراد جذب خواهند شد.

آموزش و پرورش: تأثیر ۶۰ درصدی امتحانات نهایی در 
کنکور »قطعی« است

ایسنا: رئیس مرکز ارزشیابی و تضمین کیفیت نظام آموزش و پرورش با 
بیان اینکه در حال حاضر تکلیف وزارت آموزش و پرورش تولید ســوابق 
تحصیلی برای دانش آموزان اســت گفت: برای پایه یازدهم ۲۰ درصد و 
بــرای پایــه دوازدهم تأثیر ۴۰ درصدی امتحانات نهایی در کنکور قطعی 
است لذا دانش آموزان با اطمینان خاطر بدانند هیچ تغییری در تصمیم 
امســال گرفته نشــده و تمام فرایندهای آزمون نهایی در خود آموزش و 
پرورش اتفاق می افتد.محسن زارعی درباره برنامه های وزرات آموزش و 
پــرورش بــرای افزایش میانگین معدل دانش آموزان در امتحانات نهایی 
گفت: برای این کار باید برنامه منسجمی درنظر گرفته شود؛ ابتدای سال 
بخشنامه ای مبتنی بر تحلیل نتایج امتحانات سال گذشته در نظر گرفته 
شد تا برنامه ریزی های امسال براساس آن انجام شود و نشان دهد عملکرد 
دانش آموزان در چه دروسی ضعیف و در چه موضوعاتی اشکال داشتند 
تا در جهت رفع آن قدم برداشت؛ همچنین بر لزوم توانمندسازی همکاران 

و تقویت دانش آموزان بر موضوعات درسی باید تمرکز شود.

 واکنش یک حقوقدان به قانون حجاب؛ موافقان 
چرا ساکت هستید؟

خبرآنلایــن: لایحه »حمایــت از خانواده از طریق ترویج فرهنگ عفاف و 
حجاب« معروف به لایحه حجاب پس از رفت و برگشت های متعدد میان 
مجلس و شــورای نگهبان در ۷۴ ماده و مجموعاً در ۵ فصل تنظیم و به 
قانون تبدیل شــد.این قانون موافقان و مخالفان خودش را دارد، محســن 
برهانــی، حقوقــدان در اوکنش به این قانون در شــبکه اجتماعی ایکس 
نوشــت: حال که متن قانون حجاب و عفاف منتشــر شده است، هریک از 
طراحان این قانون را به مناظره ای علمی در حضور اساتید حقوق و فقه 
دعــوت می کنــم تا برای همگان اثبات شــود که این قانون نه منطبق بر 
موازیــن شــرعی اســت و نه منطبق بر موازین حقوقــی، چرا از مناظره 

گریزانند؟«

بازتاب

ناکامی دستگاه های نظارتی در بازار اجاره بها

 
در خصوص موضوع مسکن قرار بود دولت مطابق قانون 
ساماندهی بازار اجاره مسکن و زمین و ملک، از قیمت 
گذاری خودســرانه و افسارگسیخته ممانعت کند، اما 
در نهایت شاهد بودیم که هم قوه قضاییه و هم دولت 
در ایــن خصوص واقعاً کوتاهی کردند و به نوعی آنچه 

امســال در فصل اجاره مســکن رخ داد یک نوع دهن 
کجی آشکار موجران بود به قانون و در واقع دستگاه های 
نظارتی که قرار بود مانع از افزایش قیمت ها در حوزه 
اجاره مســکن شوند و در این بین ناکام ماندند.در این 
بین موضوع دیگری که وجود دارد این بوده که اکنون 
شاهد هستیم بخش بزرگی از جامعه ایران قدرت خود 
را برای خرید مسکن به طور کامل از دست داده است 
و متاسفانه اکثراً به موضوع اجاره رو آورده اند. از سوی 
دیگر مســائل دیگــری همچون افزایــش مهاجران 
غیرقانونی در کشور و مهاجرت به تهران و موارد مشابه 
وجود دارد که این موارد قابل قبول در کشور نیست و 
البته نشان دهنده این مساله است که کم کاری های 
زیادی نیز در این زمینه اتفاق افتاده است.البته موضوع 
افزایــش ۴۲ درصــدی تورم اجاره بها نیز باز به خودی 

خود چندان قابل اتکا نیست چرا که بانک مرکزی در 
ایران هر زمانی که در حوزه مســکن اتفاق خوبی قرار 
بــوده رخ بدهد بــا درج آمارهای تقریباً افزایشــی و 
قیمت های همواره افزایشی سعی کرده بازار را به نوعی 
متلاطم نگه دارد. انتشــار آمارهای مســکن نیاز به 
نظارت های جدی تر نیز دارد، کما اینکه باعث می شود 
به فرصت های سودجویی همین آمارها نیز بیافزاید.از 
ســوی دیگر متاسفانه اکنون در کشور با یک ساختار 
آســیب پذیر مســتأجری مواجه هستیم، یعنی قشر 
مستأجر ایرانی حتی به اندازه یک نشریه و یک اتحادیه 
و یک انجمن نیز در بازارهای ایران ســهم ندارد و به 
شــدت مورد سوء استفاده قرار می گیرد.همانطور که 
پیداست متاسفانه تورم مسکن به دلیل موضوع عدم 
نظارت و کنترل و نبود مکانیزم های لازم برای کنترل 

قیمت گذاری متاسفانه کاملًا رها شده و عموماً بخش 
بزرگی از تورم عمومی کشور، تورم مسکن بوده و برای 
نمونــه می گویم می بینیم که در دوره ۸ ســاله آقای 
روحانی، تورم مســکن حدود ۲۵ درصد بوده و تورم 
عمومــی بــه صورت میانگیــن ۳۶ درصد بوده و اصلًا 
ناگفته پیداست که بخش بزرگی از تورم عمومی کشور 
نیز، تورم مسکن بوده است.کما اینکه این تورم مسکن 
در همه بخش های اقتصاد و قیمت تمام شده کالاها و 
خدمات نقش دارد. این نشــان می دهد که ما واقعاً در 
حوزه کنترل قیمت ها در بخش مسکن یا عمداً یا سهواً 
عاجز شــده ایم. بخش بزرگی از قیمت گذاری ها نیز 
اکنــون با واقعیت های بــازار همخوانی ندارد و عموماً 
اهرم بزرگی برای افزایش قیمت ها اکنون در مســاله 

زمین است.

مجید گودرزی
 کارشناس مسکن
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در بخش 
آلودگی خاک، 
سازمان طی 
تحقیقاتی که 
داشت منابع 
آلاینده مانند 
مصرف 
نهاده های 
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رئیس سازمان محیط زیست: 
 فرسایش خاک در ایران
 7 برابر متوسط جهانی است

 گروه اجتماعی: روز شنبه ۱۰ آذر ۱۴۰۳ 
همایــش روز جهانــی خاک با شــعار 
»مراقبــت از خاک، ســنجش، پایش، 
مدیریــت« بــا حضــور وزرای جهــاد 
کشــاورزی، آموزش و پرورش و جمعی 
از مدیــران دولتــی در محل این وزارت 

جهاد کشاورزی برگزار شد.
شــینا انصــاری، رئیس ســازمان ملی 
حفاظت محیط زیســت و معاون رئیس 
جمهور در این همایش اعلام کرد: ما در 
حــوزه حفاظت خاک و مدیریت پایدار 
منابع خاک، اهداف مشــترک با وزارت 
جهــاد کشــاورزی داریم. چه بســیار 
کشــاورزانی که به دلیــل از بین رفتن 
کیفیــت خاک، زمین های خود را رها و 

به حاشیه شهرها مهاجرت کرده اند.
وی ادامه داد: شــعار روز جهانی خاک، 
مراقبــت از خــاک ســنجش، پایش، 
مدیریت تعیین شــده کــه بر اهمیت 
اندازه گیری و مدیریت تاکید کرده است.

انصــاری بــا بیان این کــه پایش خاک 
می تواند مبنای تصمیمات مدیریتی قرار 
گیرد، تصریح کرد: فصل مشــترک ما و 
وزارت جهاد کشــاورزی این اســت که 
بتوانیــم موضوعــات مشــترک برای 

مدیریت پایدار خاک داشته باشیم.
معاون رئیس جمهور با بیان این که آنچه 
در ســند بالادستی در قانون حفاظت از 
خاک در ســال ۱۳۹۸ به تصویب رسید 
در دو محــور بود، گفــت: این دو محور 
»فرســایش خاک« و »آلودگی خاک« 
اســت که تکالیف هر دســتگاه در آن 
مشــخص شده اســت. در موضوع اول، 
وزارت جهاد کشاورزی و در محور دوم، 
ســازمان ملی حفاظت محیط زیســت 

مکلف به پیگیری مسائل هستند.
وی افزود: متأســفانه بر اساس گزارش 
مرکز پژوهش ها در حوزه فرسایش خاک 
آمده، ســالانه ۱۶.۵ تــن در هر هکتار 
فرســایش خاک در ایران اتفاق می افتد 
که ۷ برابر متوســط جهانی است؛ یعنی 
۷.۷ درصد فرسایش خاک را به تنهایی 
بــه خود اختصاص داده ایم در حالی که 
سهم کشــورمان از منابع خاکی جهان 

یک درصد است.
رئیس ســازمان ملی حفاظت از محیط 
زیست با تاکید بر این که فرسایش خاک 
بحرانی است و باید مورد توجه ویژه قرار 
گیرد، ادامه داد: در بخش آلودگی خاک، 
سازمان طی تحقیقاتی که داشت منابع 

آلاینــده ماننــد مصــرف نهاده هــای 
شیمیایی، پســاب ها و… را شناسایی 
کــرده و در ادامــه مطالعــات، موضوع 
بازســازی و احیا خاک در دســتور کار 

سازمان قرار گرفته است.
انصاری درباره تحقیقات انجام شــده در 
ایــن ســازمان به بخشــی از آمارهای 
اســتخراج شده اشــاره و عنوان کرد: در 
مجموع ۱۴۶۲ پایش خاک انجام شــده 
و از ایــن تعــداد ۸۰۱ منبــع آلاینده 
شناسایی شد؛ همچنین ۱۰۷۷ اخطاریه 

صادر و ۲۰۶ بازسازی صورت گرفت.

معاون رئیس جمهور اضافه کرد: تلاش 
داریــم در حوزه آلودگی خاک با تمرکز 
بر شناســایی آلاینده ها، پایش و جبران 
خســارات با ســایر دستگاه ها همکاری 

مشترک داشته باشیم.
رئیس ســازمان ملــی حفاظت محیط 
زیســت در پایان گفت: قانون حفاظت 
خاک ضمن تبادل تجربیات و داده های 
به دســت آمده، بــا همگرایی و آگاهی 
بخشــی آحاد جامعه قرار است مدیریت 
پایدار خاک محقق شود تا گام های مثبت 
در راستای کیفیت خاک برداشته شود.
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جامعه

در گفتگو با یک وکیل دادگستری بررسی شد:
تعیین مهریه سقفی؛ راهکار یا بحران ساز؟

فرزانه فراهانی
روزنامه نگار

گروه اجتماعی: بحث حق ثبت مهریه و تبدیل شدن آن به قانون یکی از 
مباحث مهم حقوقی است که این روزها دوباره در بین وکلا و حقوقدانان 

مطرح است.
برای بررسی تبعات موضوع تعیین حق ثبت برای مهریه با محمدهادی 
جعفرپور، وکیل پایه یک دادگستری، گفتگو کرده ایم؛ در ادامه مشروح 

این گفتگو را مشاهده می کنید.
آیا تعیین حق ثبت برای مهریه و تبدیل آن به قانون اتفاق خوبی  ��

است؟
طــرح بحــث تبدیل تعیین حق ثبت برای مهریه مســئله ای دارای 
ایرادهای فراوانی است؛ چون مهریه جزو جزئی ترین حقوق خصوصی 
افراد است و وضع کردن چنین قانونی در وهله اول دخالت به حقوق 
خصوصی و شــهروندی افراد اســت. حاکمیت به عنوان قانونگذار و 
مجلس به عنوان نظام تقنینی در قالب حقوق عمومی می تواند یک 
ســری تکالیف را تعریف کند اما در حقوق خصوصی فقط می تواند 

راهکارها را تعریف کند و نه اینکه برای افراد تکلیف تعیین کند.
حاکمیت نمی تواند در موردی چون مهریه سقفی را برای زوجین تعیین 

کند و این خلاف اصل آزادی افراد است.

تبعات تعیین حق ثبت برای مهریه چیست؟ ��
اساس مهریه نشأت گرفته از کتاب نکاح در فقه امامیه است که مربوط 
به قرن ها پیش در جغرافیای عربســتان و شــبه جزیره عرب است و وارد 
مبحث ازدواج دختر و پســر ایرانی مســلمان هم شــده اســت و به جای 
پیگیری و تصویب مواردی مثل تعیین حق ثبت مهریه باید به ریشه این 

موضوع و تبعیت آن توسط ایرانیان توجه کرد.
نمی توان با وجود دختران و پســران و زوج های امروزی فرهنگ قرن ها 
پیش را و البته تصویب قانونی که مربوط به همان فرهنگ قدیمی است 
را به آن ها اجبار کرد؛ چون با این زوج های امروزی ســازگار نیســت و 
نمی توان چنین مقررات پر چالشی را به عنوان مصوبه تصویب و به عنوان 
قانون وضع کرد.در صورت تصویب قانونی شدن دریافت حق ثبت مهریه 
از زوجین، بدون شــک در موارد بســیاری از ازدواج ها دو طرف می آیند و 

به انواع مختلف این قانون را دور می زنند.
به عنوان مثال زوجین با یکدیگر به تفاهم می رسند که مثلًا ۱۴ سکه را 
در عقدنامــه بــه عنوان مهریــه درج کنند تا از پرداخت حق ثبت خود را 
معاف کنند و در کنار آن برای تعیین تعداد ســکه بیشــتر زوج با حضور 
زوجه به دفتر اسناد رسمی مراجعه کرده و یک اقرارنامه تنظیم می کنند 
و البته برای ثبت این اقرارنامه هم باید هزینه مشخصی پرداخت کنند.

اقدام دیگری که ممکن است زوجین در تعیین مهریه برای اینکه مبلغی 
را به عنوان حق ثبت مهریه پرداخت نکنند، انجام دهند این اســت که 
تعداد ۱۴ ســکه را به عنوان مهریه در محضر و در عقدنامه قید کنند و 
تعداد بیشــتر آن را در یک ســند غیررســمی و در حضور والدین و دیگر 

شهود امضا کنند و این اقرارنامه و تعهدنامه در محاکم قضایی هم قابل 
پذیرش است و وجاهت قانونی دارد.

قانونی شدن تعیین حق ثبت مهریه بیشتر یک منبع درآمد برای دولت 
و یک مجرای فساد مالی برای افراد سودجو که در ارگان های مختلف و 
پرچالش حقوقی حضور دارند محســوب می شــود و این قبیل قوانین به 
جای اینکه جلوی تخلفات را بگیرند، طوری هســتند که خلافکارها هم 

از آن سوءاستفاده می کنند.
در جامعــه امروز رســانه ها به قدر کافــی درباره زندان رفتن مردها بابت 
مهریه اطلاع رســانی کرده اند و همه مردان هم با این قبیل قوانین آشــنا 
هســتند و بحث تبدیل تعیین حق ثبت برای مهریه در صورت تبدیل 
شــدن بــه قانون، با روش هایی که افــراد این قانون را دور می زنند، هیچ 

تاثیری در حبس زدایی از مردانی که بدهکار مهریه هستند ندارد.
تصویب قانون دریافت حق ثبت برای مهریه، تاثیری در افزایش  ��

ازدواج جوانان و تحقق سیاست جوانی جمعیت دارد؟
تصویب چنین قوانینی برعکس سیاست هایی است که برای تسهیلگری 

در امر ازدواج جوانان مورد تاکید است و عملًا مانع ازدواج خواهد بود.
از طرفــی دختــر خانم هــا حق دارند که بگویند اگر مهریه پایین باشــد 
پشتوانه ای نداریم و از طرف دیگر هم آقا پسر می گوید که من هم توان 
پرداخت ۱۰۰۰ ســکه مهریه را ندارم و اینجا ۲ اتفاق می افتد؛ یا بحث 
ازدواج سفید که این روزها شاهد آن هستیم زیاد می شود و یا افرادی که 
اهل ازدواج سفید نیستند هم مجردی را به ازدواج و متأهل شدن اولویت 

می دهند.

کریدور لاجورد برای افغان ها توجیه پذیرتر از مسیر 
ایران نیست

نماینده ویژه وزیر راه و شهرسازی گفت: کریدور لاجورد غیراقتصادی تر از 
مسیر ایران است چراکه تغییر مدهای حمل و نقل در یک مسیر هزینه های 
حمــل و نقلــی را بالا می بــرد و در حال حاضر هم هیچ کریدوری آماده تر و 
محیاتر از کریدور ایران برای افغانها نیست.حســن میرشــفیع نماینده ویژه 
وزیر راه و شهرسازی در امور افغانستان در گفتگو با ایلنا درباره توافقات باکو 
با طالبان برای راه اندازی کریدور لاجورد و احتمال حذف ایران از مســیر 
بارهای ترانزیتی افغانستان و همچنین سرنوشت توافقات ترانزیتی تهران و 
کابل و همکاری در پروژه های زیرساختی این کشور اظهار داشت: هر کشوری 
متناسب با منافع خود، پیمان ها، توافقات و قراردادهایی را با سایر کشورها 
و همســایگان منعقد می کند، طبیعی اســت که کشور افغانستان علی رغم 
اینکه در حال حاضر دولت سرپرست افغانستان اداره امور را در دست دارد، 
در همین شرایط موجود تلاش می کند که ارتباطات حمل و نقلی خود را 
توسعه دهد اما باید توجه داشت که افغانستان کشوری در محاصره خشکی 
اســت و ارتبــاط دریایــی ندارد و باید در این فکر باشــد که برای صادرات 
محصولات خود روش حمل و نقلی پیدا کند.وی ادامه داد: افغانستان کشوری 
اســت که در همســایگی چین، آســیای میانه، ایران، پاکستان قرار دارد و 
می تواند ظرفیت هایی را ایجاد کند که کریدور حمل و نقلی را توسعه دهد 
و در ایــن میــدان هــم بازیگرهای دیگری هم غیر از منطقه و کشــورهای 
همســایه ها نقش دارند که آنها هم منافعی در توســعه کریدورها دارند و در 

تلاش هستند که متناسب با منافع خود کار پیش رود.

استرداد وجه بلیت به صورت دلاری امکان پذیر نیست

ایلنا: ســخنگوی شــرکت هواپیمایی ایران ایر )هما( درباره نحوه عودت 
هزینه بلیت پروازهای لغو شــده اروپا گفت:  از آنجایی که حســاب های 
ایران ایر به دلیل تحریم های آمریکا مسدود شده پرداخت هزینه بلیت 
به صورت ریالی خواهد بود و امکان پرداخت دلاری وجود ندارد. هزینه 
بلیت ها هم معادل دلاری آن با احتساب نرخ دلار سامانه ای به مسافران 
پرداخت خواهد شد.حســام قربانعلی، ســخنگوی شرکت هواپیمایی 
ایران ایر )هما( درباره جایگزین کردن پروازهای اروپایی این شــرکت و 
پوشش درآمدهای حاصل از آن اظهار داشت: شرکت هواپیمایی ایران ایر 
پروازهای روزانه اســتابول و همچنین پروازهای منطقه ای را جایگزین 
پروازهای اروپایی کرده اســت و با برقراری این پروازها توانســته درآمد 
حاصل از پروازهای اروپایی را پوشش دهد.وی درباره آخرین وضعیت 
عودت هزینه بلیت پروازهای اروپایی به مسافران گفت: هر یک از مسافران 
این پروازها می توانند با مراجعه به دفاتر ایران ایر هزینه بلیت پرواز لغو 

شده را دریافت کنند و در این هیچ مشکلی وجود ندارد.

بازتاب

این سامانه، با 
فراهم کردن 
امکان عقد 
رایگان 
قراردادهای 
اجاره و خرید 
مسکن، نه 
تنها به مردم 
قدرت انتخاب 
بیشتری داده 
است، بلکه 
توانسته از 
ابتدای امسال 
تاکنون، 
هزینه های 
عقد قرارداد را 
به میزان پنج 
هزار میلیارد 
 تومان 
)5 همت( 
کاهش دهد

پایان  انحصار 
دلالان از بازار 
مسکن

سامانه خودنویس دست واسطه 
گران را از بازار ملک کوتاه کرد

یکی از مزایای کلیدی سامانه خودنویس، 
حذف انحصار مشاوران املاک و دلالان از 
مســیر عقد قراردادها است. این انحصار 
سال ها موجب تحمیل هزینه های گزاف 
به مردم شــده بود، اما اکنون، شهروندان 
می تواننــد با آزادی کامل، بین مراجعه به 
مشاورین املاک و پرداخت هزینه های آن 
یا انتخاب عقد قرارداد رایگان بدون واسطه، 
تصمیم گیری کنند. این تغییر نه تنها به 
عدالــت در معاملات ملکی کمک کرده، 
بلکه هزینه های ســنگین ناشــی از این 
انحصار را نیز به شدت کاهش داده است.

تقویت و توســعه این ســامانه در دولت 
چهاردهم به عنوان بخشی از قانون جهش 
تولید مســکن، یک ضــرورت راهبردی 
محســوب می شــود. ادامه مسیر توسعه 
ســامانه خودنویس، بــا توجه به رضایت 
عمومی و کارآمدی بالا، می تواند به یکی 
از محورهای اصلی در اصلاح ساختارهای 
معاملات ملکی تبدیل شــود. این سامانه 
نه تنها در کاهش هزینه ها مؤثر بوده، بلکه 
نقشــی کلیدی در شفاف سازی و تسهیل 
امور قراردادها دارد و باید با قدرت بیشتری 

مورد حمایت و توسعه قرار گیرد.
تجربه ای واقعی از کاربرد سامانه خودنویس ��

ایــن گزارش، تجربــه ای واقعی از کاربرد 
سامانه خودنویس را روایت می کند و نشان 
می دهد که چگونه این ابزار مدرن توانسته 
است چالش های رایج در معاملات ملکی 
را به فرصتی برای تقویت حقوق شهروندی 
و عدالت تبدیل کند.در آبان ماه امســال، 
آقای رعیتی، یکی از شــهروندان تهرانی، 
خانه ای در محله استاد معین به مبلغ دو 
میلیارد و هفتصد و پنجاه میلیون تومان 
خریــداری کرد. معاملــه ای که قرار بود 
به ســادگی انجام شــود ولی با رفتارهای 
غیرقانونی مشاور املاک محل، به مسیری 
پیچیــده و چالش برانگیز ختم شــد. اما 

آگاهی فروشنده و خریدار نسبت به ویژگی 
منحصر به فرد سامانه خودنویس، مانع از 
تضییع حقوق این شهروند و فروشنده شد.

درخواست غیرقانونی مشاور املاک ��
پس از توافق خریدار و فروشــنده بر ســر 
قیمت ملک و نوشتن مبایعه نامه، مشاور 
املاک از هر دو طرف معامله درخواســت 
کــرد که یــک درصد از مبلغ کل معامله، 
یعنــی نفری ۲۸ میلیون تومان، به عنوان 
حق کمیســیون پرداخــت کنند. این در 
حالی بود که بر اســاس مقررات قانونی، 
ســقف کمیسیون مشــاور املاک برای 
چنین معاملاتی ۲۵ صدم درصد اســت، 
یعنی نهایتاً حدود ۷.۵ میلیون تومان برای 
هر طرف.خریدار و فروشنده، با آگاهی از 
این مقررات، به این درخواســت اعتراض 
کردند اما مشاور املاک نه تنها از پذیرش 
اعتراض هــا خودداری کرد، بلکه با تهدید 
اعلام کرد که سند ملک را که برای انجام 
معامله به او ســپرده شــده بود، تحویل 
نخواهد داد. ایــن اقدام غیرقانونی، روند 
انتقــال ملــک را به مســیری پیچیده و 

پرچالش کشاند.
راهکاری برای مقابله با قانون شکنی ��

خریدار تصمیم گرفت تا راهکاری قانونی 
و مؤثر برای حل این مشــکل پیدا کند. او 
دربــاره این تصمیم می گوید: وقتی دیدم 
که مشاور املاک به هیچ وجه حاضر نیست 
درخواســت غیرقانونی اش را پس بگیرد و 
حتی با تهدید، کار را برای ما دشوار کرده 
است، تصمیم گرفتم یک قرارداد جدید با 
فروشنده در سامانه خودنویس بنویسیم و 
به صورت رسمی عقد قرارداد فی مابین ما 
را در ســامانه خودنویس ثبت کنیم. این 
سامانه امکان ثبت قانونی قرارداد را بدون 
نیاز به واســطه فراهــم کرده و به صورت 
رایگان در دسترس همه قرار دارد.خریدار 
این پیشــنهاد را با فروشنده مطرح کرد و 

هــر دو نفر توافق کردند که بدون حضور 
مشــاور املاک، قرارداد خود را به صورت 
قانونــی در خودنویس ثبت کنند. آن ها با 
مراجعه به ســامانه خودنویس، اطلاعات 
لازم را وارد کردند و با اســتفاده از عکس 
ســند ملک، به راحتی قــرارداد را در این 
ســامانه ثبت کردنــد.وی ادامه می دهد: 
ســامانه خودنویس به ما این امکان را داد 
که در کمترین زمان و بدون نیاز به پرداخت 
هزینــه اضافه، قــرارداد خود را ثبت و کد 
رهگیــری رایگان دریافت کنیم. این کد 
رهگیری تضمین می کند که معامله ما از 

نظر قانونی کاملًا معتبر است.
شکستی برای رفتار غیرقانونی ��

پس از دریافت کد رهگیری، آقای رعیتی 
خریــدا ملک و فروشــنده، نســخه ای از 
قرارداد ثبت شده را از طریق واتساپ برای 
مشــاور املاک ارسال کردند و به او اعلام 
کردند که دیگر نیازی به خدمات او ندارند.

خریــدار درباره واکنش مشــاور املاک 
می گوید: وقتی مشاور املاک قرارداد ما را 
دید، متوجه شــد که دیگر نمی تواند از ما 
سوءاستفاده کند. ابتدا تلاش کرد تا ما را 
راضی کند که به همان کمیسیون قانونی 
بسنده کنیم اما ما توضیح دادیم که دیگر 
نیازی به خدمات او نداریم و حتی امکان 
شــکایت قانونــی از او بــرای رفتارهای 

غیرقانونی وجود دارد.
نقش آگاهی و ابزارهای قانونی در معاملات ��

ایــن تجربه نشــان می دهد که آگاهی از 
قوانین و استفاده از ابزارهای نوین می تواند 
از بروز مشــکلات و سوءاســتفاده ها در 
معاملات جلوگیری کند. ســامانه هایی 
نظیر خودنویس، با کاهش وابســتگی به 
واســطه ها و ایجاد شــفافیت در فرایند 
معاملات، به عدالت و امنیت بیشتر در بازار 
مســکن کمک می کنند.مشــاور املاک 
مبلغ ۲ درصد از کل قرارداد را در مجموع 
از خریــدار و فروشــنده ملک برای حق 
واســطه گری طلــب کــرده بــود ولی 
هوشمندی خریدار و فروشنده باعث شد 
تا بدون نیاز به عقد قرارداد توسط مشاور 
املاک و واســطه با ســامانه خودنویس 
قرارداد قانونی خرید و فروش ملک مذکور 
ثبت شــود و نه تنهــا ۵۶ میلیون تومان 
کمیســیون غیرقانونــی و هزینه دلالی 
مشــاوره املاک پرداخت نشــد و باعث 
صرفه جویی در هزینه ها شد، بلکه قرارداد 
خریدوفــروش مذکــور را از بســیاری از 
مشــکلات احتمالی نجات داد که باید در 
این زمینه مردم آگاهی کامل داشته باشند.

البتــه کامل شــدن این ســامانه نیاز به 
همکاری همه ســازمان ها و دستگاه های 

متولی دارد.

عدم پرداخت 56 میلیون تومان هزینه دلالی  ��
مشاور املاک با استفاده از سامانه خودنویس

مشاور املاک مبلغ ۲ درصد از کل قرارداد را در مجموع 
از خریدار و فروشنده ملک برای حق واسطه گری طلب 
کرده بود ولی هوشمندی خریدار و فروشنده باعث شد 
تا بدون نیاز به عقد قرارداد توسط مشاور املاک و واسطه 
با سامانه خودنویس قرارداد قانونی خرید و فروش ملک 
مذکور ثبت شود و نه تنها ۵۶ میلیون تومان کمیسیون 
غیرقانونی و هزینه دلالی مشاوره املاک پرداخت نشد 
و باعــث صرفه جویــی در هزینه ها شــد، بلکه قرارداد 
خریدوفروش مذکور را از بسیاری از مشکلات احتمالی 
نجــات داد.ســامانه خودنویــس، به عنــوان یکــی از 
دستاوردهای نوین در حوزه معاملات ملکی، گامی بزرگ 
در جهت تسهیل امور و کاهش هزینه های مردم برداشته 
اســت. این ســامانه، با فراهم کردن امکان عقد رایگان 
قراردادهای اجاره و خرید مسکن، نه تنها به مردم قدرت 
انتخاب بیشتری داده است، بلکه توانسته از ابتدای امسال 
تاکنــون، هزینه هــای عقد قرارداد را به میزان پنج هزار 
میلیارد تومان )۵ همت( کاهش دهد. رابط کاربری ساده 
و امکان دسترســی ۲۴ ســاعته و در تمام ایام هفته، این 
سامانه را به ابزاری کارآمد و محبوب در میان شهروندان 

تبدیل کرده است.



آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 

برابر رای شماره 140360310016009882 هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک محمود 
آباد تصرفات مالکانه بلا معارض متقاضی آقای/ خانم حسن حکمیان اصفهانی فرزند رحیم 
بشــماره شناسنامه 16406 صادره از اصفهان در ششدانگ یک قطعه زمین با بنای احداثی 
که نیم دانگ مشاع عرصه آن وقف میباشد به مساحت 219.75 متر مربع پلاک 142 فرعی 
از 16 اصلی بخش 10 واقع در آباد محله خریداری از مالک رسمی آقای قربان داداشی محرز 

گردیده است.
 لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی میشود در صورتی که 
اشــخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ 
انتشــار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تســلیم و پس از اخذ رسید 
ظرف مدت یک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض دادخواســت خود را به مراجع قضایی تقدیم 
نمایند. بدیهی اســت در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات 

سند مالکیت صادر خواهد شد. شناسه آگهی: 1828281
تاریخ انتشار نوبت اول : 1403/08/27  -  تاریخ انتشار نوبت دوم : 1403/09/12

مهدی آزاد - رئیس ثبت اسناد و املاک  

 
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 

ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 
برابر رای شماره 140360310016011054 هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک محمود آباد تصرفات مالکانه بلا معارض متقاضی آقای/ 
خانم اصغر خاک پور فرزند حســین بشــماره شناسنامه 58154 صادره از تهران در ششدانگ یک قطعه زمین با 
بنای احداثی به مســاحت 200 متر مربع پلاک 4777 فرعی از 13 اصلی بخش 10 واقع در آهو محله خریداری از 
مالک رسمی آقای اصغر خاک پور محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 
روز آگهی میشود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند 

از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک 
ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای 

مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. شناسه آگهی: 1828195
تاریخ انتشار نوبت اول : 1403/08/27- تاریخ انتشار نوبت دوم : 1403/09/12

مهدی آزاد - رئیس ثبت اسناد و املاک   

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 

برابر رای شــماره 140360310016010757 هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ســاختمانهای فاقد سند رسمی مســتقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک محمود آباد تصرفات مالکانه بلا 
معارض متقاضی آقای/ خانم هوشنگ سلطانی فرزند رحمان بشماره شناسنامه 18 صادره از محمود آباد 
در ششدانگ یک قطعه زمین با بنای احداثی )کاربری مسکونی( به مساحت 187.60 متر مربع پلاک 856 
فرعی از 45 اصلی بخش 10 واقع در خشت سر خریداری از مالک رسمی آقای حسن مقدس محرز گردیده 
است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص 
نســبت به صدور ســند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به 
مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تســلیم و پس از اخذ رســید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم 
اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور 

و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. شناسه آگهی: 1828265
تاریخ انتشار نوبت اول :1403/08/27-  تاریخ انتشار نوبت دوم : 1403/09/12

مهدی آزاد - رئیس ثبت اسناد و املاک   

 آگهی موضوع ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های
 فاقد سند رسمی

آقای یاراحمد عبدالهی فرزند صیداحمد ، درخواســت رســیدگی به قولنامه ی عادی خود و صدور سند 
مالکیت را از پلاک 106 فرعی از 1 اصلی جوانرود واقع در بخش 13 کرمانشاه که از مالکین اولیه پلاک 106 
فرعی از 1 اصلی خریداری نموده(  تقدیم اداری ثبت اســناد و املاک شهرســتان جوانرود نموده است و 

پرونده ای، تحت کلاســه ی 217 ســال 1403 تشکیل و به هیات موضوع قانون فوق الذکر ارجاع و هیات 
موضوع قانون مذکور، پس از رسیدگی، برابر رای شماره ی 140360316007002766 مورخ 1403/08/30 
حکم به صدور ســند مالکیت شــش دانگ یک باب ساختمان به مساحت 236.01 متر مربع به نام آقای 
یاراحمد عبدالهی فرزند صیداحمد صادر و نام زارع اولیه ی پلاک مزبور، آقای احمد عیوضی می باشد .

 لذا مراتب، در دو نوبت، به فاصله پانزده روز آگهی می گردد تا چنانچه شــخص یا اشــخاصی نسبت به 
مورد تقاضا اعتراض داشته باشند، از تاریخ انتشار نوبت اول این آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را 
کتبا به این اداره تســلیم نمایند تا به دادگاه ارســال گردد. معترض، باید ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم 
اعتراض، مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل نماید و گواهی تقدیم دادخواست را به 
اداره ثبت محل تحویل دهد. بدیهی است پس از انقضا مدت مقرر اداره ثبت برابر مقررات، سند مالکیت 

مورد تقاضا را به نام آقای یاراحمد عبدالهی فرزند صیداحمد صادر خواهد نمود.
 صدور سند مالکیت، مانع از مراجعه ی متضرر احتمالی به دادگاه نیست. 

تاریخ انتشار نوبت اول :  1403/09/12  -تاریخ انتشار نوبت دوم:1403/09/28
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان جوانرود-اکبر نادری    

آگهي مفقودي 
 مدارک خودروکارت ماشین سواري خودروی رنو)TONDAR90+AT(مدل:1397رنگ:سفیدشیري 
شــماره موتور:100017827RR109768 شماره شاسي:NAALSRBYWJA618030شماره 
ملي:3731869055شــماره پلاک395س92 ایران 51 بنام شمس الدین شاهکار مفقود وازدرجه اعتبار 
ساقط است.  کردستان

آگهي مفقودي
مدارک خودروبرگ سبزوســندکمپاني ســواري خودروي پژو) ROA(مدل:1386رنگ:نوک مدادي 
متالیکشــماره موتور:11686031167شماره شاسي:61203885شــماره ملي:3830236239شماره 
پلاک:736ق57ایران 61 بنام محسن محمدي کاني سواران مفقود واز درجه اعتبار ساقط است. کردستان

آگهی مفقودی 
مدارک اصل قولنامه به شماره رهگیری ) 426966( مورخه ) 1359/10/21 - 1398/10/15 ( مربوط به شش 

دانگ ملک به کد پســتی ) 6616967575( و  دو فقره چک ســفید بدون امضا مربوط به بانک تجارت به 
شماره ) 884057 - 884062 ( به شماره جاری :IR400180000000001106956290هر دو ) چکها و قولنامه 
( به نام فرشته نادری فرزند محمد ایمان ، به کد ملی ) 5589171350 ( صادره از دهگلان ، فرزند : محمد 
کردستان امین مفقود و از درجه اعتبار ساقط میباشد . 

آگهی مفقودی برگ سبز خودرو
برگ سبز خودروی سواری سیستم پژو 405 تیپ i 1/8 مدل 1385 به رنگ نقره ای متالیک به شماره موتور 
12485003803به شماره شاسی 14292089به شماره پلاک 67 د 171 ایران 13 به نام زهرا حاجی  آقا بابا 
یاسوج به شماره ملی 1288128215 مفقود و از درجه اعتبار ساقط می باشد. 

آگهی مفقودی مدرک تحصیلی
 مدرک فارغ التحصیلی  این جانب مسعود محرابی  سیف آباد  فرزند سهام  به شماره شناسنامه 2216  به 
شماره ملی 4231916535  متولد 1365/1/13در مقطع کارشناسی رشته برق الکترونیک  صادره از واحد 
دانشگاهی  علوم و تحقیقات فارس  به شماره 149030800491 مفقود و از درجه اعتبار ساقط می باشد ، از 
یابنده تقاضا  میشود اصل مدرک را به دانشگاه آزاد مرودشت  به نشانی استان فارس شهرستان مرودشت 

کیلومتر 3 بلوار تخت جمشید  دانشگاه آزاد اسلامی واحد مرودشت ارسال نمایید .
نوبت اول 1403/9/12 -  نوبت دوم 1403/9/26 -  نوبت سوم 1403/10/10

آگهی مفقودی کارت خودرو
 کارت خودروی کامیون ون  سیستم زامیاد  تیپ Z24NIB مدل 1396 به رنگ آبی روغنی  به شماره موتور 
Z24749814Zبه شماره شاسی NAZPL140BH0484073CNGبه شماره پلاک 39 ی 565 ایران 
یاسوج 73  به نام امید جعفری به شماره ملی 2540112331 مفقود و از درجه اعتبار ساقط می باشد.  

آگهی مفقودی
بــرگ ســبز وانت پیــکان 1600OHV مدل 1393 رنگ ســفید شــیری روغنی به شــماره موتور 
118P0040380وشاسی NAAA36AA1EG640950وشهربانی ایران 64-217ب33به نام سید 
محمد خدائی مفقود واز درجه اعتبار ساقط میباشد.  یزد

اصلاح بازار سهام ادامه دارد؟

بازار ســهام روز یکشــنبه را با وضعیت منفی به پایان رســاند. 
بسیاری از تحلیلگران، یکی از دلایل این کاهش را نیاز بسیاری 
از سهم ها به استراحت و اصلاح، بعد از یک رالی صعودی قابل 
توجه می دانند. حال با توجه به این شــرایط در راســتای پیش 
بینی بورس دوشــنبه ۱۲ آذر ۱۴۰۳ ســهامداران باید به چه 

نکاتی توجه کنند؟
معاملات سهم های بزرگ بازار طی روز یکشنبه، در جهت کندل 
معاملاتی روز شــنبه بســته و شــاخص کل با ریزش ۱۵ هزار و 
۵۱۳ واحدی، معادل ۰.۶۴ درصد این شاخص، روبه رو شد. بر 
این اساس، شاخص کل در پایان معاملات روز یکشنبه در سطح 

دو میلیون و ۳۹۹ هزار واحدی قرار گرفت.
در طرف دیگر، قیمت معاملات ســهم های کوچک بازار ســهام 
نیز اندکی افزایش یافته اســت؛ به طوری که شــاخص هم وزن 
بــازار در پایان بورس روز یکشــنبه، هــزار و ۷ واحد که معادل 
۰.۱۳ درصد این شــاخص اســت، افزایش ارتفاع داد و به سطح 

۷۶۹ هزار واحد رسید.
معاملات بورس تهران در آینه آمار و ارقام ��

تابلو بورس اوراق بهادار تهران در روز یکشنبه، حجم معاملات 
را ۱۹.۳ میلیارد برگه سهم و ارزش معاملات خرد )سهام، حق 
تقدم و صندوق های ســهامی( را هشــت هزار و ۲۲۲ میلیارد 

تومان نشان می داد.
پیش بینی بورس امروز ��

معاملات روز یکشنبه بازار سهام در روند منفی انجام شد، اگرچه 
در نیمــه دوم معامــلات، میزان عرضه ها در بازار شــدت یافت. 
گفتنی اســت، ارزش معاملات خرد در شــرایط فعلی به ثبات 

نسبی رسیده و در حدود سطح هشت همت قرار دارد.
بر اســاس آمار و ارقام بازار و خروج ۲۵۱ میلیارد تومانی پول 
حقیقی در روز یکشنبه، می توان برای روز دوشنبه انتظار کاهش 
نســبی قیمت و تداوم خروج پول را داشــت. همچنین امکان 
اصلاح در بسیاری از سهم ها به دلیل رشد یک نفس وجود دارد.

بر این اســاس، کارشناسان بازار سرمایه، برای روز دوشنبه ۱۲ 
آذر بــازار را خالــی از هیجان، متعادل و رو به منفی پیش بینی 

می کنند.

سرمایه گذاران فرابورسی چقدر 
داد وستد کردند؟

صدرنشــینی بازار فرا بورس  دیروز نیز با بیشــترین رشد قیمت 
متعلق به نمادهای ثرود، زگلدشــت، بزاگرس، مارون، شــملی، 
میهن و حسیر بود و در مقابل نمادهای حسینا، زماهان، آردینه، 
نخریس، داوه، کایزد و غفارس کاهش قیمت را داشتند.  بازارهای 
سهام فرابورس در معاملات دیروزشاهد داد و ستد بیش از ۸.۲ 
میلیارد دارایی مالی بین سرمایه گذاران بودند که نیمی از این 
داد و ســتدها متعلق به برگه های ســهام بود.  در معاملات روز 
یک شنبه ۱۱ آذرماه، بازارهای فرابورس شاهد داد و ستد بیشتر 
از ۸.۲ میلیارد برگه انواع دارایی مالی به ارزشی بالغ بر ۷۵ هزار 
و ۶۰۰ میلیــارد تومــان طی ۱۹۴ هــزار نوبت معاملاتی بودند. 
نگاهی به ارزش معاملات به تفکیک ابزار نشان می دهد دیروزدر 
بازارهای سهامی فرابورس بیشتر از ۴.۴ میلیارد برگه سهم به 
ارزشی بالغ بر یک هزار و ۴۸۰ میلیارد تومان خریدوفروش شد.

سرمایه گذاران فرابورسی دیروز ۴.۲ میلیارد واحد صندوق های 
ســرمایه گذاری را هم به ارزش بیش از ۵ هزار و ۵۰۰ میلیارد 

تومان دادوستد کردند.
در ادامه معاملات روز یک شنبه بیش از ۱۸ میلیون اوراق مالی 
اسلامی به ارزش یک هزار و ۷۰۰ میلیارد تومان دادوستد شد.

 در بازار روز گذشــته  نمادهای مارون و وســپهر با بیشترین اثر 
مثبت بر شاخص کل، رشد ۱۶ واحدی این متغیر را رقم زدند 
تا در ســطح ۲۳ هزار و ۴۵۸ واحد به کار خود پایان دهد. این 
در حالی بود که نمادهای کگهر، خاور، حســینا، فصبا و تجلی 

با اثر منفی بر آیفکس مانع از رشد بیشتر این متغیر شدند.
همچنین شاخص قیمت طی روزی که گذشت ۳ واحد مثبت 

شد و شاخص کل هم وزن نیز رشدی ۳۲۳ واحدی داشت.

تالار

بر اساس آمارهای بانک مرکزی، بانک ها تا پایان 
آبان ماه ســال جاری ۳۶۷ هزار و ۷۲۳ فقره وام 
فرزندآوری به مبلغ ۳۰ هزار و ۲۵۴ میلیارد تومان 
به متقاضیان پرداخت کردند که این ارقام از افت 
۳۰ درصــدی تعــداد و هفــت درصــدی مبلغ 
تســهیلات پرداختی نســبت به ســال گذشته 

حکایت دارند.
بانک مرکزی مطابق روال ماهانه خود، به تازگی آمار 
پرداخــت وام فرزندآوری را از ابتدای ســال تا پایان 
آبان ماه ۱۴۰۳ منتشــر کرده اســت. در این گزارش، 
علاوه بر داده های تعداد و ارزش تسهیلات فرزندآوری 
پرداخت شــده از ســوی بانک ها، عملکرد هر یک از 
بانک های عامل در پرداخت این وام نیز بررسی شده 

است.
آمارهای این گزارش حاکی از آن اســت که با وجود 
تاکید بانک مرکزی، دولت و مجلس بر تسریع فرایند 
اعطای وام فرزندآوری، عملکرد بانک های کشــور در 
پرداخت این تسهیلات، چه از نظر تعداد وام ها و چه 
از نظر مبلغ آنها، همچنان کمتر از دوره مشابه سال 
گذشته بوده و صف وام فرزندآوری نیز طولانی تر شده 
است.با استناد به آمارهای بانک مرکزی، بانک ها در 
هشت ماهه ۱۴۰۳ در مجموع ۳۶۷ هزار و ۷۲۳ فقره 
وام فرزندآوری به مبلغ ۳۰ هزار و ۲۵۴ میلیارد تومان 

به متقاضیان پرداخت کردند. این در حالی است که 
آمارهای رسمی بانک مرکزی نشان می دهند بانک ها 
از ابتدای سال ۱۴۰۲ تا پایان آبان ماه آن سال، حدود 
۳۲ هزار و ۶۰۰ میلیارد تومان، در قالب ۵۲۸ هزار و 
۱۸۹ فقــره وام فرزنــدآوری، بــه واجدان شــرایط 
اختصــاص دادند.به این ترتیب، تعداد تســهیلات 
قرض الحسنه فرزند پرداخت شده از سوی بانک ها در 
هشــت ماهه ســال جاری ۳۰.۳ درصد و مبلغ این 
تســهیلات، ۷.۲ درصد کمتر از دوره مشــابه ســال 

گذشته بود.
کدام بانک بیشترین وام فرزندآوری را پرداخت  ��

کرد؟
بانــک مرکــزی در گزارش خود آمــار پرداخت وام 
فرزندآوری به تفکیک بانک های عامل را نیز منتشر 
کرده است. بر این اساس، در پایان آبان ماه، بانک ملت 
با پرداخت ۷۴ هزار و ۲۵۲ فقره وام به ارزش ۶ هزار 
و ۱۹۱ میلیارد تومان، در صدر لیست پرداخت کنندگان 
وام فرزندآوری جای داشت. پس از آن، بانک تجارت 
بــا پرداخت ۵۴ هــزار و ۶۱۹ فقره وام به مبلغ چهار 

هزار و ۵۰۰ میلیارد تومان و بانک صادرات با ۵۰ هزار 
و ۹۶۱ فقــره وام بــه ارزش چهار هزار و ۱۸۱ میلیارد 

تومان در رتبه های دوم و سوم قرار گرفتند.
در مقابل، دو بانک توسعه صادرات و ایران و ونزوئلا، 
کمترین عملکرد را در پرداخت وام فرزندآوری ثبت 
کردند که البته این موضوع به دلیل تخصصی بودن 
این بانک ها طبیعی است. طبق آمارها، بانک مشترک 
ایران و ونزوئلا در هشت ماهه امسال ۹ میلیارد و ۸۷۰ 
میلیون تومان و بانک توســعه ادرات، ۳۱ میلیارد و 
۷۳۰ میلیون تومان تســهیلات فرزند به متقاضیان 

اعطا کردند.
اضافه شدن 9 هزار نفر به صف وام فرزندآوری تنها  ��

در طول یک ماه!
بررســی ها نشــان می دهــد کاهــش پرداخت وام 
فرزنــدآوری در ســال جاری، باعــث افزایش تعداد 

متقاضیان در صف انتظار شده است.
ســال ۱۴۰۳ در حالی آغاز شــد که ۲۸۰ هزار و ۸۹۴ 
نفر در صف دریافت وام فرزندآوری بودند. اما ناتوانی 
بانک ها در پرداخت این تسهیلات تکلیفی از یک سو 

و افزایش تقاضا برای دریافت این تسهیلات از سویی 
دیگر، باعث شد تعداد افراد در صف دریافت این وام 
در پایان آبان ماه امسال به ۴۲۴ هزار و ۴۲۱ نفر برسد. 
به علاوه، مقایسه این رقم با پایان مهرماه نشان دهنده 
آن است که تنها در طول یک ماه، ۹ هزار نفر به صف 

وام فرزندآوری اضافه شده اند.
همچنین طبق گزارش بانک مرکزی، بانک صادرات 
با ۶۵ هزار و ۶۰۷ نفر، طولانی ترین صف پرداخت وام 
فرزندآوری را دارد. همچنین بانک ملت که بیشترین 
رقــم پرداخــت وام فرزندآوری را به نــام خود زده، 
همچنــان با صف ۳۴ هزار و ۷۲۸ نفری برای اعطای 

این تسهیلات مواجه است.
صف وام فرزندآوری کوتاه تر می شود؟ ��

بر اساس مصوبه کمیسیون تلفیق بودجه، مبلغ انواع 
وام فرزندآوری در ســال آینده افزایشی ۱۰ درصدی 
نســبت به ســال جاری خواهد داشت و این در حالی 
اســت که رقم افزایش مبالغ این وام در ســال ۱۴۰۳ 
بین ۲۵ تا ۳۰ درصد بود. به نظر می رسد کاهش رقم 
رشد مبلغ وام فرزندآوری در سال آینده، در راستای 
تســریع و تســهیل پرداخت این وام باشد؛ حال باید 
دید آیا بانک ها می توانند در ســال پیش رو، با بهبود 
عملکــرد خود در اعطــای وام فرزندآوری، صف های 

طولانی دریافت این وام را کوتاه تر کنند یا خیر.

کاهش ۳۰ درصدی پرداخت تسهیلات فرزندآوری در سال ۱۴۰۳

صف وام فرزندآوری ۴۲۴ هزار نفری شد

نوسانات بازار سرمایه طبیعی است 

باتوجه به اینکه بازار در دو هفته اخیر رشد خوبی 
کرده بود این شکل نوسانات که در امروز و روز 
گذشــته دیــده شــد طبیعی اســت. بنابراین 
باتوجه به انتشار اخبار نگران کننده در خصوص 
جنگ داخلی ســوریه و رشــد بازار سرمایه در 
مدت اخیر، استراحت بازار قابل حدس بود؛ ولی 
کماکان حجم معاملات بالای ۱۰ هزار میلیارد 
تومان است و این نشانه بدی نیست. بازار سرمایه 

هم در شــرایط خوبی است و می تواند همچنان 
به روند صعودی اش ادامه دهد.

با توجه به اینکه وضعیت بازار ســرمایه در حال 
بهبود است، اگر سازمان ناظر به بازار توجه داشته 
باشــد و الزامات رشد بازار ثانویه را رعایت کند، 
انجام عرضه های اولیه نیز کار خوبی خواهد بود. 
یکی از اهداف و رسالت های بازار سرمایه تأمین 
مالی است؛ اما این امر باید با رعایت منافع بازار 
ثانویه انجام شود، نه مانند عملکرد مدیران دولت 
قبــل که صرفاً به تأمین مالی و بازار اولیه توجه 
داشــتند و بدون توجه به بازارهای ثانویه، تنها 
قصد توسعه بازار اولیه را داشتند. اگر شرایط و 

موقعیــت بازار ثانویه نیز درنظر گرفته شــود، 
عرضه هــای اولیــه باید صــورت گیرد و این در 

نهایت به سود بازار سرمایه خواهد بود.
همچنین سامانه ارز توافقی که بانک مرکزی از 
آن رونمایی کرده، هنوز مبهم اســت و توضیح 
درســت و مشخصی از ســوی بانک مرکزی در 
مورد آن ارائه نشــده اســت. تنها اعلام شده که 
این سامانه شامل کسانی است که از ارز نیمایی 
اســتفاده نمی کردند. به طور کلی، ســامانه ارز 
توافقی در شــرایط فعلی یک مسئله نامشخص 
اســت و اکنون نمی توان به درستی در مورد آن 
صحبت کرد؛ زیرا ما هیچ گونه آشــنایی دقیقی 

از ســازوکار و قواعد آن نداریم. با این حال، اگر 
محورهای صادراتی از سامانه ارز نیما جدا شوند 
و بــا ســامانه ارز توافقی کار کننــد، این برای 

شرکت ها شرایط را بهتر خواهد کرد.
لازم به ذکر است که اگر مدام ساختارها را برهم 
بزنیم و بازار جدیدی ایجاد کنیم، این مســئله 
بــرای اقتصاد ما خــوب نخواهد بود. هم اکنون 
مشکل نرخ دلار نیمایی این است که با نرخ دلار 
بــازار آزاد فاصلــه زیادی دارد و باید این فاصله 
کاهــش یابد. همچنین باید اجازه داد تا عرضه 
و تقاضا قیمت را تعیین کنند، نه با دخالت های 
دستوری که آسیب جدی به اقتصاد ما می زنند.

برزو حق شناس
کارشناس بازار سرمایه  ت

ش
ددا

یا

زمان واریز سهام سود عدالت ۱۴۰۳ 
 آذرماه حساب سهام عدالتی ها شارژ می شود؟

معاون مالی مخابرات از پرداخت تدریجی بدهی ۳۹۴ میلیارد تومانی 
ســود ســهام عدالت و انجام افزایش سرمایه ۱۵۰۰ درصدی تا پایان 

سال خبر داد.

مهــدی طاهری با اشــاره بــه اظهارات اخیر رئیس جدید ســازمان 
خصوصی ســازی درباره ســرانجام مسئله پرداخت سود سهام عدالت 
تعهد شده شرکت مخابرات، گفت: سازمان خصوصی سازی به صورت 
رســمی اقدام به اعلام شــماره حســاب جهت واریز سود سهام معوق 
کرده است. اقدامی که به معنای مساعدت برای حل مسئله پرداخت 
ســود تعهد شــده سهام عدالت و برداشتن مانع افزایش سرمایه بزرگ 

از محل تجدید ارزیابی دارایی ها اســت. پیش بینی می شــود تا پایان 
ســال افزایش ســرمایه ۱۵۰۰ درصدی به انجام برسد و تمام مراحل 
پرداخت ســود ســهام عدالت و روند انجام افزایش سرمایه در سامانه 

کدال اعلام شود.
بــا توجــه به اخبار قبلــی و گفته های معاون مالــی مخابرات به نظر 

نمی رســد که سود سهام عدالت آذرماه واریز شود.

نگاه روز
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هیچ ارز 4 هزار 
و 200 تومانی 
به دارو تعلق 

نگرفته است و 
ارز ترجیحی 

نوع دوم؛ 28 
هزار و 500 

تومانی به دارو 
تخصیص داده 
شده و از سال 
گذشته، هنوز 

یک میلیارد 
دلار ارز 

ترجیحی 4 هزار 
و 200 تومانی 

تجهیزات 
پزشکی باقی 

مانده است که 
در بودجه سال 

آینده باید 
تصمیم گیری 

شود تا این ارز 
به نوع دوم یا 
نیمایی تبدیل 

شود.

لی
 ما

زار
با

مهــدی پیرصالحی، رئیس ســازمان غذا و دارو طی 
گفتگویی، از حذف ارز ترجیحی نوع اول برای دارو از 
ابتدای امســال خبر داده اســت و گفته که هیچ ارز ۴ 
هزار و ۲۰۰ تومانی به دارو تعلق نگرفته اســت و ارز 
ترجیحــی نــوع دوم؛ ۲۸ هــزار و ۵۰۰ تومانی به دارو 
تخصیص داده شده و از سال گذشته، هنوز یک میلیارد 
دلار ارز ترجیحــی ۴ هــزار و ۲۰۰ تومانی تجهیزات 
پزشکی باقی مانده است که در بودجه سال آینده باید 
تصمیم گیــری شــود تا این ارز بــه نوع دوم یا نیمایی 
تبدیل شود.همچنین، رئیس سازمان غذا و دارو تأکید 

کــرد: تغییر نــوع ارز نباید موجب افزایش پرداخت از 
جیب بیماران شــده و مابه التفاوت ارز ترجیحی نوع 
یــک و دو بایــد برای بیماران و مردم تأمین شــود.او 
خواستار تک نرخی شدن ارز ها شد و بر ضرورت تأمین 
نقدینگی برای شرکت های دارویی و تجهیزات پزشکی 
تأکید کرد.گفتنی است که ابوالفتح صانعی، نائب رئیس 
کمیسیون اقتصاد سلامت اتاق بازرگانی تهران اظهار 
کــرد: بــرای ما هیچ تفاوتــی نمی کند که ارز ۴ هزار و 
۲۰۰ یا ۲۸ هزار و ۵۰۰ و یا ۵۵ هزار تومان باشد. تمام 
مطالبــه ما این اســت باید پــول کالایی که ما تأمین 
می کنیم داده شــود؛ کالایی که برای شــرایط نقدی 
قیمت گذاری شــده است باید توسط بیمارستان داده 
شود و حتی حاضر هستیم کالایی که نرخش به صورت 
نقدی محاســبه شــده است را به مدت ۳ ماه دریافت 
کنیــم ولی مرکز درمانی این مبلغ را ۹ ماهه پرداخت 

می کند.
صانعی بیان کرد: سال ۹۶، نرخ دلاری که در دسترس 
همــه بــوده ۳ هزار و ۶۰۰ تومان و یورو حدود ۴ هزار 
تومان بوده اســت و در همان زمان، مراکز درمانی ما 
بیش از ۱۰ ماه بدهکار بودند؛ بنابراین امروز، آن مرکز 
درمانی چطور می تواند چند برابر این مبلغ را براحتی 
پرداخت کند در حالی که ما، بین ۹ ماه تا ۱۴ ماه بیش 
از ۱۵ همت در حوزه تأمین کالا طلبکار هستیم. البته 
عدد خدمات پس از فروش خیلی کوچک تر است. نائب 
رئیس کمیسیون اقتصاد سلامت اتاق بازرگانی تهران 
گفت: اگر ارز یکنواخت شود به معنی ارز جاری است 
که خارج از کنترل های اولیه در کشور عرضه می شود 
و اگر مبنا را بر دلار ۵۲-۵۳ هزار تومان قرار دهیم، ما 
می توانیــم برنامه ریــزی کنیــم و معطل تخصیص 
نمی شویم . زیرا برنامه برای ما مهم ترین مسئله است. 
مســئله دیگر این که سیستم های نظارتی کمتر به ما 
کار دارند و علاوه بر این، سود کالایی را می گیریم که 
هزینه ها متناســب با آن هستند. یعنی اگر کالای ۱۴ 

هــزار تومانــی را عرضه کنیم ســود ۱۸ درصد به ما 
می دهند در حالی که اگر این نرخ باز شده و بر مبنای 
همــان ۵۲-۵۳ هزار تومان شــود ما ۱۸ درصد آن را 
دریافت می کنیم. اما الان، ۱۸ درصد پایین به ما داده 
می شود در حالی که هزینه های ما مثل حقوق، بیمه 

و... با ارز روز هستند.
صانعی تصریح کرد: ما می پذیریم کشور دچار ناترازی 
اســت و محدودیت وجود دارد که بخشــی از آن ناشی 
از تحریم هاســت ولی می گوییم حــوزه تجهیزات و 
ملزومات پزشکی و دارو استراتژیک ترین کالای مردم 
هستند و باید به این موضوع نگاه خاصی شود؛ نه این 
کــه بــا یک چوب همه حوزه های اقتصادی را بزنند. او 
ادامه داد: وزارت بهداشت به هیچ شرکتی ارز نمی دهد 
و ارز را به محصول می دهد. بر چه مبنایی ارز ترجیحی 
به آن می دهد؟ بر این مبنا که محصول اســتراتژیک 
باشد و قیمت بالایی داشته باشد و بیمه، آن را پوشش 
ندهد؛ چراکه بیمه هنوز خودش را با قیمت روز تنظیم 
نکرده اســت. نائب رئیس کمیسیون اقتصاد سلامت 

اتاق بازرگانی تهران تأکید کرد: امروز، شــرکت های 
تجهیزات و ملزومات پزشکی ۱۵ همت از مراکز درمانی 
که ۸۲ درصد آن ها دولتی و مربوط به نهادهای عمومی 
هســتند طلب طولانی دارند و سرمایه های شرکت ها 
نزد آن ها خوابیده اند. به همین دلیل، بنده به شما قول 
می دهم که اگر توجه دقیق و نگاه استراتژیک به این 
مســئله وجود نداشــته باشد ســال آینده، طلب این 
شــرکت ها افزایش پیدا خواهد کرد و به ۱۰۰ همت 
خواهد رسید؛ بنابراین به نفع ماست که ارز آزاد شود. 
چون بین هزینه ها و درآمد ما تناسبی ایجاد می شود 
ولــی الان تناســبی وجــود ندارد. صانعــی در پایان 
خاطرنشــان کرد: بخشی از مشکلات این است که در 
سیاســت گذاری، مــوارد را خیلی ســاده گرفته اند و 
ظرفیت اجرایی هم بســیار ضعیف است؛ به طوری که 
صنعت دارو در مرز ورشکستگی است و از مراکز درمانی 
دولتی ۲۵ همت طلبکار است. علاوه بر این، باید اشاره 
کنم که ما سال هاســت در حوزه تجهیزات پزشکی از 

مدل روز عقب هستیم.

مهِردخت میرزایی
روزنامه نگار

صنعت دارو
 در مرز 
ورشکستگی

 »نقش اقتصاد« از حذف 
 ارزترجیحی و چالش های 
پیش روی صنعت دارو و تجهیزات 
پزشکی  گزارش می دهد

مصطفی نیکخواه
روزنامه نگار



مدیرعامل شرکت ملی مناطق نفت خیز جنوب خبرداد:
 بهره برداری از ۳ طرح جمع آوری گازهای همراه 

تا پایان سال

نقش اقتصاد- خوزســتان- 
گراوند:  عســکری  حسین 
ابراهیم پیرامون از پیشرفت 
طـــرح های جمــع آوری 
گازهای همــراه به عنوان 
مهم ترین فعالیت در حوزه 
محیط زیســت و حفــظ 
سرمایه های ملی یاد کرد و 

گفــت: راه اندازی بخش مشــترک شیرین ســازی آماک، تکمیل 
تعمیرات اساســی واحدهای تقویت فشــار آماک در اهواز ۲، رفع 
 NGL ۴۰۰ و راه اندازی NGL مشــکل کمپرســور پروپان کارخانه
۲۰۰ آغاجاری، مهم ترین عوامل مؤثر در میزانکاهش گازســوزی 
در این مدت بوده است. وی با اشاره به راه اندازی دو ایستگاه تقویت 
فشار گاز در میدان نفتی گچساران در آینده ای نزدیک، اظهار کرد: 
با راه اندازی ایســتگاه تقویت فشــار گچســاران ۲ شاهد کاهش 
مشعل ســوزی به مقدار ۴۵ میلیون فوت مکعب در روز خواهیم 
بود؛ همچنین با راه اندازی ایستگاه تقویت فشار گچساران ۴، روزانه 
۲۵ میلیون فوت مکعب گاز مشــعل جمع آوری خواهد شــد. وی 
تصریح کرد: مجموع این اقدامات ســبب »جلوگیری از هدررفت 
سرمایه های ملی«، »حفاظت از محیط زیست« و »تأمین خوراک 
صنایع پتروشــیمی« می شود و کمک مؤثری برای رفع بخشی از 
ناترازی گاز مورد نیاز ســوخت زمســتانی کشور است. مدیرعامل 
شــرکت ملی مناطق نفت خیز جنوب با اشــاره به ضرورت تأمین 
خوراک پتروشیمی ها گفت: شرکت ملی مناطق نفت خیز جنوب 
به منظور جمع آوری و جلوگیری از ســوزاندن ۲۵۰ میلیون فوت 
مکعب گاز در روز، قراردادی با شرکت پتروشیمی مارون در ناحیه 
مارون و اهواز در قالب ۸ پروژه منعقد کرده است که مطابق برنامه 
تا پایان سال ۱۴۰۴ تمامی پروژه های مورد نظر تکمیل و در مدار 
عملیاتی قرار خواهند گرفت و بخش زیادی از مشکلات گازسوزی 
و آلودگی منطقه رفع خواهد شد. پیرامون تصریح کرد: به منظور 
جمــع آوری و جلوگیــری از ســوزاندن روزانه ۶۰۰ میلیون فوت 
مکعب، قرارداد دیگری با شرکت شرکت پالایش گاز بیدبلند خلیج 
فارس در قالب ۲۶ پروژه منعقد شده است که مطابق برنامه تا سال 
۱۴۰۷ تکمیل و به تدریج، تمامی پروژه های موردنظر به بهره برداری 

می رسند.

 اتصال ۱۰ نیروگاه خورشیدی مددجویان 
 کمیته امداد به شبکه سراسری برق 

در استان چهارمحال و بختیاری

نقش اقتصاد- چهارمحال و 
بختیاری- زهرا مصطفوی: به 
گــزارش روابــط عمومی 
شرکت توزیع نیروی برق 
و  چهارمحــال  اســتان 
بختیاری مهندس مجید 
فرهزاد مدیــر عامل این 
شرکت گفت: ۱۰ نیروگاه 

خورشیدی )۵ کیلوواتی( که توسط مدد جویان کمیته امداد امام 
خمینی )ره( در برخی از نقاط اســتان راه اندازی شــده بود، جمعاً 
به طرفیت تولید ۵۰ کیلووات به شبکه سراسری برق متصل شد.

وی در ادامــه خبــر افزود: مــدد جویان می توانند با بهره مندی از 
تسهیلات کمیته امداد امام خمینی )ره( نسبت به احداث نیروگاه 
خورشــیدی به میزان پنج کیلو وات، اقدام و در آمد زایی ماهانه 

داشته باشند.
گفتنی است: درامد زایی این نیروگاه ها، سالیانه بر اساس نرخ تورم 
افزایــش می یابــد و وزارت نیرو برق تولیدی را به مدت ۲۰ ســال 

تضمینی خرید می کند.

 تقدیر فرمانده سپاه حضرت نبی اکرم )ص(
  استان کرمانشاه از مدیر عامل شرکت 

بهره برداری نفت و گاز غرب

نقش اقتصاد- کرمانشــاه- 
مریم قنبری: در جلســه ای 
که بــا حضــور مهندس 
محمود نصیری مدیر عامل 
شرکت بهره برداری نفت 
و گاز غرب، مدیران، روسا 
و جمعی از بسیجیان این 
شرکت و جناب سرهنگ 

شــریفی رئیس ســازمان بسیج کارمندان سپاه حضرت نبی اکرم 
)ص( اســتان کرمانشاه در سالن کنفرانس ستاد کرمانشاه برگزار 
شد از زحمات و همکاری های مهندس نصیری با اهدا لوح سپاس 

تقدیر به عمل آمد.

تکمیل کاشت بیش از ۲۰۰۰ اصله نهال در طرح توسعه کمربند سبز کرج

اخطار به مشترکین بد مصرف و پر مصرف گاز

نقش اقتصاد - البرز- حمیده احمد زاده: رئیس سازمان سیما، منظر و فضای 
ســبز شــهری شــهرداری کرج از تکمیل عملیات کاشت بیش از ۲ هزار 

اصله نهال در پروژه جنگل کاری کلاک و خلج آباد خبرداد.
علیرضا عاقلی با اشــاره به روند جنگل کاری و اجرای طرح کمربند ســبز 
کرج، اظهار کرد: با فراهم شــدن شــرایط آب و هوایی و نزدیک شــدن به 
ماه های پایانی ســال اجرای عملیات توســعه جنگل کاری در قالب طرح 

کمربند سبز پیرامون شهر سرعت می گیرد.
وی افزود: عملیات کاشت بیش از ۲ هزار اصله نهال در پروژه جنگلکاری 
کلاک و خلج آباد تکمیل شده و تلاش برای توسعه فضای سبز پیرامونی 

شهر همچنان ادامه خواهد داشت.
رئیس سازمان سیما، منظر و فضای سبز شهری شهرداری کرج با بیان 
اینکه استمرارخشکســالی، کم بارشــی و برداشــت بی رویه آب از منابع 
ســطحی و زیر زمینی در این ســال ها ســایه خود را بر ســر فضای سبز 
کلانشهرها گسترانده است، بیان داشت: در شرایطی که امیدها و نگاه ها 
به آسمان است تا برف و باران مرهمی بر زخم خشکسالی های چند ساله 
باشد و توسعه درختکاری و جنگل کاری علاوه بر جلوگیری از افزایش 
فرســایش خاک، مانع پیشــروی بیابان شده و به دلیل کاهش دما باعث 

افزایش نزولات جوی بیشتر می شود.
عاقلی با تأکید بر کاشت گونه های متناسب با اقلیم و شرایط رویشگاهی 

و اکولوژیکی شهر کرج، گفت: کاشت درخت در اراضی پیرامونی و کمربند 
سبز کرج، همانند پارک ها و پروژه های جدید الاحداث شهری با رعایت 
ملاحظات فنی و کارشناســی اجرایی شــده و از کاشــت درختانی که با 
محیط زیست، اقلیم و شرایط آب و هوایی شهر سازگاری ندارند، پرهیز 

می شود.
رئیس سازمان سیما، منظر و فضای سبز شهری شهرداری کرج براستفاده 
از گونه های گیاهی مقاوم در برابر تنش های آبی و شــرایط آب و هوایی 
تأکید کرد، و بیان داشت: طرح جنگلکاری اراضی حاشیه ای کرج از سال 
۸۶ با رعایت گونه های سازگار با کم آبی آغاز شده و در طرح توسعه پروژه 

جنگل کاری کلاک و خلج آباد هم از گونه های زربین، سرو نقره ای، توت 
و بلوط و درختچه ارغوان استفاده شده است.

رئیس سازمان سیما، منظر و فضای سبز شهری شهرداری کرج از آغاز 
عملیات بازپیرایی و رسیدگی به فضای سبز حاشیه اتوبان تهران-کرج 

به طول ۱۴ کیلومتر در مسیر رفت و برگشت خبرداد.
علیرضا عاقلی با اشــاره به اهمیت حفظ و نگهداری فضای ســبز حاشیه 
اتوبان تهران - کرج، اظهار کرد: عملیات بازپیرایی و رســیدگی فضای 
ســبز حاشــیه اتوبان تهران- کرج به طول ۱۴ کیلومتر در مســیر رفت و 

برگشت در حال انجام است.
وی افزود: بهبود سیمای بصری و ارتقا زیباسازی و طراوت بخشی فضای 
ســبز موجود، از اهداف اجرایی این طرح اســت و نگهداشــت حداکثری 
فضای ســبز در این عملیات شــامل اقداماتی همچون عملیات به زراعی، 
کند و کوب، حذف تنه جوش، پاجوش و کود دهی و هرس درختچه ها 

خواهد بود.
رئیس ســازمان ســیما، منظر و فضای سبز شهری شهرداری کرج بیان 
داشــت: بیش از ۱۵۰ نیروی زحتمکش ســبزبان در این طرح مشــغول 
فعالیت هســتند و تکمیل آن اثرات مطلوبی در محیط زیســت و بهبود 
کیفیت هوا دارد و همچنین ایجاد آرامش روانی شهروندان و مسافرانی 

که از این مسیر مواصلاتی عبور می کنند را در بر خواهد داشت.

نقش اقتصاد- چهارمحال و بختیاری- زهرا مصطفوی: به اطلاع مشترکین 
محترم می رســانیم که طبق قوانین و مقررات موجود، مشترکینی که 
در گروه پرمصرف قرار می گیرند، به ویژه آن دســته از مشــترکینی که 
در پله های ۱۱ و ۱۲ مصرف گاز قرار دارند، ملزم به پرداخت نرخ بالاتری 
برای مصرف گاز خود هســتند. این اقدام به منظور تشــویق به مصرف 
بهینه و کاهش بار مالی بر روی شبکه تأمین گاز کشور و نیز حفظ منابع 

طبیعی صورت می گیرد.
* نرخ گاز برای مشترکین پرمصرف: در حال حاضر، نرخ محاسبه گاز 
برای مشترکین پرمصرف در پله های ۱۱ و ۱۲، ۱۱۴۰۰۰ ریال به ازای 
هر متر مکعب تعیین شــده اســت. این نرخ به مراتب بالاتر از نرخ های 
معمولی اســت و هدف از این افزایش، تشــویق مشــترکین به کاهش 

مصرف و مدیریت بهینه منابع انرژی است.
* اهمیت بهینه سازی مصرف: بهینه سازی مصرف گاز نه تنها به کاهش 
هزینه های مالی مشترکین کمک می کند، بلکه به حفظ محیط زیست 
و منابع طبیعی نیز می انجامد. مصرف بی رویه گاز می تواند به افزایش 
آلودگی هوا، تغییرات اقلیمی و کاهش منابع طبیعی منجر شود. بنابراین، 

ضروری است که تمامی مشترکین به این موضوع توجه ویژه ای داشته 
باشند و تلاش کنند تا مصرف خود را در حد معقول و بهینه نگه دارند.

* راهکارهــای کاهــش مصرف: برای کاهش مصرف گاز و جلوگیری از 
قرارگیری در گروه پرمصرف، به مشترکین محترم توصیه می شود:

۱. اســتفاده از وســایل گرمایشی و سرمایشی با بهره وری بالا: انتخاب 

وسایل با برچسب انرژی مناسب می تواند به کاهش مصرف گاز کمک 
کند.

۲. عایق کاری منازل: عایق کاری دیوارها، سقف و درها می تواند به حفظ 
دمای مطلوب در منازل کمک کند و از هدررفت انرژی جلوگیری کند.

۳. تنظیم دما: تنظیم دمای وسایل گرمایشی به صورت معقول و استفاده 
از ترموســتات های هوشــمند می تواند به کاهش مصرف انرژی کمک 

کند.
۴. آموزش و آگاهی: کســب اطلاعات درباره روش های بهینه ســازی 

مصرف گاز و تأثیرات آن بر محیط زیست و اقتصاد خانواده.
در نهایت، از تمامی مشترکین محترم درخواست می شود که با رعایت 
نکات فوق و مدیریت مصرف گاز خود، به حفظ منابع طبیعی و کاهش 
هزینه های مالی کمک کنند. همچنین، توجه داشــته باشــید که در 
صورت ادامه مصرف بی رویه و قرارگیری در گروه پرمصرف، هزینه های 

بالاتری برای مصرف گاز شما محاسبه خواهد شد.
امیدواریم با همکاری و همراهی شما، بتوانیم به سوی جامعه ای پایدارتر 
و مصرف کننده تر حرکت کنیم. از توجه و همکاری شما سپاسگزاریم.

رئیس هیات مدیره شرکت گاز استان چهارمحال و بختیاری مطرح کرد:

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای  فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ســاختمانهای فاقد ســندبرابر رای شــماره 
140360318017004156 مورخ 1403/05/22 هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 
مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک رضوانشهر تصرفات مالکانه بلا معارض متقاضی آقای خانم سیدجلیل رحیم زاده فرزند سیدحسن 
بشماره شناسنامه 542 صادره از اصفهان در شش دانگ یک قطعه زمین مشجر به مساحت 780/98 متر مربع مشتمل بر بنای احداثی پلاک 
447 فرعی از 29 اصلی مفروز و مجزی شده از پلاک 56 فرعی از 29 اصلی واقع در قریه رودبارسرا ( شریف )محله خریداری از مالک رسمی 
آقای خانم حسین نوروزی رودبارسرا و بانو غریب نساء خانم سلیمی رود بار سرا محرز گردیده است.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو 
نوبت به فاصله 15 روز آگهی میشود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ 
انتشــار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تســلیم و پس از اخذ ،رســید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض 
دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سندمالکیت 

صادر خواهد شد.
913/879 رم الف -  شناسه آگهی: 1824698

تاریخ انتشار نوبت اول : 1403/8/27- تاریخ انتشار نوبت دوم : 1403/9/12
رییس ثبت اسناد و املاک رضوانشهر - کیانوش کیانی نژاد  

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند برابر رای شماره 
140360318017006497 مورخ 1403/07/18 هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند 
رســمی مســتقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک رضوانشهر تصرفات مالکانه بلا معارض متقاضی آقای خانم پویا اسدی فرزند کیهان 
بشــماره شناســنامه 2620148545 صادره از تالش در شــش دانگ یک قطعه زمین به مساحت 66 /333 متر مربع مشتمل بربنای 
احداثی و محوطه پلاک 1259 فرعی از 47 اصلی مفروز و مجزی شده از پلاک 6 فرعی از 47 اصلی واقع در قریه کهنه کچ محله بخش 
27 گیلان خریداری از مالک رسمی آقای خانم امان اله خان ساسانی محرز گردیده است.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت 
به فاصله 15 روز آگهی میشــود در صورتی که اشــخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از 
تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ ،رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم 
اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق 

مقررات سندمالکیت صادر خواهد شد.
913/884 رم الف -شناسه آگهی: 1824897

تاریخ انتشار نوبت اول : 1403/8/27- تاریخ انتشار نوبت دوم : 1403/9/12
رییس ثبت اسناد و املاک رضوانشهر - کیانوش کیانی نژاد  

 هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای
 فاقد سند رسمی

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ســاختمانهای فاقد ســند برابر رای شــماره 
140360318017006227 مورخ 1403/07/12 هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 
مســتقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک رضوانشــهر تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای خانم خدیجه معصومی فرزند فیروز بشماره 
شناســنامه 630 صادره از رضوانشــهر در شش دانگ یک قطعه زمین به مساحت 183 متر مربع مشتمل بر یک باب خانه و محوطه و انباری 
پلاک 1824 فرعی از 45 اصلی مفروز و مجزی شده از پلاک 25 فرعی از 45 اصلی واقع در قریه روشنده بخش 27 گیلان خریداری از مالک 
رسمی آقایان حمزه علی سعیدی و احمد سعیدی محرز گردیده است.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی 
میشود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت 
دو ماه اعتراض خود را به این اداره تســلیم و پس از اخذ ،رســید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع 

قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سندمالکیت صادر خواهد شد.
913/874 رم الف -  شناسه آگهی: 1825249

تاریخ انتشار نوبت اول : 1403/8/27- تاریخ انتشار نوبت دوم : 1403/9/12
رییس ثبت اسناد و املاک رضوانشهر- کیانوش کیانی نژاد  
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تأمین امنیت 
غذایی به عنوان 
بخشی از 
امنیت ملی 
کشور، از 
وظایف اصلی 
جهاد کشاورزی 
است در غیر 
این صورت، 
امنیت ملی نیز 
دچار تزلزل 
خواهد شد 
بنابراین تمام 
بخش های 
کشاورزی در 
راستای تحقق 
این هدف 
فعالیت 
می کنند

دوشنبه- 12 آذر ماه 1403 - سال هشتم- شماره 1955
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نقش اقتصاد- اصفهان- پیره زالی: به گزارش روابط عمومی 
و بیــن الملــل هلدینگ پترو پالایش اصفهان، آبگیری 
بویلر F در تاریخ ۱۰ آبان ماه امســال آغاز شــد و تست 
آن با فشار ۶۰ با نظارت واحد بهره برداری و با هماهنگی 
بازرس فنی واحد یوتیلیتی پالایشگاه انجام گردید.دکتر 
عبــاس بهــزادی، در این رابطه گفت: با توجه به فشــار 
کاری بویلر، فشار خط به فشار کاری کاهش داده شد و 
در این فشار بویلر در سرویس کاری خود قرار گرفت و 
همچنین خطوط بویلر توسط همکاران پروژه و بازرسی 

فنی پالایشــگاه اصفهان مورد بازرســی قرار گرفت و 
مشکلی وجود نداشت.وی تاکید کرد: با توجه به اینکه 
در ســاخت این بویلر از توانمندی شــرکت های داخلی 
استفاده شده است توان و کارایی این بویلرها در مقایسه 
با نمونه های خارجی بهتر بوده و در شــرایط اضطراری 
امکان بهره برداری بهتر و قابل اطمینان تری دارند.مدیر 
پروژه احداث اکونومایزر هلدینگ پتروپالایش اصفهان 
ادامــه داد: در جریــان آزمایش اکونومایزر هر بویلر در 
بارهای مختلف توسط تیم بهره برداری، مشخص شده 

است که نصب اکونومایزر بر روی بویلرها باعث افزایش 
۱۰ درصد بازدهی بویلر و نیز کاهش حداقل ۱۵ درصد 
مصرف ســوخت گاز مصرفی هر بویلر شده است.دکتر 
بهــزادی ادامه داد: با توجه به اهمیت بهره وری انرژی، 
کاهــش مصــرف گاز طبیعی و نیز کاهش آلاینده های 
زیست محیطی نصب اکونومایزر بر روی کلیه بویلرهای 
پالایشــگاه اصفهان در دســتور کار قرار دارد و تا کنون 
ســه دســتگاه از اکونومایزرها در بر روی بویلرها نصب 

شده و در سرویس قرار گرفته اند.

مدیر پروژه احداث اکونومایزر هلدینگ پتروپالایش اصفهان خبرداد:

پایان نصب اکونومایزر بر روی بویلرهای F پالایشگاه اصفهان

برگزاری هفدهمین نمایشگاه تخصصی کشاورزی، نهاده های دامی و صنایع وابسته استان مرکزی
با حضور معاون امور تولیدات دامی وزارت جهاد کشاورزی صورت پذیرفت؛

نقش اقتصاد- اراک- عبدی: این نمایشگاه که در محل 
دائمی نمایشــگاه های بین المللی استان مرکزی در 
اراک گشــایش یافته بود در فضایی به وسعت هفت 
هزار متر مربع در سالن پارس این مجموعه و با حضور 
تولیدکننــدگان و فعــالان حــوزه کشــاورزی از 

استان های مختلف کشور برپا شده است.
شــرکت کنندگان در این نمایشــگاه محصولاتی از 
قبیل صنایع وابسته کشاورزی، دام، آبزیان، نهاده ها، 
سموم، آبیاری و ماشین آلات خود را در بیش از ۱۰۰ 

غرفه در معرض دید عموم قرار دادند.
در همین رابطه رئیس ســازمان جهاد کشــاورزی 
مرکزی گفت: ارائــه تکنولوژی های جدید رویکرد 
محوری برگزاری هفدهمین نمایشــگاه تخصصی 
کشــاورزی در راســتای افزایش بهره وری و کاهش 

هزینه ها در این حوزه است.
علــی صفری اظهــار کرد: هفدهمین نمایشــگاه 
تخصصی کشــاورزی اســتان مرکــزی، فرصتی 
اســتثنایی را برای بهره برداران بخش کشــاورزی، 
تولیدکننــدگان و محققــان فراهم کرد تا با آخرین 
دســتاوردهای تکنولوژی و نوآوری های کشاورزی 

آشنا شوند.
وی افزود: این نمایشــگاه دریچه ای به سوی توسعه 
پایدار در بخش کشاورزی است و تلاش داریم با ارائه 
تکنولوژی های جدید، گام مهمی در جهت افزایش 

بهره وری و کاهش هزینه ها برداریم.
رئیس ســازمان جهاد کشــاورزی اســتان مرکزی 

تصریح کرد: تأمین امنیت غذایی به عنوان بخشی از 
امنیت ملی کشور، از وظایف اصلی جهاد کشاورزی 
است در غیر این صورت، امنیت ملی نیز دچار تزلزل 
خواهد شــد بنابراین تمام بخش های کشاورزی در 

راستای تحقق این هدف فعالیت می کنند.
وی افزود: یکی دیگر از مأموریت های مهم سازمان 
جهاد کشــاورزی، ترویج و آموزش کشاورزی است 
که برگزاری نمایشگاه های تخصصی یکی از ابزارهای 
اصلی در این زمینه محسوب می شود.رئیس سازمان 
جهاد کشــاورزی استان مرکزی تاکید کرد: تبادل 
اطلاعات در این نمایشگاه ها به افزایش آگاهی فعالان 

حوزه کشاورزی کمک شایانی خواهد کرد.
صفری یادآور شد: سال های گذشته با مشکل ناترازی 
بــرق مواجــه بودیم و برای غلبه بر این چالش، اقدام 
به ایجاد مزارع خورشــیدی کردیم تا از این طریق 

پایداری انرژی در بخش کشاورزی تأمین شود.
وی گفت: در نمایشگاه امسال، ۲ سالن به مساحت 
۷ هزار مترمربع با بیش از ۱۰۰ غرفه در نظر گرفته 
شد که ۴۰ درصد از مشارکت کنندگان این نمایشگاه 
از اســتان های همجوار و خارج از اســتان مرکزی 
هستند.صفری ضمن اشاره به گستردگی حوزه های 
تخصصی این نمایشــگاه تصریح کرد: این نمایشگاه 
بــا تمرکز بر موضوعات مهمــی از جمله نهاده های 
کشــاورزی، تجهیزات آبیاری و آبرســانی، صنایع 
تبدیلی، داروهای دامپزشکی و صنایع وابسته برگزار 
خواهد شد، همچنین حوزه هایی چون دام و طیور، 

آبزیــان، ادوات کشــاورزی، ماشــین آلات مدرن، 
تجهیزات گلخانه ای، و باغبانی نیز در این نمایشگاه 

پوشش داده شد.
وی تاکید کرد: یکی از محورهای اصلی این نمایشگاه، 
کشاورزی دانش بنیان و نوآور است که نقش کلیدی 

در ارتقای تولیدات کشاورزی ایفا می کند.
رئیس ســازمان جهاد کشــاورزی استان مرکزی با 
اشــاره به اهداف برگزاری این نمایشــگاه بیان کرد: 
نمایشگاه امسال بستری مناسب جهت تعامل سازنده 
بیــن کشــاورزان، تولیدکنندگان و محققان فراهم 
می کنــد و نقــش مهمی در توســعه پایدار بخش 

کشاورزی و امنیت غذایی ایفا خواهد کرد.
وی انتقال دانش فنی، آشنایی با فناوری های روز و 
ارتقای بهره وری در بخش کشاورزی را از دیگر اهداف 
برگــزاری این نمایشــگاه عنوان کــرد و افزود: این 
نمایشــگاه نه تنها به توسعه اقتصادی استان کمک 
می کند، بلکه بســتری مناسب برای اشتغال زایی و 
 رشــد فناوری هــای بومــی نیز فراهم مــی آورد.

اســتان مرکزی با وجود صنعتی بودن، در زمره ۱۰ 
اســتان اول کشور در بخش کشاورزی است که ۹۰ 
هزار بهره بردار شــامل ۲۰ درصد شاغلان استان در 

این حوزه فعال هستند.
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ناترازی برق از سال ۱۳۹۲ شدت گرفت

مدیرعامل شرکت نیروگاه سیکل ترکیبی پرند مپنا گفت: ظرفیت نامی 
نیروگاه های کشور به ۹۲ هزار و ۳۵۱ مگاوات رسیده است و باید گفت 
که روند ناترازی در کشور از سال ۱۳۹۲ شدت گرفته به طوری که در 
ســال ۱۴۰۲ پیک بار ۱۲۴۰۰ مگاوات بوده اســت و پیش بینی می شود 
در سال های آتی میزان ناترازی افزایش یابد. میثم نصر با بیان اینکه با 
بیان اینکه در ۱۶ مرداد ماه رقم ناترازی به ۱۶ هزار مگاوات رسید، گفت: 
این میزان ناترازی به دلیل وجود اشکال در عرضه و هم تقاضا است، در 
سمت عرضه توسعه و سرمایه گذاری ناکافی بوده و در سمت تقاضا نیز 
بهینه سازی مصرف معطل مانده است.او با بیان اینکه قیمت دستوری 
و عدم اصلاح تعرفه چالش هایی را در هر دو بخش عرضه و تقاضا ایجاد 
کرده اســت، گفت: اصلاح تعرفه علاوه بر اینکه انگیزه ســرمایه گذاری 

خواهد بود، اصلاح الگوی مصرف را نیز در پی خواهد داشت.

آب آشامیدنی در ترکیه بیش از ۱۰۰ درصد گران شد

قیمت آب آشــامیدنی در ترکیه، بیش از ۱۰۰ درصد در ســال ۲۰۲۳ 
افزایش یافت و انتقاد از دستکاری بازار توسط برندهای آب خارجی را 
برانگیخت.احمد توران آکایا، رئیس انجمن فروشندگان آب و آشامیدنی 
اســتانبول، اظهار کرد: برندهای خارجی، مقررات قیمت گذاری داخلی 
را نادیده گرفته و قیمت خودشان را تعیین می کنند. کسانی که آب را 
از منابع اســتانبول می فروشــند، تعرفه را رعایت می کنند، در حالی که 
آنهایی که آب را از مناطقی مانند بورســا و ســاکاریا می آورند، چنین 
نیســتند.با وجود اینکه افزایش قابل توجهی در قیمت ســوخت، آب یا 
نرخ مبادلات ارزی وجود نداشــته، قیمت آب در شــش ماه گذشته، دو 
بار افزایش یافته است. در بعضی از مناطق استانبول، قیمت ظرف آب 
۱۹ لیتری، به ۱۴۰ لیر )چهار دلار( رسیده و میانگین قیمت آب، بین 

۱۰۰ تا ۱۲۰ لیر )۲.۸ تا ۳.۲ دلار( بوده است.

۸۲ دستگاه ماینر در اهواز خاموش شد

مدیرعامل شــرکت توزیع نیروی برق اهواز از خاموشــی ۱۵ مزرعه رمز 
ارز دیجیتــال غیــر مجاز در اهواز خبر داد.محمد فراتی در گفت و گو با 
ایسنا اظهار کرد: طی تماس برخی شهروندان مبنی بر بروز نوسان ولتاژ 
برق در مناطق مختلف، با شناسایی محل و همکاری عوامل پلیس امنیت 
اقتصادی ۱۵ مزرعه کشــف و مشــکل نوسان برق برطرف شد و در این 
زمینه ۸۲ دســتگاه ماینر جمع آوری شــد.وی با بیان اینکه این تعداد 
دســتگاه ماینر در مناطق پنجگانه شــرکت توزیع برق اهواز کشف شده 
اســت، افزود: این تعداد دســتگاه ماینر غیرمجاز در مناطق آسیه آباد، 
شهرستان کارون، ملاثانی، پردیس، کوی مندلی و کروشات شناسایی 

و جمع آوری شده اند.

 نیروگاه های خورشیدی توسعه می یابند

قرارداد پژوهشی مهمی میان پژوهشگاه نیرو و سازمان توسعه و نوسازی 
معادن و صنایع معدنی ایران )ایمیدرو(، برای اولین بار در زمینه توسعه 
نیروگاه های حرارتی خورشیدی منعقد شد. این همکاری پژوهشی برای 
بهره بــرداری بهینــه از منابــع انرژی تجدیدپذیر و بسترســازی برای 
ثروت افزایی ملی، به همت رئیس پژوهشگاه نیرو، میان دو نهاد پیشتاز 
در فنــاوری و دانــش فنــی؛ پژوهشــگاه نیرو )پژوهشــکده انرژی و 

محیط زیست( و ایمیدرو مبادله شد.

 تغییر برنامه اوپک پلاس برای کاهش تولید نفت

طبق داده های اخیر، عراق باید ۱۱۰ هزار بشکه در روز و قزاقستان ۵۴ 
هزار بشکه در روز کاهش دهند.بر اساس برنامه ریزی اوپک پلاس، روسیه 
که موظف به جبران تولید نفت مازاد است، در دسامبر کاهش بیشتری 
نخواهد داشــت. در اکتبر، روســیه موظف بود ۱۰ هزار بشــکه در روز از 
تولید مازاد خود را کاهش دهد و در نوامبر، این میزان به ۳۰ هزار بشکه 
در روز افزایش یافت.بنابراین با انجام این کاهش ها، در دســامبر انتظار 
می رود که روسیه به سطح تولید مشخص شده در سهمیه اوپک پلاس 
یعنــی ۸.۹۷۸ میلیــون بشــکه در روز بازگردد. این رقم شــامل تمام 
کاهش های داوطلبانه نیز هست که روسیه متعهد شده بود انجام دهد.

وی در ادامه با 
رد شایعات 

مربوط به 
افزایش قیمت 
بنزین در سال 
1404 تصریح 
کرد که چنین 
تصمیمی در 

دستور کار 
دولت و مجلس 
قرار ندارد. البته 
ممکن است در 

برخی موارد، 
مانند واردات 
بنزین سوپر یا 

مدیریت 
سهمیه بندی 

برای 
خانواده های 

دارای چند 
خودرو، 

سیاست هایی 
اعمال شود. 

 اعتیاد ایران به گاز روسیه

در حال حاضر حجم عظیم ذخایر گاز ایران با میزان 
ذخایر روسیه برابری می کند، وقتی روسیه می تواند 
با این ذخایر ۲۳ کشور اروپایی را با صادرات گاز به 
خــود وابســته کند و تا قبــل از جنگ با اوکراین به 
عنــوان هــاب گازی در اروپــا مطرح باشــد ما نیز 
می توانیم همان حجم از گاز را استخراج و بازاریابی 
کرده و در واقع برای خود بازار خریده و هاب گازی 

منطقه باشیم.
فروش و یا ســواپ گاز دیگر کشــورها ما را در مسیر 
هاب شــدن قرار نمی دهد مثلًا اینکه بخواهیم گاز 
روسیه را ترانزیت و یا بفروشیم کمکی به ما نمی کند، 
اگر بخواهیم گاز روسیه را برای رفع ناترازی در داخل 

کشــور به مصرف برســانیم، درواقع باعث می شود 
برای اجرای برنامه های تولید و برداشــت از ذخایر 
داخل کشــور دچار ســهل انگاری و عقب ماندگی 
بیشــتری شــویم در نتیجه به گاز وارداتی عادت 
می کنیم، نگرانی ها هم برطرف می شود و فراموش 
می کنیم که وظیفه داریم از ذخایر خودمان برداشت 
کرده، به مصرف برســانیم، صادر کنیم و تبدیل به 
هاب شویم، حتی صادرات این گاز از مصرف داخل 
هــم بدتر اســت، زیــرا یکی از ســرمایه هایی که 
شرکت های نفتی و گازی دنیا دارند بازارشان است، 
بعبــارت دیگر بازار؛ ســرمایه اســت و کشــورها 
سرمایه گذاری می کنند که بازار بدست بیاورند.مثلًا 
ما در هند، ســنگال و یا دیگر کشــورها پالایشگاه 
ســاختیم که برای نفت خام مان بازار داشته باشیم 
بنابراین بازار ســرمایه اســت و نباید آن را از دست 
بدهیم حال اگر بخواهیم گاز کشــور دیگر از جمله 
روســیه را وارد کشور خودمان کنیم و بازارهایی را 

که خودمان نمی توانیم بخوبی تغذیه کنیم از دست 
می دهیــم به طور مثال به جای اینکه بازار عراق به 
ما وابسته شود بدون هیچ هزینه ای آن را به روسیه 
واگذار کرده ایم، ما این شانس را داریم که گاز را به 
امارات، کویت، پاکستان و افغانستان ببریم، با واردات 
گاز روســیه به بهانه صادرات و یا ســواپ همه این 
بازارهای بالفعل و بالقوه خودمان را از دست داده و 
به گازپروم خواهیم داد. یعنی ســرمایه هایمان را از 
دســت می دهیم.بنابراین معتقدم تفکر خرید و یا 
سواپ گاز گازپروم به نفع ما نیست و ما را از اهداف 
بزرگی مثل افزایش تولید و صادرات باز داشــته و 
محروم می کند، ضمن اینکه اگر هم عادت کنیم به 
آن اعتیاد پیدا خواهیم کرد.روســیه و در رأس آن 
گازپروم بزرگ ترین شرکت گازی دنیاست و بیش 
از اینکه رفیق ما باشد رقیب ماست، ما باید باور کنیم 
بزرگترین ذخایر گازی دنیا را شانه به شانه روسیه 
داریم و این کشــور تابحال نشان داده قرار نیست با 

مــا همراهی کند، مثلًا در مقطعی توســعه پارس 
جنوبی را در دستور کار قرار دادیم و فازهای ۱ و ۲ 
و ۳ را توســعه دادیم برای اجرای فاز ۴ و ۵ شــرکت 
گازپروم برنده شد حدود دو سال با این شرکت روس 
مذاکره کردیم و علاقمند بودیم که گازپروم بعنوان 
شرکت بزرگ گازی بعنوان اپراتور این فازها شروع 
به ســرمایه گذای و توســعه فازها کند، برای اجرای 
اقدامــات مربوط بــه قرارداد ویکتور اســتپانویچ 
چرنومیردین که زمانی نیز نخست وزیر روسیه بود 
در رأس هیات مدیره گازپروم در تهران حضور یافت 
اما درست در لحظه ای که به مرحله امضای قرارداد 
رســیدیم؛ این شــرکت اعلام کرد که باید به مسکو 
برگردنــد و تــا آخر هفته مجدداً برای نهایی کردن 
قــرارداد مراجعه خواهند کرد. از آن زمان ســال ها 
گذشته و هنوز خبری نیست و علت این کار روس ها 
هم هیچگاه مشــخص نشــد، بنابراین شک نکنیم 

روسیه دنبال رفاقت نیست.

سیدمهدی حسینی 
تحلیلگر بازار انرژی
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دبیر سندیکای صنعت برق ایران گفت: تبلور کمبود 
انرژی در برق و گاز حاصل یک چهار ضلعی نامنظمی 
اســت که یک رأس آن ســوخت است و اضلاع دیگر 

این چهارضلعی، پول، مدیریت و آب است.
مهدی مسائلی دبیر سندیکای صنعت برق ایران در 
جلسه اتاق بازرگانی با بیان اینکه اگرچه خیلی ها از 
»ناترازی انرژی« می گویند، ولی بهتر اســت به جای 
»ناتــرازی« از »کمبود« انرژی بگوییم، گفت: تبلور 
کمبــود انرژی در برق و گاز حاصل یک چهار ضلعی 
نامنظمی است که یک رأس آن سوخت است و اضلاع 

دیگر این چهارضلعی، پول، مدیریت و آب است.
وی ادامــه داد: محصول ناهماهنگی این چهار مورد، 
کمبود برق در کشور است. راندمان نیروگاه های کشور 
در بهترین شرایط حدود ۴۰ درصد است؛ یعنی ۶۰ 
درصد سوخت نیروگاه ها هدر می رود. برق تولیدشده 
در نیروگاه ها باید توزیع و انتقال داده شود که در این 
مسیر هم با هدررفت انرژی مواجه هستیم. آنچه به 
دســت مصرف کننده نهایی می رسد، ۱۰-۱۲ درصد 
کمتر از تولید است. یعنی عمده سوخت چرخه تولید 
برق از بین می رود. ما با تکنولوژی قدیمی، نمی توانیم 
راندمان خوبی در حوزه توزیع و انتقال انرژی داشته 

باشیم.او تصریح کرد: در نتیجه این شرایط، آن چیزی 
که به حلقه آخر یعنی دست مصرف کننده می رسد، 
هــم وضعیت خوبی ندارند. مصرف کننده های ما هم 

عمدتاً مصرف بهینه ندارند.
عــدم توجــه به مصــرف بهینــه در صنایع و  ��

زیرساخت ها
دبیر ســندیکای صنعت برق ایران با تاکید بر کمبود 
برق صنایع تصریح کرد: بخشی از این کمبود انرژی 
در نتیجه تولید، توزیع و انتقال برق اســت و بخشــی 
به صنایع با تکنولوژی پایین برمی گردد که خود این 

صنایع، مصرف بهینه انرژی ندارند.
مسائلی با اشاره به مصرف خانگی انرژی افزود: اگرچه 
ممکن اســت در کلان شــهرها مــردم به تجهیزات 
کم مصرف انرژی توجه کرده باشــند ولی هر چه از 
کلان شــهرها دور شــویم وضعیــت تغییر می کند. 
وضعیت شهرســتان ها و روستاها مانند کلان شهرها 
نیست.دبیر سندیکای صنعت برق ایران تصریح کرد: 
باید در تبیین کمبود و مصرف انرژی، به بقیه شهرهای 

ایران همه توجه شــود. الگوی مصرف کلان شــهر و 
روستاها یکی نیست و مسئله این ها راه حل یکسانی 
ندارد.مسائلی به وضعیت خودروها و جاده ها هم اشاره 
کرد و گفت: این دو حوزه در وضعیت مصرف انرژی 
تأثیــر بالایــی دارد. عدم توجه بــه مصرف بهینه در 
رانندگی، جاده ســازی و ساختمان ها باعث هدررفت 
انــرژی می شــود. چقــدر در ســاختمان های ما به 
عایق بندی و نور و ذخیره انرژی توجه می شود؟ تنها 
یکــی از عوامل کمبود انرژی، مردم اســت. کیفیت 

سوخت و نقش زیرساخت ها بسیار مهم است.
مصرف خودروهای برقی در ایران 30 تا 50 درصد  ��

بیشتر از میانگین جهانی است
او با اشاره به خودروهای برقی گفت که حدود ۴۶ نوع 
خودروی برقی وارد کشور شده است. در دنیا خودروی 
برقی به ازای هر ۱۰۰ کیلومتر ۱۰ کیلووات ســاعت 
برق مصرف می کند ولی در ایران بین ۳۰ تا ۵۰ درصد 
بیش از حد معمول جهانی برق مصرف می کنند. یعنی 
ما از تجهیزات بی کیفیت اســتفاده می کنیم. یعنی 

خودرویی که وارد کشور می شود با استاندارد جهانی 
فاصلــه دارد. ایــن وضعیت در مورد گاز و برق صادق 
اســت. مصرف کننده خانگی هر وسایل برقی که در 

خانه دارد، برچسب انرژی A ندارد.
به گفته مسائلی ناترازی انرژی در ایران عوامل بسیاری 
وجــود دارد کــه در بررســی ها کمتر به آن پرداخته 
می شــود؛ مصرف کننده یک عامل ناترازی اســت نه 
همه عوامل.دبیر سندیکای صنعت برق ایران تصریح 
کــرد: مــا تصور می کنیم که در دنیا مردم به یک نوع 
انــرژی دسترســی دارند، درحالی کــه در دنیا رویه 
این گونه نیســت. مثلًا در خیلی از کشورها که منابع 
گازی هم ندارند، مردم هم گاز دارند و هم برق. نکته ای 
که باید به آن توجه شود این است که به الگوی مصرف 

بهینه توجه شود.
چرا سرمایه گذاری در حوزه انرژی تضعیف شد؟ ��

او مسئله سرمایه گذاری اشاره کرد: سرمایه گذاری و 
ســرمایه پذیری در کشــور به دلیل مشکلات حوزه 
تضامین ضعیف اســت. به سرمایه گذار داخلی تعهد 
لازم برای بازگشــت سرمایه نمی دهیم و این مانعی 
بزرگ در مســیر ســرمایه گذاری است. باید از جذب 

سرمایه در کشور با رویه های قانونی حمایت شود.

 بازی روانی ذی نفعان با قیمت بنزین
 قاچاق سوخت سازماندهی شده است

رئیس کمیســیون انرژی اتاق بازرگانی گفت: جامعه ما نســبت به قیمت 
بنزین، حساسیت بیش از حد پیدا کرده، وگرنه جامعه ما مدت ها است 

که نسبت به افزایش قیمت ها بی احساس شده است.
آرش نجفی، رئیس کمیســیون انــرژی اتاق بازرگانی ایران درخصوص 

قاچاق یک میلیارد لیتر سوخت مایع گفت:
این که هر کســی یک عددی برای میزان قاچاق ســوخت ارائه می کند، 

توهین به مخاطب است. چطور آمار جابجایی یک نارنجک را دارند، اما 
آمار قاچاق بنزین را ندارند و هر کسی یک عددی را می گوید.

وقتــی یــک اختلاف قیمت فاحش میان داخل و خارج از کشــور وجود 
داشــته باشــد، باعث انتقال کالا به خارج از کشور می شود و یک تجارت 
پرمنفعت اســت. بنزینی که در ایران ۱۵۰۰ تا ۳۰۰۰ هزار تومان اســت 
در ترکیه ۸۰ هزار تومان است.به نظرمی رسد خروج این مقادیر از سوخت 
یک ساختار برنامه ریزی و سازماندهی شده است، در سطح کلان مدیریت 
می شــود و کار عده ای کولبر و قاچاقچی منطقه ای و مرزنشــین نیست.با 
یک فرآیند پیچیده مواجه هســتیم، راه حل این وضعیت، گران کردن 

بنزین نیست. ما راه حل داریم، اما دولت گوش نمی دهد، اصلًا وزیر نفت 
علاقه ای به ملاقات با بخش خصوصی ندارد.جامعه ما نســبت به قیمت 
بنزین، حساسیت بیش از حد پیدا کرده، وگرنه جامعه ما مدت ها است 
که نســبت به افزایش قیمت ها بی احســاس شده و مثال آن هم افزایش 
۳۰۰ درصدی نرخ نان اســت.یک تشــکیلات سازماندهی شده نسبت به 
افزایش قیمت بنزین در جامعه ایجاد حساسیت می کند، چون منافعش 
در خطر اســت. منافع یک عده در ارزان بودن بنزین اســت تا به قاچاق 
ادامه دهد، این گروه هر بار که دولت به افزایش قیمت بنزین فکر می کند، 

wهزینه می کند و دولت را از بابت وقوع آشوب ها نگران می کند.
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دکتر جعفر قادری نایب رئیس کمیســیون اقتصادی 
مجلس، در خصوص جلسه غیرعلنی مجلس که دیروز 
برگزار شــد، توضیحاتی ارائه داد. این جلســه که به 
مناسبت روز مجلس با حضور اعضای دولت برگزار شد، 
با هدف ایجاد هماهنگی و تفاهم میان قوای ســه گانه 

شکل گرفت. قادری تأکید کرد که این نشست ها تلاش 
دارنــد تــا وحدت نظر میــان مســئولان اجرایی و 
قانون گذاری ایجاد شود و از ظرفیت های موجود کشور 

برای مدیریت بهتر امور استفاده گردد.
نماینده حوزه انتخابیه شــیراز و زرقان  و با اشــاره به 
شرایط اقتصادی دشوار کشور و تهدیدات منطقه ای، 
بر لزوم هماهنگی بیشتر میان قوا تأکید کرد. قادری 
افزود: چنین نشست هایی به کاهش ناهماهنگی ها و 
جلوگیری از اتلاف منابع کمک می کند و فرصتی برای 

هم افزایی بیشتر میان دولت و مجلس است.
از موضوعات مهم مطرح شده در این جلسه، ناترازی های 
موجود در بخش های گاز، نفت، بودجه و سیستم بانکی 
بود. به گفته قادری، بخشی از این مشکلات را می توان 
با سیاســت های غیرقیمتی و صرفه جویی در مصرف 
حل کرد. وی به مصرف بی رویه گاز و بنزین اشاره کرد 
و معتقد است که این موارد با فرهنگ سازی و مدیریت 
درســت، قابــل کنترل هســتند و لزومــاً نیازی به 

سرمایه گذاری های سنگین نیست.
رئیــس کمیســیون حمایــت از تولیــد و نظارت بر 
سیاست های اصل ۴۴ همچنین به ضرورت تسریع در 
اجرای قوانینی مانند تســهیل صدور مجوزها، تأمین 
زیرســاخت ها و تدوین آیین نامه هــای برنامه هفتم 
توسعه اشاره کرد و آن ها را گام هایی اساسی برای حل 

مشکلات اقتصادی دانست.
وی در ادامه با رد شــایعات مربوط به افزایش قیمت 
بنزین در سال ۱۴۰۴ تصریح کرد که چنین تصمیمی 
در دستور کار دولت و مجلس قرار ندارد. البته ممکن 

اســت در برخی موارد، مانند واردات بنزین ســوپر یا 
مدیریت ســهمیه بندی برای خانواده های دارای چند 
خودرو، سیاســت هایی اعمال شود. همچنین وی بر 
لزوم حرکت به ســمت تولید خودروهای برقی تأکید 
کرد که نه تنها به کاهش ناترازی در مصرف ســوخت 
کمک می کند، بلکه معضل آلودگی هوا در شــهرهای 

بزرگ را نیز کاهش می دهد.
در خصوص چشم انداز بودجه سال آینده، قادری اظهار 
داشت که مجلس در حال بررسی و تعدیل پیشنهادات 
دولت است. وی اذعان کرد که در برخی حوزه ها مانند 
مولدســازی، اقدامات جدی تــری می توان انجام داد. 
قادری با انتقاد از عملکردهای گذشته در این زمینه، 

بر اهمیت استفاده بهینه از ظرفیت های داخلی کشور 
تأکید کرد.

در پایــان، قادری با اشــاره بــه منابع عظیم طبیعی و 
انســانی کشور، معتقد اســت که ایران کشور فقیری 
نیست. وی تصریح کرد که ضعف در مدیریت منابع و 
اتخاذ استراتژی های نامناسب، دلیل اصلی مشکلات 
اقتصادی کشور است. به گفته او، ایران با برخورداری 
از منابعــی چون نفت، گاز، تابش خورشــید و نیروی 
انســانی متخصص، ظرفیت های بســیاری برای حل 
چالش هــای اقتصــادی دارد و با برنامه ریزی صحیح 
می توان از این منابع بهره برداری کرد و شرایط را بهبود 

بخشید.

زینب فدایی
روزنامه نگار

افزایش قیمت 
بنزین در 
دستور کار 
نیست

نایب رئیس کمیسیون اقتصادی 
مجلس در گفتگو با »نقش اقتصاد« 
تاکید کرد

 اتفاق باورنکردنی در نیروگاه های کشور
 ۶۰ درصد سوخت هدر می رود

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی و اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی

  برابر رای شــماره 140360329012005635 مورخ 1403/08/09 هیات اول / دوم موضوع قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه 
ثبت  ملک گرمسار  تصرفات مالکانه  بلامعارض متقاضی اقای  / خانم کبرا شاه مرادی فرزند محمد 
بشــماره شناسنامه 1082 کدملی 0051699273 صادره از تهران در ششدانگ  یک قطعه زمین 
محصور با بنای احداثی به مســاحت 180/53 متر مربع پلاک 6 فرعی از 1 اصلی واقع در حســین 
آباد حاج تقی گرمسار،خریداری از مالک رسمی اقای / خانم مع الواسطه از محمود سروری راد 
محرز گردیده اســت. لذا به منظور اطلاع عموم در دو  نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شــود در 
صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از 
تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید 
ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. 
بدیهی اســت در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت 

صادر خواهد شد.  شناسه آگهی: 1826355
تاریخ انتشار نوبت اول : 1403/08/26- تاریخ انتشار نوبت دوم :1403/09/12

حسین چلوئی- رئیس ثبت اسناد و املاک گرمسار  

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی و اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی

 آگهی نظریه هیات حل اختلاف قانون تعیین تکلیف مستقر در حوزه ثبتی آرادان
 1- برابر رای شماره 140360329126003403 مورخ 1403/4/27 صادره از هیئت  قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمان های فاقد ســند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ملک آرادان 
تصرفات مالکانه و  بلامعارض آقای ماشاا...درویش غلامی فرزند حسن  در ششدانگ  یک قطعه زمین 
مزروعی با حق آبه  به مســاحت17827/59 متر مربع تحت قســمتی پلاک 132 فرعی از 182  اصلی 
واقع در آرادان بیع نامه عادی تقسیم نامه موروثی بصورت مع الواسطه از علی گیلوری موضوع پرونده  
کلاسه 14031026000162محرز گردیده است. مقررات ماده 3 قانون تعیین و تکلیف وضعیت ثبتی و 
اراضی فاقد ســند به منظور اطلاع عموم در دو  نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شــود در صورتی که 
اشــخاص نســبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار 
اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تســلیم و پس از اخذ رســید ظرف مدت یک 
ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت 

انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
 شناسه آگهی 1836774

تاریخ انتشار نوبت اول :1403/09/12- تاریخ انتشار نوبت دوم :1403/09/27
محمد جواد قنبری نیکدل- رئیس ثبت اسناد و املاک آرادان  

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی و اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی

  برابر رای شــماره 140360329015000292 مورخ 1403/08/29 هیات اول / دوم موضوع قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد ســند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت  ملک 
ایوانکی تصرفات مالکانه  بلامعارض متقاضی اقای /خانم الیاس حسنی فرزند محمد بشماره شناسنامه 
59 صادره از ایران در 2 دانگ مشاع از ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت28533/09 متر 
مربع جز پلاک 990 فرعی از 164 اصلی واقع در ایوانکی ســهم الارث از مالک رســمی آقای / خانم طوبی 
قاســمی محرز گردیده اســت. لذا به منظور اطلاع عموم در دو  نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در 
صورتی که اشــخاص نســبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ 
انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک 
ماه از تاریخ تســلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت 

انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. 
شناسه آگهی 1835487

تاریخ انتشار نوبت اول :1403/09/12-  تاریخ انتشار نوبت دوم : 1403/09/28
محمد رضا دهقانی عشرت آبادی- رئیس ثبت اسناد و املاک ایوانکی  

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی و اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی

  برابر رای شــماره 140360329015000280 مورخ 1403/08/28 هیات اول / دوم موضوع قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد ســند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت  ملک 
ایوانکی تصرفات مالکانه  بلامعارض متقاضی اقای/خانم فهیمه حسنی فرزند محمد بشماره شناسنامه 
98 در یک دانگ مشاع از ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت40148/92 متر مربع جز پلاک 
990 فرعی از 164 اصلی واقع در ایوانکی ســهم الارث از مالک رســمی آقای / خانم طوبی قاسمی محرز 
گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم در دو  نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص 
نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به 
مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تســلیم و پس از اخذ رســید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم 

اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور 
و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. شناسه آگهی 1835450

تاریخ انتشار نوبت اول :1403/09/12- تاریخ انتشار نوبت دوم :1403/09/28
محمد رضا دهقانی عشرت آبادی- رئیس ثبت اسناد و املاک ایوانکی  

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی و اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی

  برابر رای شماره 140360329012006122 مورخ 1403/09/07 هیات اول / دوم موضوع قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت  ملک گرمسار  تصرفات 
مالکانــه  بلامعارض متقاضی اقای  / خانم منصوره صابری فرزند جعفر بشــماره شناســنامه 370 کدملی 
4609211017 صادره از گرمسار و برابر رای شماره 140360329012006003 مورخ 1403/08/29 هیات اول / 
دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمان های فاقد ســند رسمی مستقر در واحد 
ثبتی حوزه ثبت ملک گرمســار تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای / خانم رقیه صابری فرزند جعفر 
بشماره شناسنامه 4 کدملی460975231 صادره از گرمسار و برابر رای شماره 140360329012006121 مورخ 
1403/09/07  هیات اول / دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند 
رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک گرمسار تصرفات مالکانه بلامعارض آقای / خانم سارا صابری 
فرزند جعفر بشماره شناسنامه 369 کد ملی 4609423200 صادره از گرمسار هر کدام در دو دانگ مشاع از  
ششــدانگ  یک قطعه زمین محصور با بنای احداثی  به مســاحت 188/07 متر مربع پلاک 1 فرعی از 1 اصلی 
واقع در حســین آباد حاج تقی گرمســار ،خریداری از مالک رسمی اقای / خانم سلطنت صابری ورثه مرحوم 
محمد صابری  محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم در دو  نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در 
صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار 
اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ 
تســلیم اعتراض دادخواســت خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت 

مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. شناسه آگهی 1837287
تاریخ انتشار نوبت اول :1403/09/12- تاریخ انتشار نوبت دوم :1403/09/28

حسین چلوئی- رئیس ثبت اسناد و املاک گرمسار  

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی و اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی

  برابر رای شــماره 140360329012005541 مورخ 1403/08/05 هیات اول / دوم موضوع قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت  ملک 

گرمســار  تصرفات مالکانه  بلامعارض متقاضی اقای  / خانم مصطفی جباری فرزند عوضعلی بشــماره 
شناســنامه 1  کدملی 4609830231 صادره از گرمســار و برابر رای شماره 140360329012005328 
مورخ 1403/07/25 هیات اول / دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های 
فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک گرمسار تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی 
آقای / خانم مرتضی جباری فرزند عوضعلی بشماره شناسنامه 4188 کدملی 4608940279 صادره از 
گرمسار هر کدام در سه دانگ مشاع از  ششدانگ  یک قطعه زمین مزروعی فاقد آثار کشت به مساحت 
9760/2 متر مربع پلاک 18 فرعی از 19 اصلی واقع در روستای کهک خریداری از مالک رسمی اقای / 
خانم عوضعلی کاشانی جباری با حق استفاده از قانون مقررات آب بر طبق نحوه ملی شدن  آن محرز 
گردیده اســت. لذا به منظور اطلاع عموم در دو  نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شــود در صورتی که 
اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین 
آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ 
تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت 

مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. شناسه آگهی 1837102
تاریخ انتشار نوبت اول :1403/09/12- تاریخ انتشار نوبت دوم :1403/09/28

حسین چلوئی- رئیس ثبت اسناد و املاک گرمسار  

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی و اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی

  برابر رای شــماره 140360329012005756 مورخ 1403/08/17هیات اول / دوم موضوع قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت  ملک 
گرمســار  تصرفات مالکانه  بلامعارض متقاضی اقای  / خانم آرش رضائی فرزند محمد رشــید بشماره 
شناســنامه 13 کدملی 3782480309 صادره از بیجار در ششــدانگ  یک باب ساختمان مسکونی به 
مساحت 102/78 متر مربع پلاک 6 فرعی از 1 اصلی واقع در حسین آباد حاج تقی گرمسار،خریداری 
از مالک رسمی اقای / خانم مع الواسطه از علی پردلان محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم 
در دو  نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی 
اعتراضی داشــته باشــند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این 
اداره تســلیم و پس از اخذ رســید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به 
مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق 

مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. شناسه آگهی 1838105
تاریخ انتشار نوبت اول :1403/09/12- تاریخ انتشار نوبت دوم :1403/09/28

حسین چلوئی- رئیس ثبت اسناد و املاک گرمسار  
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روزنامه » نقش اقتصاد« با امتیاز 61.9 دارای رتبه 2 کمیته ارزشیابی وزارت فرهنگ و  ارشاد اسلامی

8

 فولاد مایه رفاه یا رقیب پایداری 
زیست محیطی؟!

فولاد ماده ای است که رفاه مردم کره زمین را افزایش می دهد، 
تولید فولاد برای یک جامعه پایدار، امری حیاتی اســت. همان 
فولادی که ســازندگان را قادر می ســازد وسایل نقلیه سبک تر، 
کم مصرف تر و ســازه های بلندتر و ایمن تر بســازند، در چرخه 
فعالیت خود باعث ایجاد آلودگی زیســت محیطی می شــود، 
بنابراین ایجاد فضای ســبز و کاشــت درختان و توسعه جنگل 
داری می تواند مجوزی برای ادامه فعالیت تولیدکنندگان فولاد 
باشد، و با اقدامات مؤثری چون بهبود بهره وری انرژی وحفاظت 

از جنگل ها این تولید ادامه یابد.
زندگی ما با آهن و فولاد احاطه شــده اســت. ســاختمان ها، 
آســمان خراش ها، پل هــا، برج ها، هواپیماها، وســایل نقلیه و 
کشتی ها همگی از مقادیر قابل توجهی آهن و فولاد در ساخت 
خود استفاده می کنند. در نتیجه، آهن و فولاد عنصری ضروری 
هستند، حتی منابع انرژی تجدیدپذیر مانند توربین های بادی 
تا ۷۹ درصد فولادی هستند، پنل های خورشیدی، نیروگاه ها 
و وســایل نقلیه الکتریکی نیز به شــدت به آهن و فولاد وابسته 
هســتند و از آنجایــی کــه فــولاد برای اقتصادهــای مدرن و 
فناوری هــای درحال توســعه ضروری اســت، انتظار می رود 
تقاضای فولاد در ســال های آینده به دلیل ارتباط مســتقیم آن 

با جمعیت، رشد قابل توجهی داشته باشد.
صنعت آهن و فولاد، مصرف کننده بزرگ زغال ســنگ اســت. 
زغال ســنگ وکک برای واکنش های شــیمیایی کوره ها برای 
تولید فولاد از سنگ آهن استفاده می شود، که ۷۵ درصد انرژی 
مورد استفاده در تولید فولاد در کوره بلند ایجاد می شود و ۲۵ 
درصــد باقیمانده گرما را کارخانه های کک ســازی اســتفاده 

می کنند.
بنابراین، انتشــار گازهــای گلخانه ای جهانی در صنعت آهن و 
فولاد اجتناب ناپذیراســت و در نتیجه تولید بین المللی آهن و 
فولاد سالانه ۸ درصد CO۲ منتشر می کند و هیچ راهی برای 
ایجــاد مقادیر زیادی انرژی گرمایی جهت فرآیندهای مختلف 
تولید آهن و فولاد بدون انتشار CO۲ وجود ندارد و زغال سنگ 
اغلب هم بعنوان منبع گرما و هم بعنوان بخشی از فرآیندهای 
تولید اســتفاده می شود. به همین ترتیب، درکارخانه های آهن 
و فولاد، بدنبال راه حلی جهت کاهش انتشار گازهای گلخانه ای 

هستیم.
در عصری که تغییرات آب و هوایی درآن، تعریف شــده اســت، 
تولیــد فولاد نقش خود را در تأثیرات زیســت محیطی نمایان 
می کند و یکی از مهم ترین عوامل تغییر آب و هوا، انتشــار دی 
اکســید کربن )CO۲( است که عمدتاً توسط فعالیت های این 

صنعت ایجاد می شود.
ارزیابی و اندازه گیری کربن ایجاد شده از عملیات تولیدی یک 
کارخانة فولاد فقط یک مســئولیت نیســت، بلکه یک ضرورت 
اســتراتژیک در چشــم انداز کسب و کارِ در حال تغییر امروزی 
است. با ارزیابی جامع انتشار مستقیم و غیرمستقیم کربن تولید 
شده در جنبه های مختلف عملیات فولادی دیدگاه ارزشمندی 

در مورد تأثیرات زیست محیطی کشف می شود.
Carbon Credite نشــان دهنده واحد اندازه گیری جهت 
 Carbon Credite .کاهش یا حذف گازهای گلخانه ای است
بــه تولیدکننــدگان فــولاد ایــن امــکان را می دهــد تــا با 
ســرمایه گذاری های هدفمنــد در جنــگل داری یا انرژی های 
تجدید پذیر، مضرات زیســت محیطی ناشــی از انتشار گازهای 
گلخانــه ای خــود را جبران کنند. این نه تنها به کاهش انتشــار 
این گازها در جو کمک می کند، بلکه توســعه پایدار و گذار به 

اقتصاد کم کربن را نیز ارتقا می دهد.
تولیدکنندگان فولاد ناگزیر هســتند انتشــار کربن را بوسیله 
Carbon Credite کاهــش دهنــد، این پروژه ها با کاشــت 
درختان به جذب دی اکسید کربن از جو کمک می کند. مقدار 
دی اکسید کربن جذب شده توسط درختان را می توان محاسبه 
کرد و به اعتبار کربن تبدیل کرد. سپس این اعتبارات را می توان 
بــه شــرکت ها یا افــرادی که به دنبال جبران انتشــار گازهای 
گلخانه ای خود هســتند فروخت و تولید کنندگان فولاد عمده 

مشتریان Carbon Credite هستند.
کربن زدایی صنعت فولاد یک کار بزرگ اســت. برای برآورده 
شــدن این ســناریو که اثرات مخرب زیســت محیطی ناشی از 
تولید فولاد کنترل شود، بایستی تا سال ۲۰۵۰ نود درصد تولید 
فــولاد نســبت به میزان تولید فعلــی کاهش یابد. بنابراین نیاز 

فوری برای کربن زدایی بخش آهن و فولاد محسوس است.
کربن زدایی صنعت فولاد برای دستیابی به اهداف جهانی آب 
و هوا حیاتی است و تولید کنندگان فولاد و شرکت های مصرف 
کننــده فولاد بایــد این مطلب را جدی بگیرند. صنعت فولاد 
سالانه تقریباً ۳.۶ گیگاتن کربن در جهان منتشر می کند که 
شــامل انتشــار غیرمستقیم نیز می شود. این امر، تولید فولاد 
اولیه را به یکی از بزرگترین منابع صنعتی انتشــار کربن در 
سراسر جهان تبدیل می کند. برای درک میزان تولید گازهای 
گلخانه ای این صنعت در مقام مقایسه اینطور ارزیابی می شود 
که، CO۲ حاصل ازتولید فولاد برای تمام ســازه های جهان، 
تنها اندکی کمتر از آن چیزی اســت که توســط تمام وسائط 
حمل ونقــل تولید می شــود.لذا کربن زدایــی صنعت فولاد 
نیازمنــد همکاری و همراهی همــه تولیدکنندگان در تمام 
ســطوح زنجیره تأمین برای کســب این موفقیت است که در 
 Carbon جهت کاهش انتشــار گازهای گلخانه ای بوســیله
Creadite اقدام شــود و کره خاکی مان را به محل بهتری 

برای زندگی تبدیل کنیم.

پریسا حاجی محمدی
دکتری کسب و کار 

DBA حرفه ای

 هوش مصنوعی، دگرگون کننده چشم انداز شهری!

ادغام هوش مصنوعی با برنامه ریزی شــهری طی ســال های اخیر بطور 
چشــمگیری تکامل یافته اســت. در اوایل دهه ۲۰۰۰، کاربردهای اولیه و 
ضعیف تری از هوش مصنوعی به تجزیه و تحلیل و مدل سازی اولیه داده ها، 
با تمرکز پیش بینی برای مدیریت ترافیک و ایمنی عمومی محدود شــده 
بود و این پیاده سازی های اولیه عمدتاً به دلیل قدرت محاسباتی، در حد 
تئــوری بودنــد اما هوش مصنوعی می تواند مجموعه داده های بزرگ را از 
منابع مختلف، مانند الگوهای ترافیک، مصرف انرژی، حسگرهای اینترنت 
اشیا و شبکه های تلفن همراه تجزیه و تحلیل کند و با پردازش این داده ها، 
می تواند حمل و نقل را بهینه کند، زیرســاخت ها را بهبود بخشــد، بهره 
وری انرژی را افزایش دهد و از برنامه یزی های شهری پایدارتر و کارآمدتر 

حمایت کند.
در اواخر دهه ۲۰۱۰، ظهور داده های بزرگ و فناوری های اینترنت اشــیا 
)IoT( زمینــه را برای کاربردهای پیچیده تر هوش مصنوعی برای برنامه 
ریزی شــهری فراهم کرد. سیســتم های هوش مصنوعی شــروع به جمع 
آوری و ارجــاع متقابــل اطلاعــات از چندین نقطه بطور همزمان کردند و 
تجزیه و تحلیل جامع تری را ممکن ســاختند. بهینه ســازی اســتفاده از 
انرژی، و تشــکیل شــبکة حمل و نقل عمومی از کاربردهای واقعی این 

فناوری نوظهور بودند.
با ادامه رشــد جمعیت شــهری، برنامه ریزی پایدار برای شهرها ضروری 
است و دیدگاه توسعه پایدار برای مدیریت شهری، یک اصل است. هوش 
مصنوعی )AI( قرار اســت نقش مهمی در مقابله با چالش های شــهری 
مدرن ایفا کندو لذا اندازه بازار جهانی برنامه ریزی شهری بوسیلة هوش 
مصنوعی تا سال ۲۰۳۰ به ارزش ۵۴.۸ میلیارد دلار پیش بینی می شود.

هوش مصنوعی )AI( نقش مهمی در برنامه ریزی شهری و توسعه شهرهای 
هوشــمند دارد و می تواننــد داده ها را تجزیــه و تحلیل کند و تصمیمات 
آگاهانه تری برای بهبود محیط های شهری بگیرد، و رویکردی جامع تر و 

سازگارتر برای طراحی، مدیریت و ارائه خدمات شهری اتخاذ کند.
هوش مصنوعی در حال حاضر شروع به شکل دادن عمیق دنیای دیجیتال 
زندگی ما کرده است. پیش بینی اینکه چگونه نقش آن گسترش می یابد 
و بــر هــر جنبــه از زندگی روزمره ما تأثیر می گذارد، از جمله اینکه کجا و 

چگونه زندگی می کنیم، غیر قابل انکار است.
هوش مصنوعی یک نیروی دگرگون کننده اســت که چشــم انداز شهری 
را متحول کرده و شــهرها را پایدارتر، کارآمدتر و هوشــمندتر می کند. 
پیاده سازی هوش مصنوعی در برنامه ریزی شهری به شهر کمک می کند 
تا کیفیت زندگی را بهبود بخشد. سیستم هوش مصنوعی می تواند مسیر 
طوفان را در شهر پیش بینی و ردیابی کند، سیستم های واکنش اضطراری 
را بر این اســاس فعال می کند، و در نتیجه اســتفاده از منابع را به حداقل 
می رســاند و کارایی را به حداکثر می رســاند.با توجه به اینکه اکنون بیش 
از ۵۶ درصد از جمعیت جهان در مناطق شهری زندگی می کنند، برنامه 
ریزان شهری برای همگام شدن با سرعت رشد تلاش می کنند. روش های 
برنامه ریزی ســنتی اغلب بر داده های قدیمی تکیه می کنند که منجر به 
طراحی های ناکارآمد می شد که نمی توانست نیازهای پویای جمعیت رو 
به رشد شهری را برطرف کند اما هوش مصنوعی می تواند این محدودیت ها 
را با ظرفیت خود در تجزیه و تحلیل چندین نقطه داده و پیش بینی دقیق 
برطرف کند.هوش مصنوعی نیروی قدرتمندی است که می تواند به حل 
پیچیده ترین مشــکلات جهان، بهبود زندگی ما و ســاختن آینده ای بهتر 
کمک کند. رشــد گســترده شهرها غیرقابل توقف به نظر می رسد و هوش 
مصنوعی این پتانســیل را دارد که شــهر را برای همه ســاکنان عادلانه و 
پایدار از کاهش ردپای کربن گرفته تا بهبود زندگی ســاکنان با رویکرد 
ســند ۲۰۳۰ اهداف توســعه پایدار یونسکو، و حمایت از برابری و کیفیت 
زندگــی حفــظ کند. همچنین هــوش مصنوعــی راه حل هایی را برای 
چالش های اجتماعی، انرژی و زیســت محیطی ارائه می دهد.شــهرهای 
هوشــمند مبتنی بر هوش مصنوعی قرار اســت نقش برجسته ای در ایجاد 
شهرنشینی فراگیر و پایدارتر ایفا کنند. شهرهای پایدار آینده به ویژگی های 
پیشــرفته ای مجهز خواهند شــد تا مردم بتوانند در آن زندگی کنند، قدم 
بزننــد، خریــد کنند، تا از زندگی ایمن و راحت تر لذت ببرند. شــهرهای 
هوشــمند مبتنــی بر هوش مصنوعی معیارهــای جدیدی را در طراحی، 
اقتصــاد، زیرســاخت و فراتــر از آن تصویر می کنند.با اســتفاده از هوش 
مصنوعی، شــهرهایی مانند زوریخ، آمســتردام، اسلو، کپنهاگ و سنگاپور 
در حــال حاضــر جوامــع پایدارتر و قابل زندگی تــری ایجاد می کنند که 
آمادگی بیشتری برای پاسخگویی به نیازهای شهروندان خود دارند. محیط 
زیست در برنامه ریزی شهری در این شهرهای پایدار پیشرو و محور است. 
به عنوان مثال، ســنگاپور دارای یک ناوگان مســتقل برای کمک به افراد 
مسن با محدودیت حرکت است. چت ربات های مجهز به هوش مصنوعی 
نیز با ارائه اطلاعات مفید و جلوگیری از احســاس تنهایی به ســالمندان 
کمک می کنند! این ها فقط بخش کوچکی از پرکردن خلاء های انســانی 

و مورد نیاز شهروندان بوسیلة هوش مصنوعی است.

عناصر جدول تناوبی مندلیف و
 ۲۰ هزار کشته در سال!

از عزیزان سازمان بهداشت جهانی، اعضای وزارت 
فخیمه بهداشــت، درمان و آموزش پزشــکی و 

بزرگواران
ســازمان غذا و دارو پنهان نیســت از شما عزیزان 
چــه پنهــان، ما هر روز صبح کــه از خواب بیدار 
می شویم قبل از اینکه بررسی کنیم ببینیم اسم 
ما در لیست تحریم های آمریکا قرار گرفته است 
و حســاب ارزی مان قطع شــده یا نه، در گام اول 
بررسی می کنیم که عجالتاً زنده هستیم یا خدای 
ناکــرده ریــق رحمت را با همهٔ مخلفاتش ســر 
کشــیده ایم؟! چــون با این حجــم آلودگی هوا و 
ریزگرد و مواد افزودنی و نگهدارنده قزمیت و غیر 
مجــاز در مــواد خوراکی که از طرق مختلف وارد 
امعاء و احشاء ما می شوند تکرار این بیداری یک 

نعمت است.
به قول شــاعر: صبح، فرصتی برایِ آغاز اســت؛ و 
ایــرادِ کارِ مــا، دقیقاً همینجا بــود که بارها، آغاز 
شــدیم؛ و هر بار، تکرارِ خودمان بودیم! نه... لابد 

انتظار داشتید ما تکرار ابوعلی سینا باشیم که ما 
بعد الطبیعه ارسطو را ۴۰ بار خواند و خسته نشد 
یا مثل مایکل فارادی عمرمان را صرف تحقیق و 
پژوهــش کنیــم و قوانیــن مربــوط بــه القای 
الکترومغناطیسی را کشف کنیم! نه پدر آمرزیده 
... ما همین بیدار شدن را هم زوری تکرار می کنیم 
و جا داشــته باشد و گرســنگی و داستان قضای 
حاجت امان بدهد دو روز درمیان هم از رختخواب 

بیرون نمی آئیم! دلتان خوش است...
 بله عرض می کردم که بیدار شــدن روزانه ما هم 
در نوع خودش معجزه است. چرا که ما با خوردن 
انواع و اقسام مواد غذایی تراریخته، روغن دارای 
پالم، سوســیس و کالباس تولید شــده با گوشت 
خــر و گربــه و تاج خروس، زعفران غنی شــده با 
کاکل ذرت، آبلیموی تولید شــده با کاه و یونجه، 
هندوانه قرمز شده با رنگ صنعتی، شیر فرآوری 
شده با وایتکس، چای ترکیب شده با برگ خشک 
درختان، آب سرشار از نیترات، نان دارای جوش 
شیرین، برنج هندی غنی شده با آرسنیک، سبزی 
آبیاری شده با فاضلاب، در کنار گرد و غبار غلیظ 
و ۵ برابر استاندارد جهانی و گوگرد و اکتان بنزین 
و گازوئیــل که بدخواهــان معتقدند ۲۰۰ برابر 
استاندارد جهانی است، علی الاصول یا باید زامبی 

می شدیم یا مومیایی متحرک!

یعنی اگر شما صبح به صبح یه تک پا به آزمایشگاه 
مدرسه محله تان تشریف ببرید و چند قاشق سَرپرُ 
از عناصــر جــدول تناوبی مندلیف را همین طور 
خشــک و خالی میل کنید و از گوش و دماغتان 
دود ســاطع شــود، تبعات منفی و اثراتش از این 
موادی که ما هر روز به اسم صبحانه و ناهار و شام 
می خوریم کمتر اســت؛ ولی چه کنیم که سخت 
جانیم و به قول شاعر »ما را به پوست کلفت خود 

این گمان نبود!«
تازه با این شــرایط ۲۴ میلیون نفر هم از اضافه 
وزن رنج می برند و دچار چاقی مفرط هستند ولی 
خودشــان معتقدند کمی توپر هستند! یعنی این 
مواد حســابی به آنها ســاخته اســت و خللی در 
متابولیسم یا سوخت و ساز سلولی شان وارد نکرده 
اســت. فقط تنها چیزی که این وسط یک نموره 
پوست کلفتی ما را زیر سؤال می برد بی احتیاطی 
۹۲ درصدی رانندگان اســت که با هر تصادف به 
چندین تکه نامساوی تقسیم می شویم و زحمت 
کوچ ابدی تقریباً بیســت هزار نفر در سال افتاده 
گردن عزیزان ایران خودرو و ســایپا که با وجود 
کیفیــت سوفســطایی محصــولات تولیــدی 
شــرکت های مفخم ایران خودرو و سایپا عزیزان 
معتقدند »از این طرف که منم، همچنان صفایی 

هست«!
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تولد یک گونه انسانی جدید صدای پای مالاریا شنیده می شود!
به تازگی یک گونه جدید انسانی با مغز و سر بزرگ تر 

توسط باستان شناسان چینی کشف شده است.
براســاس گزارش روزیاتو، این باستان شناسان اعلام 
کرده انــد که فســیل هایی با قدمت نزدیک به ۲۰۰ 
هزار ســال را کشــف کرده اند که متعلق به گونه ای 
منقرض شــده به نام »هومو جولوانسیس« هستند. 
بــه گفتــه محققان، ایــن گونه یکی از نخســتین 

انسان هایی بوده که روی زمین زندگی کرده و هم زمان با نئاندرتال ها و انسان 
خردمند )هومو ســاپینس( می زیســته است. بر اساس ادعای باستان شناسان 
در شــمال چین، ویژگی برجســته هومو جولوانسیس، سرهای بسیار بزرگی 

بوده که آن ها را از انسان های امروزی متمایز می کرده است.

یــک آزمایــش غیرتهاجمی، از ترکیــب لیزر و 
سونوگرافی برای تشخیص گلبول های قرمز آلوده 
به انگل های مالاریا با کمک صوت شناسی استفاده 

می کند.
براســاس گزارش ایسنا، تقریبا نیمی از جمعیت 
جهــان همچنــان در معرض خطر ابتلا به مالاریا 
قرار دارند. با وجود این، آزمایش های تشــخیصی 

سریع و غیرتهاجمی هنوز در دسترس نیستند.
به نقل از ادونســد ســاینس نیوز، یک فناوری جدید در حال توسعه به نام 
»ســایتوفون«)Cytophone(، روش متفاوتی را برای تشخیص مالاریا 

ارائه می دهد.

یادداشت

اینفوگرافیک یادداشت

نگاه روز

گزارش

وحید حاج سعیدی
روزنامه نگار

امیرحسین روان
مهندس معماری

 بازار داخلی با کمبود حبوبات مواجه می شود؟
نخود و لوبیای ایرانی در سفره خارجی ها

دیوان عدالت اداری دیروزممنوعیت صادرات حبوبات 
را لغو کرد. سید عبدی افتخاری، دبیر انجمن حبوبات 
ایران، در همین زمینه گفت: برای بهینه سازی تجارت 
حبوبات در کشور، باید حبوباتی که ماندگاری کمتری 
دارند، صادر شــوند.حبوبات به عنوان یکی از منابع 
غذایی مهم در بسیاری از کشورها، نه  تنها در تامین 
نیازهای غذایی داخلی نقش دارند بلکه به عنوان یک 
کالای صادراتــی نیز اهمیــت ویژه ای پیدا کرده اند، 
چراکــه هــر کدام خواص و کاربردهای خاص خود را 
دارند. این تنوع باعث می شــود کشــورهای مختلف 
بتواننــد محصولات متنوعــی را به بازارهای جهانی 
عرضه کنند.در ســال های اخیر، صادرات حبوبات به 
یکی از اولویت های تجاری کشــورهای تولیدکننده 
تبدیل شــده است. حبوبات شامل انواعی چون لپه، 
عدس، نخود و لوبیا می شود که نه تنها به دلیل ارزش 
غذایــی بــالا، بلکــه به خاطــر قابلیــت نگهداری 
طولانی مدت و قیمت مناسب، توجه بازارهای جهانی 
را جلــب کرده انــد.از مؤلفه های اصلی برای صادرات 

حبوبات می توان به این موضوع اشاره کرد که صادرات 
حبوبات قادر است اقتصاد کشاورزی کشورها را تقویت 
و فرصت های شغلی جدیدی ایجاد کند. این موضوع 
به ویژه در کشــورهایی که کشاورزی بخش عمده ای 
از اقتصاد را تشــکیل می دهد اهمیت دارد.همچنین 
صادرات حبوبات می تواند منبع درآمد قابل توجهی 
برای کشورهای تولیدکننده باشد و به رشد اقتصادی 
آنها کمک کند. با صادرات حبوبات، کشورها می توانند 
تنوع بیشــتری در ســبد غذایی خود ایجاد کنند و از 
مزایای تغذیه ای آنها بهره مند شوند.یکی از بزرگ ترین 
چالش هــا در صادرات حبوبات، احتمال کمبود این 
محصولات در بازار داخلی است. اگر صادرات بیش از 
حد باشد، ممکن است قیمت ها در بازار داخلی افزایش 
و دسترسی مردم به این منابع غذایی کاهش یابد.در 
برخی موارد، محصولات وارداتی ممکن است با قیمت 
پایین تری عرضه شــوند و ایــن موضوع می تواند بر 
تولیدکننــدگان داخلی تاثیر منفی بگذارد.در حالی 
که صادرات حبوبات و محصولات کشاورزی در کشور 
به مرحله اجرایی نزدیک می شــود، مقامات مسئول 

بر لزوم تعیین شرایط و ضوابط شفاف تاکید دارند.

سید عبدی افتخاری، دبیر انجمن حبوبات ایران، در 
گفتگو با تجارت نیوز به بررسی چالش ها و فرصت های 
پیش روی صادرات حبوبات و تاثیر آن بر بازار داخلی 
پرداخت.او گفت: در ارتباط با رأی صادره دیوان عدالت 
اداری باید گفت ســاختار اجرایی و عملیاتی باید از 
ســوی دولت اعلام شود. نظر فعالان حوزه این است 
که صادرات در فصولی از سال برای بخشی از حبوبات 
بــا توجه به مدت کم مانــدگاری ضرورت دارد.دبیر 
انجمن حبوبات ایران درباره صادرات نخود رسمی یا 
سفید گفت: صادرات نخود رسمی در فصل برداشت 
می توانــد برای تولیدکنندگان انگیزه مضاعف ایجاد 
کند. کیفیت بالای حبوبات ایرانی خود عامل مهمی 
در تنظیم بازار و جلوگیری از واردات بی رویه اســت. 
او ادامه داد: در حال حاضر واردات حبوبات به صورت 
سیســتمی از ســوی وزارتخانه های متولی مدیریت 
می شــود و کمبــود این کالا در کشــور پیش بینی 
نمی شــود. افتخاری در پایان خاطرنشان کرد: بهتر 
است در فصل برداشت، صادرات کالا انجام شود و در 
صورت نیاز در برخی فصل ها آن را با قیمت مناسب 

وارد کشور کرد. 

مائده مروتی
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شماره تماس :۰933719۰881

آغاز عرضه ۲۹ مدل خودرو وارداتی

طرح جدید عرضه خودروهای وارداتی، برای متقاضیان واجد 
شــرایط در ماده ۴ دســتورالعمل تنظیم بازار خودروسواری 

)مصوبه جلسه ۵۴۳ شورای رقابت( آغاز شده شده است.
ســامانه یکپارچه عرضه خودروهای وارداتی از  ســاعت ۱۵ 
دیروز  )یکشــنبه ۱۱ آذر ماه( به مدت هفت روز و تا ســاعت 
۲۳:۵۹ روز شنبه هفته آینده )۱۷ آذر ماه( با عرضه ۲۹ مدل 

خودرو که پنج مدل آن دارای قیمت قطعی در مبادی ورودی است و ۲۴ مدل خودرو هم 
دارای قیمت علی الحساب در مبادی ورودی هستند، بازگشایی شده است.برای متقاضیان 
مشــارکت در این طرح، امکان تعریف حســاب وکالتی و مسدود کردن وجه ۵۰۰ میلیون 
تومانی در این حساب، از چهارشنبه هفته گذشته )هفتم آذر ماه( فراهم شده و تا ساعت 

۱۲ روز چهارشنبه هفته جاری )۱۴ آذر ماه( هم امکان پذیر  است.


